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Na gminy nałożono obowiązek prowadzenia ewidencji szamb oraz przydomowych oczyszczalni 
ścieków w celu kontroli częstotliwości ich opróżniania. Właściciele nieruchomości są obowiązani 
do udokumentowania w formie umowy korzystania z usługi odbioru nieczystości płynnych, przez 
przedsiębiorcę posiadającego zezwolenie na prowadzenie działalności tego typu działalności. Obo-
wiązek udokumentowania obejmuje również posiadanie dowodów opłat za taką usługę. Powyższa 
dokumentacja powinna być okazywana na każde wezwanie organu kontrolującego, gminy mają 
obowiązek prowadzić ww. kontrole, co najmniej raz na dwa lata. Jest to obowiązek ustawowy. Za 
uchylanie się od ww. obowiązków właściciel nieruchomości podlega karze grzywny. Właściciele 
nieruchomości, którzy pozostają w zasięgu sieci kanalizacyjnej, mają obowiązek przyłączenia się 
do niej, pomimo posiadania szamba. Tam gdzie sieć nie istnieje, nieruchomość musi być wyposa-
żona w szczelne szambo lub w przydomową oczyszczalnię ścieków. 

Podmiotem uprawnionym do zawarcia umowy w zakresie opróżniania i transportu nieczystości cie-
kłych na terenie gminy Różan jest Zakład Gospodarki Komunalnej sp. z o.o. w Różanie, ul. Dolna 19.

BURMISTRZ GMINY RÓŻAN
Plac Obrońców Różana 4, 06-230 Różan

tel. 297679120, fax. 297679121, e-mail: urzad@gminarozan.pl, www.gminarozan.pl 

Różan, 09.05.2024 r.

INFORMACJA

Wypełniając dyspozycję z art. 571 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 29 listopa-

da 2000 r. – Prawo atomowe (Dz.U.2023.1173 t.j. z dnia 2023.06.22 

r.), przekazuję do publicznej wiadomości informację o wysokości i 

wykorzystaniu w 2023 r., otrzymanej przez gminę Różan opłaty z ty-

tułu  lokalizacji  Krajowego  Składowisko  Odpadów Promieniotwór-

czych. 

Na podstawie art. 57 ust. 1 cyt. ustawy, gmina Różan otrzymała w roku 
2023 z budżetu państwa opłatę w wysokości 10,5 mln zł (słownie: dzie-
sięć milionów pięćset tysięcy złotych).  Udział  opłaty w zrealizowanych 
dochodach budżetu gminy w 2023 r. wyniósł 26,09%, natomiast w zreali-
zowanych wydatkach 23,07%.

Opłata została wykorzystana na:

Lp. RODZAJ WYDATKU: Kwota:

1. Wydatki majątkowe (inwestycyjne) 7.554.239,99 zł

2. Dotacja przedmiotową dla ZGK sp. z o.o. w Różanie 

(dopłata do wody i ścieków) 998.910,15 zł

3. Wydatki poniesione na funkcjonowanie systemu gospo-

darowania odpadami komunalnymi 561.601,06 zł

4. Organizacja wypoczynku dla dzieci i młodzieży oraz 

osób niepełnosprawnych; organizacja wypoczynku dla 

seniorów 65+ 385.248,80

5. Pomoc społeczna (usługi opiekuńcze, zasiłki, dożywia-

nie, SENIOR +) 200.000,00 zł

6. Oświata i  wychowanie (bieżące utrzymanie placówek 

oświatowych) 800.000,00 zł

Razem: 10.500.000 zł

BURMISTRZ GMINY RÓŻAN
(-) Piotr Świderski

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
DOFINANSOWANO  ZE ŚRODKÓW 

PAŃSTWOWEGO FUNDUSZU 
CELOWEGO 

FUNDUSZ SOLIDARNOŚCIOWY 
 
Program „Opieka wytchnieniowa” dla 

Jednostek Samorządu 
Terytorialnego- edycja 2024 

 
DOFINANSOWANIE 
67 238,40 zł 

 
CAŁKOWITA  WARTOŚĆ  

67 238,40 zł 
 

DATA PODPISANIA UMOWY  
LUTY 2024  

Gminie Różan przyznano dotację w kwocie 67 238,40 zł z Minister-
stwa Rodziny i Polityki społecznej, w ramach Funduszu solidarno-
ściowego. Realizatorem jest OPs. 

Wsparciem zostało objętych 8 uczestników Programu - opie-
kunów osób z niepełnosprawnościami, w tym: 5 opiekunów 
sprawujących opiekę nad 5 dorosłymi osobami z niepełno-
sprawnością, 3 opiekunów sprawujących opiekę nad 3 dzieci 
z niepełnosprawnością.

Program ma na celu wsparcie członków rodziny lub opieku-
nów, poprzez uzyskanie pomocy w formie opieki wytchnienio-
wej. Usługa opieki wytchnieniowej przysługuje w przypadku 
zamieszkiwania członka rodziny lub opiekuna we wspólnym 
gospodarstwie domowym z osobą z niepełnosprawnością, któ-
ra wymaga stałej opieki w zakresie potrzeb życia codziennego 
posiadającą orzeczenie o znacznym stopniu niepełnosprawności 
albo orzeczenie równoznaczne do ww.

Limit godzin usług opieki wytchnieniowej finansowanych ze 
środków Funduszu przypadających na jedną osobę z niepełno-
sprawnością w danym roku kalendarzowym wynosi nie więcej 
niż 206 godzin rocznie.

St. asp. Tomasz Strzałkowski dzielnicowy z Posterunku Policji w Różnie drugi na podium 
tegorocznych eliminacji wojewódzkich do XIV Ogólnopolskich Zawodów Policjantów Dziel-
nicowych.

W Centrum Szkolenia Policji w Legionowie w dniach 14 - 15 czerwca, dzielnicowi, którzy 
zwyciężyli w eliminacjach na szczeblu komend miejskich i powiatowych Mazowsza, a także kie-
rownicy rewiru dzielnicowych przystąpili do rywalizacji o tytuł, odpowiednio - najlepszego dziel-
nicowego i najlepszego kierownika dzielnicowych w KWP w Radomiu.

Dzielnicowi rywalizowali m.in. podczas testu z wiedzy policyjnej, strzelaniu i symulacji przy-
jęcia interesanta. Zadania te wymagały wykazania się znajomością prewencji, prawa oraz psycho-
logii. Oceniane były umiejętności w zakresie: komunikacji werbalnej i niewerbalnej, tworzenia 

atmosfery życzliwości i pomocy, radzenia sobie w sytuacjach 
trudnych, analizowania przedstawionej sytuacji i wyciągania 
wniosków umożliwiających wdrożenie rozwiązań zgodnych 
z obowiązującymi przepisami prawa i normami współżycia 
społecznego, propagowania metod i sposobów unikania zagro-
żeń. W zawodach kierowników dzielnicowych uczestnicy roz-
wiązywali test z wiedzy zawodowej.

Najlepszymi okazali się: pierwsze miejsce - st. asp. Janusz 
Kośnik z Komendy Miejskiej Policji w Ostrołęce, drugie miej-
sce - st. asp. Tomasz Strzałkowski z Komendy Powiatowej Po-
licji w Makowie Mazowieckim Posterunku Policji w Różanie 
i trzecie miejsce - st. sierż. Piotr Czapski z Komendy Powiato-
wej Policji w Sokołowie Podlaskim. 

Dzielnicowi, którzy zajęli dwa pierwsze miejsca oraz naj-
lepszy kierownik dzielnicowych, będą reprezentować garnizon 
mazowiecki podczas finału XIV Ogólnopolskich Zawodów 
Policjantów Dzielnicowych Dzielnicowy Roku, który odbędzie 
się w dniach 22-25 października w Szkole Policji w Katowi-
cach.

  Info i foto KPP w Makowie Mazowieckim

konkurs na dzielnicowego

Zważywszy na bez-
pieczeństwo w ruchu 
drogowym burmistrz 
zwraca się z prośbą 
do właścicieli grun-
tów przylegających 
do dróg gminnych 
o przycięcie gałęzi 
drzew i krzewów wy-
stających poza granice 
działek.

Zgodnie z kodeksem 
cywilnym należy utrzy-
mywać zieleń przydo-
mową w taki sposób, 
żeby drzewa i krzewy  
nie wyrządzały szkód 
osobom trzecim i ich 
mieniu. Nadmierny roz-
rost gałęzi bardzo często 
jest powodem uszko-
dzeń pojazdów stanowi 
zagrożenie dla rowerzy-
stów i pieszych. Zgod-
nie z ustawą o ochronie 
przyrody właściciel 
posesji ma obowiązek 
wykonywania cięć pie-
lęgnacyjnych, co nie 
wymaga zezwolenia. 
Wszelkie zabiegi pie-
lęgnacyjne posiadacz 
terenu winien przepro-
wadzić we własnym za-
kresie, pod warunkiem, 
że będą one wykonane 
według wskazań zawar-
tych w ustawie o ochro-
nie przyrody i zgod-
nie z zasadami sztuki 
ogrodniczej.(gminarozan.pl)

Świerszcz Różański

GAZETA LOKALNA 
MIASTA I GMINY RÓŻAN

www.swierszcz.gouk.pl
swierszcz@gouk.pl
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Niemiecki motocyklista - sanitariusz; prawdopodobnie łącznik między sztabem dowództwa np. dywizji a posadowionym 
gdzieś na tyłach polowym lazaretem. W centrum fotografii przeciwpancerny bąk - konstrukcja do rozkładania na drogach 
i przejazdach, mająca utrudniać przejazd pojazdów zmechanizowanych. Różan wrzesień 1939 r.

Moment symbolicznego otwarcia zrewitalizowanego terenu Fortu nr 4. Różan 4. 04. br.

W marcu zostały podpisane umowy na do-
finansowanie 9 zadań, które będzie realizować 
gmina w tym roku. Pieniądze pochodzą z fun-
duszu województwa mazowieckiego i zostaną 
przeznaczone na: 
• termomodernizację budynku świetlicy wiej-

skiej we wsi Dzbądz - kwota dofinansowania 
124 000 zł.

• modernizację budynku zaplecza sportowego 
na stadionie w Różanie – etap II, kwota dofi-
nansowania 226 730 zł.

• zakup autobusu szkolnego na potrzeby dowo-
zu uczniów, kwota dofinansowania 500 000 zł.

• docieplenie budynku Strażnicy OSP 
Mroczki-Rębiszewo, kwota dofinansowania 
40 000 zł.

• zakup ciężkiego samochodu ratowniczo-ga-
śniczego wraz z pełnym wyposażeniem dla 
OSP Różan, kwota dofinansowania 150 000 zł.

• remont i wyposażenie pomieszczeń strażnicy 
OSP we wsi Mroczki- Rębiszewo, kwota do-
finansowania 15 000 zł.

• remont i doposażenie pomieszczeń świetlicy 
wiejskiej we wsi Załęże Wielkie, kwota dofi-
nansowania 15 000 zł.

• przebudowę drogi gminnej Dzbądz - Mrocz-
ki Kawki, kwota dofinansowania 250 000 zł.

• kontrolę przestrzegania przepisów uchwa-
ły antysmogowej na terenie Gminy Różan, 
kwota dofinansowania 47 047 zł.

Dodatkowo gmina Różan, plasując się na 
wysokiej 8 pozycji na liście rankingowej, 
pozyskała w ramach programu Fundusze Eu-
ropejskie dla Mazowsza 2021 – 2027 dotację 
w kwocie 1 280 950 zł. Łączna kwota pozy-
skanych dotacji na ten cel wynosi 1 430 950 zł.

Dotacje

Budowa nowego Przedszkola Samorządowego. Różan 17. 04. br.
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Różański ośrodek kultury został beneficjentem 
Programu Dotacyjnego Dom kultury + 
inicjatywy lokalne 2024.

Cel programu to zwiększenie zaangażo-
wania domów kultury w życie społeczności 
poprzez odkrywanie i wspieranie pomysłów 
kulturotwórczych, które chcieliby realizować 
mieszkańcy. Ogłoszono na nie nabór. Do ich 
wyboru została powołana komisja, która oce-
niła je pod kątem zgodności z regulaminem, 
założonymi celami i wybrała zwycięzców. 
Wybrane wydarzenia kulturalne zostaną na-
stępnie realizowane przez GOUK wspólnie 
z ich pomysłodawcami już od 1 sierpnia, a są 
nimi: Robotyka - konstrukcja od „0” - Ewy 
Brant, Gry bez prądu - Marcina Cachel, Da-
niela Szczesnego i Jarosława Trojanowskiego, 
Teatr i Muzyka to nasza taktyka - gry i zabawy 
mocno niewirtualne - Magdaleny Napiórkow-
skiej, Senioralna potańcówka - Agnieszki Na-
piórkowskiej, Active Day - integracja miesz-
kańców wsi Podborze - Katarzyny Napiór-
kowskiej i Agnieszki Łebkowskiej, - Chodź 
pomaluj Różan - Radosława Obrębskiego 
i Magia teatru - Anny Samsel.
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Sesja 29.02. br.
Rada w drodze uchwał dokonała zmian 

w wieloletniej prognozie finansowej oraz 
w budżecie, mających na celu optymalizację 
wydatków. Jednym z punktów sesji był pro-
gram opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 
W budżecie gminy na rok 2024 zarezerwowa-
no na ten cel środki w wysokości 20 000 zł. 
Podjęte uchwały mają na celu zapewnienie 
stabilności finansowej miasta oraz skuteczne 
zarządzanie jego zasobami. Dzięki tym zmia-
nom gmina będzie mogła lepiej realizować 
swoje cele i projekty, odpowiadając na potrze-
by mieszkańców oraz wyzwania przyszłości.

Sesja 28.03. br.
Podczas sesji radni zapoznali się ze spra-

wozdaniem z pracy burmistrza między sesja-
mi, z realizacji planu pracy rady, a także pracy 
stałych komisji za ubiegły rok. W kolejnym 
punkcie rada zapoznała się ze sprawozdaniem 
z działalności instytucji kultury działających 
na terenie gminy, tj. ośrodka kultury i biblio-
teki. Zgodnie z porządkiem obrad kolejnym 
tematem, którym zajmowali się radni było 
sprawozdanie z działalności Ośrodka Pomo-
cy Społecznej. OPS kontynuuje swoją misję 
wspierania i pomocy osobom oraz rodzinom 
znajdującym się w trudnej sytuacji życiowej. 
Sprawozdanie przedstawia najważniejsze 
działania, osiągnięcia oraz wyzwania, z jakimi 
ośrodek mierzył się w ubiegłym roku. Zmia-
ny w budżecie gminy, kwestia konieczności 
weryfikacji wydatków i dochodów tegorocz-
nych, modyfikowane w kontekście później-
szej nadwyżki budżetowej, to jeden z punków 
omawianych na posiedzeniu. Z przedstawio-
nej informacji wynika, że dochody po doko-
nanych zmianach wyniosą 51 769 906,49 zł 
w tym dochody majątkowe/inwestycyjne 
16 140 173 zł, wydatki po dokonanych zmia-
nach zamykają się dokładnie kwotą docho-
dów. Następnie poddano pod głosowanie 
uchwałę w sprawie wieloletniej prognozie fi-
nansowej gminy na lata 2024-2027, która ma 
na celu dostosowanie do zmian, które wynika-
ją z propozycji zawartych w projekcie uchwa-
ły budżetowej, a mowa tu o weryfikacji wy-
datków na rewitalizację Fortu nr I. W tym roku 
na inwestycje zamierzamy wydać ponad 40% 
budżetu - podsumował burmistrz. W dalszej 

części wypowiedzi zwrócił uwagę na nieza-
dowalającą poprawność segregowania śmieci 
przez mieszkańców gminy, co spowodowało 
nieosiągnięcie zakładanego procentu poziomu 
segregowanych śmieci. W związku z tym  na 
gminę została nałożona kara finansowa. Nie 
wszyscy segregują śmieci, a jeśli to robią to 
często w sposób zły. Być może z lenistwa 
lub niewiedzy. Im bardziej się do tego przy-
łożymy tym mniejsza szansa na wzrost cen 
za odbiór śmieci - apelowali radni. Burmistrz 
wspomniał również o problemie bezdomności 
zwierząt na terenie gminy. W związku z wie-
loma zgłoszeniami z tym związanymi gmina 
ponosi duże koszty.

Sesja 26.04. br. 
LXVII uroczysta, ostatnia sesja kadencji 

2018-2023 odbyła się w różańskim ośrod-
ku kultury. Obecna na posiedzeniu Monika 
Dzierzgowska kierownik OPS przedstawi-
ła ocenę zasobów pomocy społecznej za rok 
ubiegły. Pomoc i wsparcie z pomocy społecz-
nej w postaci świadczeń pieniężnych uzyskało 
126 osób, zaś w postaci świadczeń niepienięż-
nych 123 osoby. Zapoznano radnych z proble-
mami dydaktyczno-wychowawczymi i stanem 
bezpieczeństwa dzieci szkoły i przedszkola. 
Jolanta Drwęcka, dyrektor szkoły podstawo-
wej zwróciła uwagę na główny problem jakim 
jest cyberprzemoc. Uczniowie nagminnie ła-
mią przepis o nie używaniu w szkole telefo-
nów komórkowych wykorzystując go w ce-
lach nie stosownych. Poza tym, spada kultura 
osobista dzieci objawiająca się często brakiem 
szacunku dla rówieśników. W przedszkolu 
są też problemy, lecz natury wychowawczej, 
spowodowane zaburzeniami stylu wychowa-
nia i brakiem czasu rodziców, dodała dyrektor 
przedszkola. 

Kolejno rada zapoznała się z informacją na 
temat stanu obiektów sportowo-rekreacyjnych 
znajdujących się na terenie miasta i gminy 
przed sezonem letnim (stadion, hala sportowa, 
boiska i place zabaw). Zajęcia prowadzone są 
tam z podziałem na sekcje: tenisa stołowego, 
piłki nożnej, piłki siatkowej, karate i fitness.

Z informacji o programie gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem gminy na lata 2021-
2025 wynika, iż w jego skład na koniec ubiegłe-
go roku wchodziły: lokale mieszkalne - 38 szt. 
i lokale z najmem socjalnym - 17 szt.

Gmina, jak corocznie, udzieliła w br. po-
mocy finansowej powiatowi makowskiemu 
w formie dotacji celowej w wysokości 3000 zł 
z przeznaczeniem na świadczenie usług w za-
kresie przeciwdziałania patologiom społecz-
nym przez Powiatowe Centrum Pomocy Ro-
dzinie w Makowie Mazowieckim.

Zgodnie z nowelizowaną ustawą o ochot-
niczych strażach pożarnych, która zakłada, że 
raz do roku powinna nastąpić zmiana w wy-
sokości ekwiwalentu pieniężnego, rada pod-
jęła stosowne uchwały. Wzrasta ekwiwalent 
strażakowi ratownikowi OSP, który uczestni-
czył w działaniu ratowniczym, akcji ratowni-
czej do wysokości 27 zł (z 21 zł). Zmienia 
się również sposób wypłaty. Nie za pełną 
godzinę, ale za rozpoczętą godzinę. Kwestia 
szkoleń i ćwiczeń pozostaje bez zmian w wy-
sokości 15 zł. 

Na zakończenie sesji burmistrz i przewod-
niczący rady podziękowali radnym za ich 
pracę. Wyrazili również nadzieję, że podej-
mowane decyzje przyczynią się do dalsze-
go rozwoju gminy i poprawy jakości życia 
jego mieszkańców. Wszyscy radni i sołtysi 
otrzymali okolicznościowe podziękowania 
z okazji zakończenia kadencji rady miejskiej 
2018-2024. 

To była kadencja spokoju, kadencja bardzo 
merytoryczna, ale też miała swój taki trudny 
wymiar w kontekście pandemii covid (...) po-
mimo tego dużo rzeczy udało sie zaplanować 
i zrealizować, ale słowo, które będzie mi się 
kojarzyło z tą kadencją, które niewątpliwie 
zapamiętam, które chciałbym żeby z kolej-
nymi w przyszłości było kojarzone, to zgoda. 
Była to kadencja zgody. W ciągu tych 5 lat 
wydaliśmy na inwestycje 42 miliony złotych. 
Doliczając bieżący rok będzie to bez mała 
60 milionów w tym z różnych dofinanso-
wań. Udało nam się to o czym marzyli moi 
poprzednicy i my, czyli ściągnąć bardzo po-
ważnego inwestora do Różana, czyli centrum 
logistyczne Dino. Udało się zmienić granice 
miasta, zmieniliśmy system wyborów sołty-
sa na bardziej demokratyczny w głosowaniu 
powszechnym. Była to też kadencja inwesty-
cji, Fort nr IV, przedszkola samorządowego, 
kilometry dróg, chodników, wodociągów, 
kanalizacji, wymiana oświetlenia na energo-
oszczędne, modernizacja świetlic wiejskich, 
remiz, nowe place zabaw, doposażenie jed-
nostek OSP w nowe samochody ratownicze. 
A przy tym utrzymaliśmy niskie podatki, dzie-
ci wyjeżdżają na wakacje, niepełnosprawni 
również i zaczęli też seniorzy. To jest taki 
element naszego wspólnego sukcesu. Ta ka-
dencja to również zmiany kadrowe w urzędzie 
gminy - podsumował burmistrz. 

   M.Cachel

Nagrania audio z posiedzeń Komisji oraz 
sesji Rady Miejskiej w Różanie udostępniane 
są w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu 
Gminy w Różanie pod adresem www.rozan.
bipgminy.pl, natomiast materiały na poszcze-
gólne posiedzenia zamieszczane są pod adre-
sem www.rozan.esesja.pl. Transmisje online 
udostępniane są na stronie swierszcz.gouk.pl.
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Chacaltaya
już nie istnieje

W nieznanym 
momencie na po-
czątku tego roku 
18 000 - letni lo-
dowiec Chacaltaya 
w Boliwii – niegdyś 
najwyżej położony 
ośrodek narciarski 
na Ziemi – oficjal-
nie zniknął. Jego 

upadek rozpoczął się w połowie lat 80. W 1998 r. dr Edson Ramirez, 
szef międzynarodowego zespołu naukowców, który bada lodowiec od  
początku lat 90, przewidział jego całkowite zniknięcie w 2015 r. Jego 
modele były zbyt optymistyczne. Tempo odwilży potroiło się w ciągu 
ostatnich 10 lat z powodu przyspieszonych zmian klimatycznych i przy-
spieszyło śmierć lodowca andyjskiego. Ramirez, czołowy glacjolog, 
ogłosił to znakiem ostrzegawczym dla regionu - Jest bardzo prawdopo-
dobne, że inne lodowce znikają szybciej, niż myśleliśmy. Chacaltaya jest 
częścią boliwijskiego systemu górskiego zlodowaconego Tuni Condori-
ri. Od 1983 r. cała gromada straciła ponad jedną trzecią swojej masy 
lodu. Tuni i Condoriri, dwa największe lodowce, znikną w ciągu 20-30 
lat, jeśli nie wcześniej. Lodowcom Illimani, góry o wysokości 21 135 stóp 
nad La Paz, pozostało 30 lat - powiedział Ramirez - maksimum. Problem 
polega również na tym, że odwilż zagraża ważnemu źródłu słodkiej 
wody. Zbiornik pod pasmem Tuni Condoriri dostarcza 80 procent wody 
pitnej ponad 2 milionom ludzi, którzy mieszkają w mieście El Alto 
i częściach sąsiedniego La Paz, a około 60 procent tej wody pochodzi 
bezpośrednio z topnienia lodowców. 

Ukraina. Od jesieni 2022 r. 
Las Sieriebriański jest linią 
frontu.

Część lasu należy do 
rezerwatu botanicznego 
o znaczeniu lokalnym - to 
ponad 107 hektarów róż-
nych ekosystemów. Wcze-
śniej mieszkało tu około 200 
łosi, a także sarny, jelenie 
czerwonoplame, dziki, zają-
ce, lisy, borsuki itp.

Widać, że okupacyjne 
wojska rosyjskie pozostawi-
ły po sobie jedynie spalone 

drzewa w miejscu niegdyś bujnego lasu sosnowego. Autor tego zdjęcia 
oficer ukraiński Denis Zeleny zginął w walkach 8 maja.

Z kraju, ze świata i gminy sss...NETU
•	 Niestety sędzia Szmydt nie rozumie jednej 

rzeczy, że jest gumą do żucia białoruskiego 
reżimu. Guma też najpierw ma jakiś smak, 
a później się ją wypluwa. (Łatuszka)

•	 8 lat to długi czas.... o wielu milionach sły-
szymy... a o ilu nie usłyszeliśmy i o ilu się nie 
dowiemy???? mimo tych przestępstw dalej 
jest wysokie poparcie dla bandytów... to jest 
dopiero fenomen jak prostaczkowie dają się 
otumanić bandytom, którzy swoją organiza-
cję przestępczą nazwali partią (refleksja)

•	 To poparcie jest w myśl tego, że złodziej po-
piera złodzieja. Bo go rozumie, jak nikt inny. 
(cała tajemnica)

•	 Nie matura lecz chęć szczera zrobi z ciebie... 
członka rady nadzorczej. Może to były dyplo-
my NBA, a nie MBA? Takie mamy elity, a sło-
ma z butów wychodzi. (Omnibus)

•	 Proszę sobie policzyć ile rocznie wynosi 
podatek zabierany z emerytury i porów-
nać z tymi pseudo 13 i 14 ochłapami ...coś 
jeszcze? Tyle, że trzeba znać podstawy aryt-
metyki, a prościej mówiąc - umieć liczyć! 
(Pradziadek)

•	 My nie UWIERZYLIŚMY, ale za to każdy wi-
dzi że Ty UWIEŻYŁAŚ!!! Zanim w coś jeszcze 
UWIEŻYSZ to kup sobie Słownik Ortograficz-
ny, a przede wszystkim zacznij go czytać!!! 
(Moniu!!!)

•	 Baranduda czy tylko miejscowość w Austra-
lii? (Cez32a)

•	 Stare przysłowie mówi, że zaczyna się od 
rzemyczka, a kończy na koniu. Problem 
w tym, że takie myślenie, o - znikomej 
szkodliwości czynu - cechuje wielu rodaków 
niestety. (leon)

•	 Ryski agent M. sprawnie rozmontował od lat 
90 polski wywiad, kontrwywiad oraz armię. 
Nikt mnie nie przekona, że robił to dla do-
bra Polski. Takie są fakty. O reszcie napisano 
w kilku książkach, które jakoś nie zostały 
poddane procesom sądowym. (antek)

•	 Podsumowując wystąpienie pana posła 
Błaszczaka. Nie zaprzecza, że wskazane 
złamanie prawa nastąpiło. Wskazuje tylko, 
że wartość przywłaszczenia w tym prze-
stępstwie w porównaniu do budżetu była 
mała. To tak, jak bym sobie ze sklepu wziął 
złoty pierścionek za 1200 zł uznając, że to nie 
przestępstwo, bo roczny obrót tego sklepu to 
120 mln złotych. (nikt)

•	 Może pan prezes wytłumaczy Polakom i Po-
lkom po co ówczesny minister spraw zagra-
nicznych Polski pojechał na Węgry spotkać 
się z człowiekiem ministrem węgierskim, 
którego odznaczyli w Rosji. (POl)

•	 Miejsce krzyży jest w kościołach, kaplicach, 
na cmentarzach i w innych miejscach ad-
ministrowanych przez kler. W budynkach 
użyteczności publicznej żadnych symboli 
religijnych być nie powinno. (EMERYT75)

•	 Jeśli Stwórca istnieje to potrzebne mu te 
wszystkie zakony, kościoły i religie jak umar-
łemu kadzidło. (i tyle)

•	 Najnowsza informacja z Korei Północnej: 
Kim Dzong Un obalony. Teraz Koreą Północną 
rządzi Ku Ta Sek. (kore-anka)

•	 Pytałeś naszych sąsiadów co my im ukradli-
śmy, czy tylko jako jedyny sprawiedliwy na-
ród byliśmy okradani i grabieni? (adams2)wp
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Wypowiedź polskiego wolontariusza jeżdżącego na Ukrainę od 2014 r.
- Epizod depresji. Wysoki kortyzol, co daje bezsenność, zaburzenia 

nastroju, wysoki poziom lęku. Jest się odciętym od tego świata, wy-
obcowanym. Pojawia się duża drażliwość. Uruchamiają nas dźwięki. 
Krzyki dzieci, huki. Denerwuje Cię to, że ludzie się uśmiechają. Że sie-
dzą w kawiarniach. Nie robią przecież nic złego, ale masz ochotę ich 
zaatakować, aby się obudzili, bo tam giną ludzie, a oni tu kawę piją. 
Jak można pić kawę i się uśmiechać jak tam trwa wojna, prawda? Wra-
cały twarze ludzi. Wspomnienia. Ogólnie wrażenie, że już nic dobrego 
Cię w życiu nie spotka. Mieszkam na wsi, więc jak już było bardzo źle, 
nie mogłem wytrzymać z własnymi myślami, to uciekłem do lasu. Na 
szczęście trafiłem na dobrego policjanta, którego wezwano, pomógł 
mi umiejętnym dialogiem. Szpital. Leki. Potem trzy miesiące leczenia 
doprowadziły mnie do dobrego poziomu i chciałem wracać. Nie wiem 
czy to uzależnia? (śmiech).

Wojna w Ukrainie PTsD
(Post-traumatic stress disorder Zespół Stresu Pourazowego)

Cegły magazynujące energię
Naukowcy znaleźli sposób na 
magazynowanie energii w czer-
wonych cegłach, które są uży-
wane do budowy domów.
Naukowcy pracujący pod kie-
runkiem Washington University 
w St Louis w stanie Missouri 
w USA opracowali metodę, która 

może przekształcić tani i powszechnie dostępny materiał budowlany 
w inteligentne cegły, które mogą magazynować energię jak bateria.
Chociaż badania są wciąż w fazie weryfikacji koncepcji, naukowcy 
twierdzą, że ściany wykonane z tych cegieł mogą magazynować 
znaczną ilość energii i mogą być ładowane setki tysięcy razy w ciągu 
godziny. Naukowcy opracowali metodę przekształcania czerwonych 
cegieł w rodzaj urządzenia do magazynowania energii zwanego super-
kondensatorem. Polegało to na nałożeniu powłoki przewodzącej, zna-
nej jako Pedot, na próbki cegieł, która następnie przesączała się przez 
porowatą strukturę wypalonych cegieł, przekształcając je w elektrody 
magazynujące energię.
Tlenek żelaza, który jest czerwonym pigmentem w cegłach, pomógł 
w tym procesie, powiedzieli naukowcy.
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Niemal co trzeci dorosły Polak jest zdania, że kolejne pan-
demie zostały już zaplanowane. 29 proc. wierzy w teorię o za-
machu smoleńskim. Co dziesiąty mieszkaniec uważa, że wojna 
w Ukrainie została wywołana, by na terenie Polski utworzyć 
żydowskie państwo Polin - wynika z najnowszej edycji badania 
Dezinformacja oczami Polaków przeprowadzonego przez ko-
alicję Razem Przeciw Dezinformacji.

Prawie każdy ufa jakiejś fałszywej informacji

W badaniu zapytano o stosunek do 30 fałszywych stwierdzeń – 
obecnych w przestrzeni publicznej – z obszarów: energetyki, zdrowia, 
klimatu, nowych technologii oraz polityki. Badanie przeprowadzono 
między 26 a 29 lutego br., metodą CAWI (badanie online) na reprezen-
tatywnej ze względu na płeć, wiek, miejsce zamieszkania próbie 1 tys. 
dorosłych Polaków.

65 proc. badanych zdecydowanie zgadza się ze stwierdzeniem, że 
producenci ukrywają informacje o szkodliwych składnikach/dodatkach 
do żywności. Ponad połowa Polaków (51 proc.) uważa, że limity płace-
nia gotówką są wprowadzane w celu kontroli społeczeństwa. Co drugi 
badany zdecydowanie zgadza się, że samochody elektryczne palą się 
częściej niż samochody spalinowe. 

Niemal co trzeci Polak (30 proc.) jest zdania, że kolejne pandemie 
zostały już zaplanowane. 38 proc. uważa, że Polska utraciła swoją su-
werenność i jest kontrolowana przez Unię Europejską. Niewiele mniej, 
bo 37 proc., zgadza się z twierdzeniem, że sztuczna inteligencja ma 
pomóc w inwigilacji obywateli przez tzw. rząd światowy. 

Wbrew stereotypom to nie osoby najstarsze są najbardziej podatne 
na spiskowe teorie. Wśród najmłodszych średnia akceptacja teorii wy-
nosi 30 proc., wśród osób w średnim wieku: 35 proc., a wśród najstar-
szych – jedynie 25 proc.

Dorośli respondenci najczęściej spotykają się z fake newsami w me-
diach społecznościowych, telewizji (53 proc.) oraz w przekazach sa-
mych polityków (52 proc.). Warto pamiętać, że – jak wynika z badania 
– telewizja i portale społecznościowe są głównymi źródłami informacji 
Polaków na temat bieżących wydarzeń o kraju i świecie.
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W niedziele 14.04. br. w różańskim kościele odbyła się uroczystość 
odsłonięcia tablicy upamiętniającej podporucznika Mieczysława Dzie-
mieszkiewicza ps. Rój. Żołnierz Narodowych Sił Zbrojnych i Narodowe-
go Zjednoczenia Wojskowego, uczestnik polskiego niepodległościo-
wego podziemia antykomunistycznego na północnym Mazowszu. Co 
prawda urodził się w Zagrobach, ale w Różanie uczęszczał do szkoły, 
którą ukończył w 1939 r. Więcej o ppor. w numerach ŚR z 2011 r.

Lodowiec Chacaltaya: górny rząd około 1940 
i 1982 r. oraz 1996 i 2005 r. - dolny rząd.
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Akcje honorowego krwiodawstwa odbędą się 29 czerwca i 23 listo-
pada br., w Urzędzie Gminy w Różanie przy ul. Plac Obrońców Różana 4.

Rejestracja w dniu akcji w godz. 830 – 1130. Udział mogą wziąć hono-
rowi dawcy krwi, jak również ci, którzy po raz pierwszy bezinteresow-
nie chcieliby podzielić się tym najcenniejszym darem, jakim jest krew.
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Granice głosowania - WYNiki WYBORÓW BURMisTRZa GMiNY RÓŻaN Ilość i procent głosów na kandydata 

Dominik Podlasin Piotr Świderski

Różan ulice: Adama Mickiewicza, Agatowa, Anny Jagiellonki, Barbary Radziwiłłówny, Bursztynowa, Daliowa, Diamentowa, Długa, Fortowa, Gdań-
ska, gen. Józefa Hallera, Grafitowa, Handlowa, Henryka Sienkiewicza, Jagiellonów, Juliusza Słowackiego, Kamienne Schodki, Konwaliowa, kpt. 
Zdzisława Mikołaja Uklei, Królowej Jadwigi, Królowej Bony, Królowej Marysieńki, Księcia Józefa Poniatowskiego, Kwiatowa, Lawendowa, Lwowska, 
Opalowa, Ostrowska, Perłowa, ppłk. Leona Jakuba Gnatowskiego, Prosta, Przemysłowa, Różana, Rubinowa, Sądu Grodzkiego, Szmaragdowa, Topa-
zowa, Warszawska, Wileńska, Zjazd, Zygmunta Augusta, Zygmunta Starego

314
43,73 %

404
56,27 %

Różan ulice: 3 Maja, Cmentarna, Czysta, Dolna, Jana Kilińskiego, Lazurowa, Leśna, Łąkowa, Marii Skłodowskiej-Curie, Marzanny, Mikołaja Koper-
nika, Mostowa, Nadnarwiańska, Nowa, Panny Marii, Parkowa, Plac Obrońców Różana, Pogodna, Polna, Przechodnia, Rolna, Słoneczna, Spokojna, 
Szkolna, Tadeusza Kościuszki, Targowa, Tęczowa, Wacława Lipowskiego, Wincentego Witosa

286
46,28 %

332
53,72 %

Sołectwa: Chełsty, Chrzczonki, Dąbrówka, Dyszobaba, Dzbądz, Kaszewiec, Miłony, Mroczki-Rębiszewo, Paulinowo, Podborze, Prycanowo, Szygi, 
Załęże-Eliasze, Załęże-Gartki, Załęże-Sędzięta, Załęże Wielkie, Załuzie, Zawady-Ponikiew

305
36,57 %

529
63,43 %

Razem 905 - 41,71 % 1265 - 58,29 %

Granice głosowania - WYNiki WYBORÓW DO RaDY MiEjskiEj W RÓŻaNiE Ilość i procent głosów na kandydata

1. Różan ul. Gdańska 6A, 6B, 6E Katarzyna Pawłowska
Zbigniew janyszko

21 - 15,56 %
114 - 84,44 %

2. Różan ul. Gdańska 6, 6C, 6D Kazimiera Kruszewska
Tomasz Grześkowicz

27 - 27,27 %
72 - 72,73 %

3. Różan ulice: Gdańska od nr 1 do 13, z wyłączeniem 6, 6A, 6B, 6C, 6D, 6E, Lwowska, Fortowa, gen. Józefa Hallera, Adama Mickiewicza, 
Juliusza Słowackiego, Henryka Sienkiewicza, Warszawska nr 2, 3, 4, 5, 6, 8, 10, 12, 12A, 14, 14A, Wileńska, Zjazd

Łukasz Perzanowski
Ryszard Nowociński

66 - 46,81 %
75 - 53,19 %

4. Różan ulice: Gdańska od nr 14, Ostrowska , Grafitowa, Handlowa, Królowej Bony, Królowej Jadwigi, Królowej Marysieńki, kpt. Zdzisława 
Mikołaja Uklei, ppłk. Leona Jakuba Gnatowskiego, Różana, Lawendowa, Konwaliowa, Długa, Daliowa, Przemysłowa, Warszawska z wy-
łączeniem numerów 2, 3, 4 , 5, 6, 8, 10, 12, 12A, 14, 14A, Zygmunta Augusta, Anny Jagiellonki, Jagiellonów, Kamienne Schodki, Barbary 
Radziwiłłówny, Prosta, Zygmunta Starego, Sądu Grodzkiego

Wiesław Załęski
Beata Olbryś
Bogdan szatanek
Artur Grześkowicz

9 - 4,55 %
63 - 31,82 %
108 - 54,55 %
18 - 9,09 %

5. Różan ulice: Agatowa, Bursztynowa, Diamentowa, Opalowa, Księcia Józefa Poniatowskiego, Rubinowa, Szmaragdowa, Topazowa, Kwia-
towa, Perłowa

Krzysztof Waśniewski
Paweł Zabielski

42 - 30,22 %
97 - 69,78 %

6. Różan ulice: Tadeusza Kościuszki, Szkolna, Marii Skłodowskiej-Curie, Mikołaja Kopernika, Czysta Joanna Śledziewska
Dominik Podlasin
Marlena Mrozek-koczara

4 - 2,45 %
68 - 41,72 %
91 - 55,83 %

7. Różan ulice: Dolna, Leśna, Łąkowa, Polna, Wincentego Witosa, Targowa, Parkowa, Spokojna Magdalena Glimasińska
Beata Rupińska-Duda
Magdalena Bonisławska

73 - 41,01 %
33 - 18,54 %
72 - 40,45 %

8. Różan ulice: Lazurowa, Marzanny, Słoneczna, Pogodna, Cmentarna, Tęczowa Paweł Śledziewski
Jarosław Ostrowski
Małgorzata Załęska

16 - 10,81 %
39 - 26,35 %
93 - 62,84 %

9. Różan ulice: Nadnarwiańska, Nowa, Panny Marii, Plac Obrońców Różana, Przechodnia, Rolna, 3 Maja, Jana Kilińskiego, Mostowa, Wacła-
wa Lipowskiego

Jarosław Ziembiński
Ewa Sielska
jolanta kruszewska

9 - 6,67 %
31 - 22,96 %
95 - 70,37 %

10. Sołectwa: Chełsty, Dąbrówka, Kaszewiec Dorota Pawłowska
Adam Żerański
stanisław Białobrzeski

3 - 2,46 %
59 - 48,36 %
60 - 49,18 %

11. Sołectwa: Dzbądz, Mroczki-Rębiszewo, Paulinowo Justyna Dolecka
andrzej Wilczewski

54 - 30,51 %
123 - 69,49 %

12. Sołectwo: Załuzie Andrzej Paćkowski
Ewa Brant

42 - 34,71 %
79 - 65,29 %

13. Sołectwa: Podborze, Prycanowo, Szygi, Zawady-Ponikiew Jolanta Podgurska
andrzej Rupiński
Ewelina Zawadzka

39 - 30 %
51 - 39,23 %
40 - 30,77 %

14. Sołectwa: Załęże-Eliasze, Załęże-Gartki, Załęże-Sędzięta, Załęże Wielkie Katarzyna Tytek
Ewa Chełchowska

39 - 36,79 %
67 - 63,21 %

15. Sołectwa: Chrzczonki, Dyszobaba, Miłony Michał Pawłowski
Tomasz Pepłowski
Sylwia Brzózy
Dariusz Banaszek

2 - 1,19 %
52 - 30,95 %
31 - 18,45 %
83 - 49,40 %

WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY - WYBORY
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Wyniki głosowania w wyborach do Parlamentu Europejskiego
Komitet Liczba głosów Procent głosów

KOMITET WYBORCZY PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ 695 51,07 %

KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY KOALICJA OBYWATELSKA 335 24,61 %

KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY TRZECIA DROGA POLSKA 2050 SZYMONA HOŁOWNI - POLSKIE STRONNICTWO LUDOWE 137 10,07 %

KOMITET WYBORCZY KONFEDERACJA WOLNOŚĆ I NIEPODLEGŁOŚĆ 132 9,70 %

KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY LEWICA 45 3,31 %

KOMITET WYBORCZY POLEXIT 5 0,37 %

KOMITET WYBORCZY NORMALNY KRAJ 4 0,29 %

KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW GŁOS SILNEJ POLSKI 4 0,29 %

KOMITET WYBORCZY WYBORCÓW BEZPARTYJNI SAMORZĄDOWCY-NORMALNA POLSKA W NORMALNEJ EUROPIE 2 0,15 %

KOMITET WYBORCZY POLSKA LIBERALNA STRAJK PRZEDSIĘBIORCÓW 2 0,15 %

KOMITET WYBORCZY RUCH NAPRAWY POLSKI 0 0,0 %

RAZEM 1361 100%

W ramach projektu - Młodzi głosują 2024 
- uczniowie i uczennice Zespołu Szkół w Ró-
żanie wzięli udział w symulacji wyborów do 
Parlamentu Europejskiego.

28 maja w niemal w 500 szkołach w całej 
Polsce młodzież głosowała w wyborach euro-
pejskich. Oznacza to, że niemal 100 tys. uczen-
nic i uczniów miało okazję stanąć przed decyzją 
podobnie jak dorośli i dało znać o swoich po-
glądach.

W projekcie Młodzi głosują 2024 organizo-
wanym przez Centrum Edukacji Obywatelskiej 
wziął również udział różański zespół szkół. Pro-
jekt wymagał by uczniowie i uczennice samo-
dzielnie tworzyli kampanię profrekwencyjną, 
powołali komisję wyborczą i przeliczali głosy 
tym samym przy wsparciu organizatora i na-
uczycieli, uczyli się najważniejszych mechani-
zmów demokracji.

W szkolnych wyborach frekwencja wynio-
sła 66,5%. Na Konfederację oddano - 30 gło-
sów. Na Prawo i Sprawiedliwość - 24 głosy. Na 
Koalicję Obywatelską - 15 głosów. Na Trzecią 
Drogę Polska 2050 i PSL - 12 głosów i na Lewi-
cę – 10 głosów. Pozostałe komitety nie przekro-
czyły progu wyborczego.

Organizacją projektu zajęła się Joanna Mo-
ścicka z członkami Samorządu Uczniowskiego: 
Kacprem, Michałem, Darkiem i Justyną.

Niepełnoletni głosowali
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1 maja 2024 r. minęło 20 lat od wejścia Polski do Unii Europejskiej. Czy wszyscy wiemy, skąd właściwie wzięła 
się Unia i w jaki sposób nasz kraj do niej dołączył? Przybliżamy historię powstania UE i akcesji Polski.

Pierwszy impuls do integracji 
dali amerykanie

W 1948 r. rząd USA ogłosił program prefe-
rencyjnych pożyczek oraz bezzwrotnych dota-
cji dla Europy, nazwany od nazwiska pomy-
słodawcy planem Marshalla. Pomoc dla Euro-
py miała zmobilizować ją do samoorganizacji. 

Wizja uzyskania pieniędzy na odbudowę 
doprowadziła do powstania Organizacji Eu-
ropejskiej Współpracy Gospodarczej (ang. 
OEEC), która miała zarządzać środkami uzy-
skanymi od Stanów Zjednoczonych. W 1960 r. 
przekształciła się ona w funkcjonującą do dziś 
Organizację Współpracy Gospodarczej i Roz-
woju (OECD).

Decydowały węgiel i stal
Prawdziwym przełomem okazał się 9 maja 

1950 r., kiedy to francuski minister spraw 
zagranicznych Robert Schuman ogłosił goto-
wość Francji do budowania wspólnego euro-
pejskiego rynku węgla i stali (tzw. deklaracja 
Schumana). Uznano go za jednego z ojców 
założycieli zjednoczonej Europy.

Działania te zaowocowały podpisaniem 
18 kwietnia 1951 r. traktatu paryskiego, na 
mocy którego utworzono Europejską Wspól-
notę Węgla i Stali. W skład wspólnoty weszły 
Belgia, Francja, Włochy, Republika Federalna 
Niemiec, Luksemburg i Holandia.

W 1952 r. powstało Wspólne Zgromadzenie 
Europejskiej Wspólnoty Węgla i Stali, które 
uznawane jest za poprzednika dzisiejszego 
Parlamentu Europejskiego.

Wspólnotę poszerzono 
o kolejne obszary gospodarki

25 marca 1957 r. podpisano traktat rzymski, 
na mocy którego powstała Europejska Wspól-
nota Gospodarcza (EWG). W tym samym cza-
sie zawarto traktat ustanawiający wspólnotę, 
która przyjęła wspólne zasady rozwoju energii 
atomowej – Euratom.

Głównym założeniem traktatu było utwo-
rzenie wspólnego rynku, dzięki czemu mógłby 
funkcjonować swobodny przepływ kapitału. 
Zniesiono wewnętrzne cła, a także utworzono 
wspólną politykę rolną, handlową oraz trans-
portową.

Powołano także nowe instytucje – Wyso-
ka Władza (późniejsza Komisja Europejska), 
Rada Ministrów (późniejsza Rada Unii Euro-
pejskiej) oraz Zgromadzenie Parlamentarne 
(późniejszy Parlament Europejski).

Rozszerzanie wspólnoty
W ramach EWG doszło łącznie do trzech 

rozszerzeń. 1 stycznia 1973 r. dołączyła Da-
nia, Irlandia i Wielka Brytania, 1 stycznia 
1981 r. – Grecja, a 1 stycznia 1986 r. – Hisz-
pania i Portugalia. W 1992 r. podpisano traktat 
z Maastricht, który oficjalnie ustanowił Unię 

Europejską. Na mocy tego traktatu pierwszym 
filarem Unii zostały dawne wspólnoty euro-
pejskie (EWWiS, EWG i Euratom), drugim 
– wspólna polityka zagraniczna i bezpieczeń-
stwa, a trzecim – współpraca w dziedzinie 
sprawiedliwości i spraw wewnętrznych.
Następne rozszerzenia dokonywały się już 
w ramach Unii Europejskiej. 1 stycznia 1995 r. 
dołączyła Austria, Finlandia i Szwecja, 1 maja 
2004 r. Cypr, Czechy, Estonia, Litwa, Łotwa, 
Malta, Polska, Słowacja, Słowenia i Węgry, 
1 stycznia 2007 r. Bułgaria i Rumunia, 
a 1 stycznia 2013 r. Chorwacja.

Polska droga do UE zaczęła się 
jeszcze przed powstaniem Unii

Droga Polski do Unii Europejskiej zaczęła 
się już w 1989 r., czyli na 4 lata przed powsta-
niem Unii. Wtedy też zawarto układ o handlu 
i współpracy między Polską a EWG. Od 1990 
r. Polska posiadała swojego przedstawiciela 
w UE – był nim Jan Kułakowski. 

W 1991 r. podpisano Układ Europejski. 
W dokumencie tym Polska i państwa wspólnot 
europejskich umówiły się m.in. na stopniową 
liberalizację handlu i zasady handlu produk-
tami rolnymi. Określono także zasady współ-
pracy gospodarczej, kulturowej i finansowej. 
Dokument oficjalnie wszedł w życie w 1994 r.

Wejście do Unii poprzedziły 
rozmowy akcesyjne

W 1993 r. władze unijne na szczycie w Ko-
penhadze opracowały kryteria kopenhaskie, 
które określają, jakie wymagania musi spełnić 
państwo chcące wejść do Unii Europejskiej. 
Dopiero ten dokument umożliwił rozpoczęcie 
negocjacji akcesyjnych.

Polska swoje rozmowy oficjalnie rozpoczę-
ła 31 marca 1998 r. Negocjacje prowadzono 
w 30 obszarach. Ostatnie dwa zamknięte ob-
szary negocjacji dotyczyły budżetu i finansów 
oraz rolnictwa. 

Negocjacje zakończono 13 grudnia 2002 r., 
co poskutkowało podpisaniem traktatu akce-
syjnego w Atenach. Stało się to 16 kwietnia 
2003 r., a sygnatariuszami traktatu byli pre-
mier Leszek Miller, minister spraw zagra-
nicznych Włodzimierz Cimoszewicz i szefo-
wa Komitetu Integracji Europejskiej Danuta 
Hübner.

Referendum i wstąpienie do Unii
W związku z podpisaniem traktatu w Ate-

nach na dni 7–8 czerwca 2003 r. zapowiedzia-
no referendum akcesyjne. 77 proc. głosują-
cych opowiedziało się za wstąpieniem do Unii 
Europejskiej. 

Frekwencja w referendum akcesyjnym 
wynosiła prawie 59 proc. i do dziś pozosta-
je najwyższą, jeśli chodzi o przeprowadzone 
w Polsce referenda ogólnokrajowe. 1 maja 

2004 r. Polska wraz z dziewięcioma innymi 
państwami stała się członkiem Unii Europej-
skiej. Wydarzeniu temu towarzyszyły oficjal-
ne obchody.

W 2024 roku mieliśmy 25. rocznicę 
utworzenia wspólnej waluty euro

Oficjalnie euro wprowadzono 1 stycz-
nia 1999 r. jako walutę rozliczeniową dla 11 
państw. Pierwsze banknoty i monety pojawiły 
się w 2002 r. Warunki, jakie państwa muszą 
spełnić, aby przyjąć euro, określono w art. 
140 Traktatu o Funkcjonowaniu Unii Europej-
skiej oraz w protokole 13, załączonym do tego 
Traktatu:
• Stabilne ceny – inflacja nie wyższa niż 1,5 

punktu proc. powyżej inflacji w trzech pań-
stwach strefy euro o najbardziej stabilnych 
cenach.

• Długotrwała równowaga finansów publicz-
nych – planowany lub rzeczywisty deficyt 
finansów publicznych nie większy niż 3 
proc. oraz zadłużenie państwa względem 
PKB nie większe niż 60 proc.

• Stabilny kurs walutowy – państwo przez 
minimum 2 lata musi uczestniczyć w me-
chanizmie kursowym ERM II, a kurs waluty 
tego państwa nie powinien mieć znacznych 
(powyżej 15 proc.) odchyleń od kursu euro.

• Stabilne długoterminowe stopy procentowe 
– długotrwałe stopy procentowe nie wyższe 
niż 2 punkty proc. powyżej stóp w trzech 
państwach strefy euro o najbardziej stabil-
nych cenach.

Co nas czeka w przyszłości?
Z historii integracji europejskiej można wy-

ciągnąć kilka ważnych wniosków. Po pierw-
sze, warto pamiętać, że Unia Europejska i jej 
instytucje to nie pomysł z najnowszych cza-
sów. Tworzyły ją pokolenia żyjące na prze-
strzeni kilku dekad.

Po drugie, pierwotnie integracja skupiała 
się na współpracy gospodarczej – na znosze-
niu ceł, usprawnianiu wymiany towarów itp. 
Jednocześnie już na wczesnych jej etapach po-
jawiły się umowy dotyczące innych obszarów, 
np. wspólnej polityki rolnej czy badań i bez-
pieczeństwa w zakresie energetyki atomowej. 
Po trzecie, integracja przynosiła na tyle dobre 
efekty, że kolejne państwa dobrowolnie do-
łączały do europejskich wspólnot. W Polsce 
wejście do UE poparła zdecydowana więk-
szość społeczeństwa przy stosunkowo dużej 
frekwencji.

Mamy nadzieję, że wiedząc o źródłach, sen-
sie i celach Unii z większą świadomością bę-
dziemy decydować przy kolejnych wyborach 
do Parlamentu Europejskiego w jakich kierun-
kach ma się ona dalej rozwijać. Ma on ogrom-
ny wpływ na wyznaczanie tych kierunków.

             Więcej na: demagog.org.pl

20 lat w Unii Europejskiej



Świerszcz Różański 1-6/2024
9

jewództwa mazowieckiego o wsparcie inwesty-
cji. Dzięki przychylności marszałka i zaanga-
żowaniu pań: Ewy Orzełowskiej i Elżbiety Lanc 
uzyskaliśmy dotację w wysokości 1 387 626 zł 
- podał Piotr Świderski.

W całej tej planowanej inwestycji zabra-
kło kładki, która w założeniach miała łączyć 
fort z miastem ulicą Sienkiewicza. Burmistrz 
zapowiedział, że będzie starał się o pozyska-
nie dotacji na ten cel. Na terenie fortu, oprócz 
ciągów spacerowych, znajduje się plac zabaw, 
siłownia, altana, taras widokowy, parkingi 
i brukowana droga. Cała inwestycja kosztowa-
ła 8 118 093 zł (dotacja z Województwa Mazo-
wieckiego 1 387 626,26 zł). 

Głos zabrały także panie marszałkinie, któ-
re pogratulowały inwestycji i zapowiedziały 
dalszą pomoc w realizacji planów. Gratulacje 
złożył także starosta makowski, ksiądz An-
toni Bardłowski i dyrektor GOUK Sebastian 
Olszewik. Prezes Stowarzyszenia Miłośników 
Ziemi Różańskiej Jarosław Zygmunt opowie-
dział historię tego miejsca, a także oprowadził 
zebranych po terenie. 

Fort nr IV stał się wyjątkowym miejscem 
edukacyjnymi i turystycznymi, idealnie nadaje 
się do spacerów i poznawania historii Różana.  

   M.Cachel

4 kwietnia br. na terenie Fortu nr iV
odbyło się otwarcie obiektu
po jego rewitalizacji.

Na uroczystości obecni byli między innymi: 
marszałkinie województwa mazowieckiego 
Ewa Orzełowska i Elżbieta Lanc, starosta Mi-
rosław Augustyniak, były proboszcz Antoni 

Bardłowski, wójtowie: Paweł Kacprzykowski 
z gminy Czerwonka, Adam Rupiński z gminy 
Młynarze, Bronisław Krawczyk wykonawca 
inwestycji, przedstawiciele jednostek samo-
rządowych i podległych samorządowi, pra-
cownicy urzędu gminy, radni, sołtysi. Wszyst-

kich obecnych przywitał burmistrz Piotr 
Świderski. - Teren, na którym się znajdujemy, 
pełnił w przeszłości różne funkcje, od fortu 
ziemnego poprzez park, gdzie po II wojnie 
światowej odbywały się różne pikniki rodzin-

ne, potańcówki. Było tutaj miejsce do zabawy 
w czasach komuny. Był tu również tor sanecz-
kowy. Po dziś dzień ludzie z pokolenia 40 i 50 
plus nie mówią, że idą na fort, a mówią, że idą 
na siedem skoczni. Otóż saneczkarstwo upra-
wiane przez nas na forcie było wyzwaniem eks-
tremalnym - wspominał burmistrz.

Pomysł na zagospodarowanie fortu powstał 
podczas kadencji 2010-2014 rady miejskiej. 

Burmistrz wraz z radnymi planował wprowa-
dzić w życie hasło - Różan kwitnie nad Nar-
wią, czyli wykorzystać potencjał terenu i war-
tości historyczne. Udało się przekonać współ-
pracowników, a radni zaakceptowali związane 
z tym wydatki. W marcu 2012 r. gmina ogło-

siła konkurs na koncepcję zagospodarowania 
terenu fortu. Wisienką na torcie miało być od-
tworzenie starej brukowanej drogi do mostu, 
zwaną wyjomką oraz taras widokowy. Po roz-
strzygnięciu konkursu ogłoszono przetarg na 
opracowanie projektu budowlano-wykonaw-
czego. W grudniu 2013 r. projekt był gotowy, 
a w lutym 2014 r. gmina uzyskała pozwolenie 

na budowę. - I wtedy przyszła jesień. Po wybo-
rach ówczesna rada miejska wyrzuciła projekt 
z wieloletniej prognozy finansowej i budżetu. 
Straciliśmy szansę na wcześniejszą realizację 
inwestycji. A potem przyszła kolejna jesień 
2018 r. i słońce na powrót zaświeciło nad for-
tem. Zaktualizowaliśmy czym prędzej projekt 
i wystąpiliśmy z wnioskiem do samorządu wo-

Fort po nowemu
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Nasza ukochana, mama, babcia i prabab-
cia - Maria Janina Hołozubiec z domu Osłow-
ska, 8 marca br. ukończyła 101 lat. Urodziła 
się w Różanie i tu też mieszkała, uczyła się 
i cieszyła młodzieńczym życiem, które bru-
talnie przerwane zostało wybuchem II Wojny 
Światowej. W 1940 r. w wieku 17 lat wraz 
z wieloma innymi mieszkańcami Różana wy-
wieziona została na przymusowe roboty do 
Prus Wschodnich.

Do rodzinnego, całkowicie zniszczonego 
miasta wróciła w 1945 r. Bieda, brak domostw 
zmusiły ją do poszukiwania lepszego życia. 
Udała się na ziemie odzyskane do Elbląga 
i tam mieszka do dnia dzisiejszego. W Elblągu 
poznała swojego męża Aleksandra, repatrian-
ta z Postaw (dawne województwo wileńskie – 
obecnie teren Białorusi). 

101 latka z Różana
Sercem bardzo mocno związana z Róża-

nem. Nie było roku, żeby nie przyjechała do 
rodziny, by pochylić się nad grobami swoich 
rodziców pochowanych na różańskim cmen-
tarzu i spotkać się ze swoimi koleżankami, 
szczególnie z nieżyjącą już panią Heleną 
Napiórkowską oraz cieszyć wzrok zmianami 
jakie dokonały się w Różanie na przestrzeni 
wieku. A kiedy stan zdrowia nie pozwalał po-
dróżować, chłonęła informacje ze Świerszcza 
Różańskiego, jaki mieliśmy przyjemny obo-
wiązek jej dostarczać. 

11 marca 2023 r. spotkaliśmy się w Elblągu, 
aby w rodzinnym gronie celebrować Jubileusz 
100 lecia. 

O Jubilatce pamiętali Premier RP Mate-
usz Morawiecki, Prezydent Miasta Elbląga 
Witold Wróblewski i Burmistrz Gminy Różan 
pan Piotr Świderski, przesyłając listy gratu-
lacyjne. 

100 lat to piękny wiek, nacechowany szcze-
gólną wartością, którą tworzyły lata doświad-
czeń, naznaczone blaskami i cieniami codzien-
nego życia. Ta wyjątkowa uroczystość rozpo-
częła się mszą św. w intencji jubilatki. Gminę 
Różan reprezentowali: burmistrz Piotr Świder-
ski, z-ca burmistrza Marek Osiecki, Przewod-
niczący Rady Miejskiej w Różanie Zbigniew 
Janyszko, Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 
w Różanie Beata Kornacka, Kierownik OPS 
w Różanie Monika Dzierzgowska.

W uroczystości wzięła również udział Kie-
rownik Delegatury w Ostrołęce Mazowieckie-
go Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie Mag-
dalena Kielewicz – Kaczyńska, która przeka-
zała jednocześnie list gratulacyjny od Premiera 
Donalda Tuska.

Podczas uroczystości odśpiewano zmody-
fikowane z racji chwili życzenia dwieście lat.

Pani Stanisławie życzymy zdrowia i pogody 
ducha na dalsze lata życia spędzone w gronie 
rodziny i bliskich. Niech każdy dzień Pani ży-
cia upływa w rodzinnym cieple i miłości, niech 
napawa Panią radością i poczuciem dumy 
z przeżytych dni. (gminarozan.pl)

Niezwykły jubileusz 
Pani Stanisława Załęska, mieszkanka Różana, urodzona 28 maja 1924 r. w Napiórkach 

Ciężkich, w sobotę 8 czerwca br. świętowała uroczyście swoje setne urodziny.

Zapytana przeze mnie jaką receptę ma na 
długowieczność – odpowiedziała chyba długo 
spać. Taka jest nasza Jubilatka. 

Przyjmij od nas dar wdzięczności za wszyst-
ko i żyj nam jak najdłużej.
  Danuta Hołozubiec



Świerszcz Różański 1-6/2024
11

W poniedziałek 27 maja br. w GOUK 
odbyła się wyjątkowa uroczystość. 24 mał-
żeństwa z gmin Różan i Młynarze, odebra-
ły medale za długoletnie pożycie. Medale 
te przyznawane są przez Prezydenta RP 
parom, które przeżyły razem co najmniej 
50 lat. 

- Chciałbym złożyć państwu życzenia wszel-
kiej pomyślności i pogratulować tych 50 lat 
pożycia małżeńskiego - mówił burmistrz, 
Piotr Świderski. - Czuję się zaszczycony, że 
będę mógł wręczać państwu odznaczenia. Po-
zwolę sobie na osobistą dygresję, że państwo 
pobieraliście się w czasach, kiedy jeszcze wy-
stępowały normalne pory roku: wiosna, lato, 
jesień i zima. Dziś mamy porę suchą i desz-
czową. Zobaczcie, jak wszystko się zmieniło 
na przestrzeni półwiecza - mówił żartobliwie. 
- 50 lat to okres, w którym można 
się trochę poznać, prawda? Po-
znaliście się na tyle, żeby przeżyć 
razem kolejne 50, czego wam 
serdecznie życzę. I gratuluję wam 
cierpliwości, którą niewątpli-
wie musieliście włożyć w swoje 
związki (...) Jestem niesamowi-
cie zbudowany, że jest tak wiele 
osób, z którymi dzisiaj możemy 
świętować. Szanowni państwo, 
nie będę wam życzył stu lat życia, 
tylko stu lat pożycia, trzymajcie 
się ciepło. 

- Bardzo się cieszę, że mogę 
uczestniczyć w tak pięknym wy-
darzeniu - podkreślił wójt gminy 
Młynarze Adam Rupiński. - Państwo może-
cie być przykładem dla młodych ludzi, którzy 
obecnie wstępują w związki małżeńskie. Gra-
tuluję tego pięknego jubileuszu i życzę wam 

wielu kolejnych lat życia razem w miłości, 
wzajemnym zrozumieniu i zdrowiu.

Do życzeń dla jubilatów dołączył również 
Zbigniew Janyszko - przewodniczący Rady 
Miejskiej w Różanie. - W imieniu wszystkich 

radnych rady miejskiej życzę państwu kolej-
nych 50 lat razem, kolejnych jubileuszy i ko-
lejnych wspaniałych uroczystości.

- Chciałam państwu pogratulować wytrwa-

łości, odwagi, cierpliwości, mądrości. 50 lat, 
które państwo przeżyliście razem to czas, któ-
ry dzisiaj widać na państwa twarzach - czas 
dobry, bo jesteście państwo uśmiechnięci, 
patrzycie, może troszkę z łezką - widzieć pań-

stwa twarze to coś niezwykłego. 
Dla mnie to wzruszający moment. 
I chciałabym państwu złożyć naj-
serdeczniejsze życzenia - bądź-
cie państwo razem z uśmiechem, 
z cierpliwością, miłością, serdecz-
nością, dbajcie o siebie, wspie-
rajcie się i cieszcie się każdym 
dniem, niech przemijają w miłości 
- zwróciła się do jubilatów Mag-
dalena Kielewicz-Kaczyńska, 
dyrektor ostrołęckiej delegatury 
Mazowieckiego Urzędu Woje-
wódzkiego.

Był tort, lampka szampana i sto 
lat dla jubilatów. Specjalnie dla 
nich program artystyczny zapre-

zentowali uczniowie różańskiej podstawów-
ki. Redakcja Świerszcza Różańskiego składa 
wszystkim parom najserdeczniejsze życzenia 
nieustającej miłości, życzliwości i szczęścia 
na dalszej drodze wspólnego życia. 

ZŁOTE GODY
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Złote Gody świętowali:

Jadwiga i Józef Banaszkowie
Wiesława i Czesław Boskowie
Genowefa i Marian Brzezińscy

Stanisław i Stanisława Brzuzowie
Wiesława i Henryk Chełstowscy
Hanna i Zygmunt Chrostowscy
Krystyna i Ryszard Ciszkowscy
Danuta i Andrzej Czosnowscy
Teresa i Stanisław Gosowie

Teresa i Mirosław Jakubowscy
Hanna i Jerzy Kopczyńscy

Maria i Wiesław Knochowscy
Cecylia i Jerzy Łuczyńscy
Stefania i Jan Mołodziejko

Helena i Jerzy Mroczkowscy
Halina i Ryszard Nowocińscy
Kazimiera i Jerzy Parcińscy

Krystyna i Kazimierz Pruszkowscy
Janina i Jerzy Stokowscy

Marianna i Jan Słowikowscy
 Krystyna i Kazimierz Siepiołowie

Urszula i Jerzy Szajnowscy
Bożenna i Stanisław Wiśniewscy

Zofia i Jan Załęscy 
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Za nami kolejny Finał. Tradycyjnie 
Orkiestra grała również w Różanie. 
To wszystko za sprawą szefowej szta-
bu, która od 17 lat aktywnie angażuje 
wiele osób w pomaganie innym. Od 
godzin porannych 58 wolontariuszy 
wraz ze swoimi pomocnikami kwesto-
wało na ulicach Różana, ale nie tylko. 
Sztab w Różanie działał przy wsparciu 
wolontariuszy z Sielunia, Młynarzy 
i Rzewnia. 

Różański sztab jako jeden ze 120 
sztabów w Polsce, dał możliwość za-
rejestrowania się do bazy potencjal-
nych dawców szpiku. Wraz z Fundacją 
DKMS zorganizowano po raz pierwszy 
Dzień Dawcy Szpiku, podczas którego 

10 osób zarejestrowało się jako potencjalni 
dawcy szpiku kostnego. Za przygotowanie 
odpowiedzialny był Olaf Żebrowski, któremu 
pomagali Wiktoria Mengarda i Patryk Lalak. 

Świętowanie finału  rozpoczęło się od biegu 
pn. Policz się z cukrzycą, który od kilku lat 
towarzyszy różańskiemu finałowi. Za organi-
zację i przeprowadzenie wydarzenia odpowie-
dzialna była grupa lokalnych biegaczy. Akcja 
miała na celu promocję zdrowego i aktywnego 
trybu życia oraz zwrócenie uwagi na problem 
cywilizacyjny, jakim jest cukrzyca. Ideą tego 
wydarzenia jest łączenie aktywności fizycz-
nej z pomaganiem, bo wpływy z pakietów 
startowych przeznaczane są na zakup pomp 
insulinowych, z których bezpłatnie korzystać 

Tu wszystko gra Ok! mogą chorujące na cukrzycę kobiety ciężarne 
i planujące ciążę. Chętni (bez limitu wieku) 
mogli zmierzyć się na dystansie około 5 km. 
Do startu przystąpiło 4 odważnych panów, 
z których najstarszy ma ponad 60 lat. Brawo 
za chęci i odwagę. 

Punktualnie o godzinie 1430 na scenie ró-
żańskiego ośrodka kultury pojawiły się dwie 
uśmiechnięte, kolorowe postacie. Animacje 
dla dzieci rozpoczęły blok artystyczny. Na po-
czątku frekwencja nie dopisywała, ale z każdą 
godziną przybywało uczestników imprezy. 
Program przygotowały: Anna Skrzecz i Beata 
Jakubowska z GCK Rzewnie. Dodatkowymi 
atrakcjami były ozdobne tatuaże brokatowe. 
Mało tego, każdy mógł otrzymać słodką watę 
cukrową, którą serwowała Kierownik OPS 
Monika Dzierzgowska. 

Kolejną atrakcję finału przygotowała 
Ochotnicza Straż Pożarna. Na parkingu przy 
ośrodku kultury różańscy strażacy zaprezento-
wali wóz bojowy i jego wyposażenie. Dzieci 
jak i dorośli obserwatorzy z zaciekawieniem 
słuchali strażackich opowieści. 

Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy 
to nie tylko koncerty, pokazy i imprezy 

Pod takim mottem w niedzielę 28 stycznia br. odbył się 32. Finał Wielkiej Orkie-
stry Świątecznej Pomocy. Dedykowany był zakupowi sprzętu do diagnozowania, 
monitorowania i rehabilitacji chorób płuc pacjentów na oddziałach pulmonologicz-
nych dla dzieci i dorosłych. W tym roku wszystkim przyświecało hasło:

Tu wszystko gra! OK! Płuca po pandemii. Gramy dla dzieci i dorosłych. 
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sportowe, ale 
też oczywiście 

licytacje. Za spra-
wą hojności 

darczyńców do 
licytacji trafiły 

różnorodne 
przedmioty 
i vouchery: 

maskotki, gry, 
zabawki czy 

obrazy, kosmetyki, 
t-shirty, kalendarze, 

a także vouchery na wy-
jątkowe usługi, m.in. na 

kolację. Dużym zain-
teresowaniem cieszył 
się voucher na mecz 
Polska-Estonia oraz 

T-shirt z autografami 
piłkarzy Legii War-

szawa, czy na wyko-
nanie tatuażu. Na-

tomiast ogromnym 
zaskoczeniem 
było blaszane 

orkiestrowe serce 
i przygrywająca 

mu gitara wy-
konana przez 

Pawła Siadłow-
skiego z firmy 
Polmar Dachy. 

Na scenie GOUK 
gościnnie wystąpiły 

solistki z gminy Rzew-
nie przygotowane 

przez Annę Skrzecz, która aktywnie wspiera 
od kilku lat różański sztab. Różan reprezen-
towała Antonia Dobrosielska wykonując m.in. 
piosenkę z repertuaru Sanah pt. Jestem twoją 
bajką oraz Alicja Śledziewska, której piękna 
gra na flecie wywołała uczucie zachwytu i po-
dziwu wśród zebranej publiczności. Oprócz 
młodych artystek na scenie wystąpił lokalny 
muzyk i trębacz z zamiłowania, Waldemar 
Krukowski, który zaprezentował standardy 
swingu i muzyki popularnej. 

Program artystyczny obejmował również 
element humorystyczny. Dzięki trzem panom, 
dobrze już znanym z kabaretu Rozumisz?, pu-
bliczność doświadczyła wyjątkowego show, 
pełnego inteligentnego humoru, szybkich 
ripost i zaskakujących pomysłów. W swoim 
charakterystycznym stylu rozbawili widzów, 
prezentując zabawne postacie, sytuacje i dia-
logi. Ich występy cechują się oryginalnymi 
pomysłami, które trafiają w sedno współcze-
snych realiów społecznych, politycznych czy 
kulturalnych. 

Dobrowolne wpłaty na rzecz 32. Finału 
można było dokonywać również do wirtualnej  
eSkarbonki do której zebraliśmy: 323 zł

Dzień pełen wrażeń zakończył się Świateł-
kiem do nieba. Orkiestra w Różanie zagrała za 
33 508, 89 zł. Mieszkańcy gminy Różan poka-
zali, że mają ogromne serce i lubią pomagać. 
Gramy do końca świata 
i jeden dzień dłużej!!!

                     
                     M.Cachel
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Z inicjatywy radnej, sołtysa i rady sołeckiej Załuzia w sobotnie popołudnie 8 czerwca br. odbył się Dzień 
dziecka. Na najmłodszych mieszkańców czekało wiele atrakcji. Dużą radość sprawiły dmuchane zjeżdżalnie, 
choć chętni byli też rodzice. Ponadto rewelacją były bańki mydlane, kolorowe warkoczyki, tatuaże  itp. Hitem imprezy były odwiedziny mega 
wielkich, pluszowych maskotek. Zapewniono poczęstunek z grilla. Dopisywały humory, a uśmiechy na twarzach to dla organizatorów satysfakcja, 
radość i motywacja do dalszego działania. Podziękowania dla ZUOP (Zakład Unieszkodliwiania Odpadów Promieniotwórczych) w Otwocku za 
sponsorowanie animacji, firmie STIHL i anonimowemu darczyńcy.

W Różanie 1 czerwca od samego rana pogoda nie dopisywała. Jednak wraz z pojawianiem się dzieci robiło się pogodniej i na Placu Targowym, 
gdzie odbywał się Dzień Dziecka, przybywało coraz więcej uczestników. W programie przewidziano wiele atrakcji. Jedną z najbardziej wycze-
kiwanych przez dzieci były kolorowe proszki, które wyrzucano co godzinę. Proszki można było otrzymać u organizatora w zamian za karmę dla 
zwierząt, która została przekazana do schroniska Canis w Kruszewie. W sumie zebrano 126 kilogramów karmy. Pracownicy GOUK robili watę 
cukrową, modelowane balony oraz tatuaże. Zabawy z dziećmi i spektakl teatralny przeprowadziły instruktorki z - Animacje dla dzieci ABC dziec-
ka. Mimo niesprzyjającej aury chętni aktywnie spędzili czas. Dzieci korzystały również z dmuchanych zjeżdżalni.

Dzień dziecka w Załuziu

Dzień dziecka w Różanie
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Warsztaty slime rozpoczęły tydzień zimo-
wych zajęć. Podczas tych warsztatów, dzieci 
miały okazję eksperymentować z różnymi 
składnikami, aby stworzyć swoje własne, 
kolorowe masy slime. (Slime to kolorowy cią-
gnący się glutek całkowicie bezpieczny i szybko 
można go zrobić samodzielnie w domu red.) Spo-
tkanie rozpoczęło się od luźnej rozmowy  na 
temat procesu tworzenia, omawiając bez-
pieczne metody kreatywne sposoby na do-
stosowanie konsystencji i wyglądu masy do 
własnych preferencji. Podczas warsztatów, 
dzieci mogły również dzielić się swoimi po-
mysłami i technikami z innymi uczestnikami, 
co sprzyja integracji i budowaniu relacji. To  
nie tylko zabawa, ale także okazja do nauki 
i rozwijania umiejętności manualnych oraz 
kreatywności. Dla wielu dzieci warsztaty sli-
me stanowiły niezapomniane doświadczenie, 
które pozwoliło im wyrazić swoją wyobraź-
nię i cieszyć się tworzeniem czegoś własnego 
i unikatowego.

Kolejnego dnia feriowicze oddali się całko-
wicie swojej wyobraźni ozdabiając techniką 
decoupage kwiaty i serca ze sklejki. Warsz-
taty art-deco stanowiły doskonałą okazję do 
wyrażenia swojej kreatywności i stworzenia 
czegoś wyjątkowego i pięknego. 

Środa zarezerwowana została dla nieco-
dziennych seansów filmowych za sprawą kina 
sferycznego, znanego również jako kino pla-
netarium. To specjalny rodzaj kinematografii, 
który oferuje widzom niezwykłe doświadcze-
nia wizualne, przenosząc ich w fantastyczne 
podróże przez kosmos, historię, czy nawet 
wnętrze ludzkiego ciała. Charakteryzuje się 
specjalną kopułą, która stanowi ekran wy-
świetlający obrazy w sposób panoramiczny, 
otaczając widzów całkowicie. Zamiast trady-
cyjnego płaskiego ekranu, kino sferyczne ma 
sferyczną powierzchnię, co umożliwia pro-
jekcję obrazów w 360 stopniach. Na zakoń-
czenie każdego pokazu prelegent przeprowa-
dziła z każdą grupą edukacyjną pogadankę. 

Czwartek zarezerwowany został na odkry-
wanie tajemnic Questa pn. Śladami historii 
Różana. W związku, iż nie została zebrana 
minimalna grupa wyjście zostało odwołane. 

ZajĘCia ZiMOWE

Na zakończenie zajęć zimowych GOUK 
zorganizował wyjazd integracyjny do ranczo 
Ambrożego, gdzie czekało mnóstwo atrak-
cji. Wycieczkowicze rozpoczęli spotkanie 
od wykonywania prac z masy solnej. Dzieci, 
pełne entuzjazmu i kreatywności, tworzyły 
niesamowite prace, które zachwycają orygi-
nalnością. Korzystając z prostej, ale wszech-
stronnej masy, dzieci wyraziły swoje pomy-
sły i wyobraźnię, tworząc unikalne dzieła 
sztuki. Każda praca emanowała indywidual-
nym stylem i osobowością twórcy. Niektóre 
z dzieci stworzyły figurki zwierząt, takie jak 
kotki, pieski, czy ptaszki, oddając w nich ich 

urok i delikatność. Inne z kolei skupiły się 
na tworzeniu kwiatów. Nie brakowało także 
dzieci, które oddały się tworzeniu dekoracyj-
nych ozdób, takich jak serduszka, gwiazdki 
czy aniołki. Wszystkie prace zostały ozdo-
bione farbami i ozdobione brokatem, aby 
podkreślić ich piękno i trwałość.

Kolejną z przygotowanych atrakcji było 
spotkanie ze zwierzętami przebywającymi na 
ranczo. Dzieci doświadczyły niezapomnia-
nego spotkania z uroczymi i przyjaznymi 
alpakami, kozami i końmi. Poznały te sym-
patyczne zwierzęta, obserwowały je, dotyka-
ły i karmiły. Była to doskonała okazja, aby 
bliżej poznać ich zwyczaje i osobowość. Był 
też czas na zabawę. Animacje poprowadziła 
właścicielka pani Katarzyna Ambroziak. Na 
zakończenie wszyscy zjedli kiełbaski, które 
upiekli przy ognisku. 

Co dobre szybko sie kończy. Serdecznie 
dziękujemy wszystkim uczestnikom Zajęć 
Zimowych, że zdecydowali się spędzić czas 
ferii z GOUK. Do zobaczenia za rok :) 

   M.Cachel

Ferie zimowe dla dzieci, to wyjątkowy czas pełen radości, zabawy i niezapomnianych 
przygód. To doskonały czas na oderwanie się od szkolnych obowiązków. To czas na relaks 
i odpoczynek, który warto wykorzystać na aktywność fizyczną, rozwijanie zainteresowań 
oraz budowanie relacji z rodzeństwem i przyjaciółmi. To czas, który pozostawi niezapo-
mniane wspomnienia na długo. Z przerwy od szkolnych obowiązków jako pierwsi sko-
rzystali uczniowie z województwa mazowieckiego. Wychodząc na przeciw oczekiwaniom 
GOUK zorganizował w dniach od 15 do 19 stycznia szereg atrakcji i zabaw.
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Przedmoście Różan – fort iii w latach 1887–1961
Cd. z numeru 12/2023

Przedmoście różańskie w latach II wojny światowej

1 września 1939 r. rejonu Różana broniła 
41. DP, której dwa pułki rozwinięte były po 
wschodniej stronie Narwi, na północ i połu-
dnie od miasta. Przedmoście obsadził trzeci 
pułk, tj. 115., dowodzony przez ppłk. Czesła-
wa Rzedzickiego. Jeden batalion zajął najbar-
dziej zagrożony odcinek z fortem I, a drugi ob-
sadził odcinek z pozostałymi fortami. Działa 
plutonu artylerii pozycyjnej nr 11 ustawiono 
na fortach, natomiast działa dywizjonu z 61. 
pal po wschodniej stronie Narwi. Od rana 5 
września linia obrony, miasto i most były bom-
bardowane z powietrza oraz nękane ogniem 
artylerii. Kilkakrotnie wznowione ataki pie-
choty z czołgami zostały odparte. Pomyślnie 
dla Niemców strona polska źle oceniła sy-
tuację i dowódca 41. DP gen. bryg. Wacław 
Piekarski bezzasadnie zarządził wycofanie 
załogi przedmościa w nocy na 6 września na 
wschodnią stronę Narwi. Na dodatek oddano 
wrogowi nienaruszony most 1. Już 30 września 
1939 r. Naczelny Dowódca Sił Zbrojnych III 
Rzeszy Adolf Hitler zatwierdził rubież rzek 
Pisa–Narew–Wisła–San, jako wojskową li-
nię ochrony terytorium państwa od strony 
wschodniej. Na tej podstawie niemieckie Na-
czelne Dowództwo Wojsk Lądowych (OKH) 
wydało 20 października wytyczne dla do-
wództwa sił wydzielonych do dozoru granicy 
z ZSRR, aby przystąpiło do rozpoznania tak-
tycznego linii Sanu, Wisły i Narwi po Ostro-
łękę, na której będzie leżała główna pozycja 
obronna z 6 przedmościami, w tym dwoma 
nad Narwią: Pułtusk i Różan. 26 października 
dokonano podziału administracyjnego zdo-
bytego terytorium Polski i Różan znalazł się 
w granicach Niemiec wraz z szerokim pasem 
terenu określanym jako Południowe Prusy 
Wschodnie2. W lutym 1940 r. ustalono, że na 
1000-kilometrowej rubieży nowej linii obron-
nej priorytetowa była budowa fortyfikacji na 
odcinku osłony Prus Wschodnich (złożonym 
z dwóch pododcinków), nazwanym Pozycja 
Graniczna Prus Wschodnich i Południowych 
Prus Wschodnich.

W kwietniu 1940 r. przeprowadzono szcze-
gółowe rozpoznanie rubieży Narwi, Wisły 
i Sanu, po czym w lipcu Wojskowy Dowód-
ca w Generalnym Gubernatorstwie ustalił, iż 
przedmościa Pułtusk i Różan zostaną zrobio-
ne dopiero w ramach prac drugiej kolejności. 
Decyzję utrzymało zarządzenie z 24 lutego 
1941 r., ale już wkrótce, 14 maja, OKH wy-
dało rozkaz zawieszenia robót na całej pozycji 
Narew–Wisła–San wobec przystąpienia do 
koncentracji wojsk do uderzenia na ZSRR3. 
Przedmoście Różan – podkreślić trzeba, że 
tym razem położone po wschodniej stronie 
rzeki – pozostało tylko projektem na papierze. 
Katastrofalna sytuacja na froncie wschodnim, 
wywołana sukcesem radzieckiej operacji Ba-
gration, przeprowadzonej w czerwcu 1944 r., 
uruchomiła przygotowania do bezpośredniej 
obrony rdzennego terytorium III Rzeszy. Gdy 
Armia Czerwona podeszła na odległość 250 

km do granicy Prus Wschodnich, szef Sztabu 
Generalnego OKH wydał 9 lipca zarządzenie 
o odkonserwowaniu i wszczęciu rozbudowy 
Pozycji Nadgranicznej (Memel – ujście Pisy 
do Narwi) oraz Pozycji Narew–Wisła–San4. 
Kierownictwo nad priorytetowym odcinkiem, 
który osłaniał Prusy Wschodnie (od Memla aż 
do przedmościa Dęblin–Puławy), objął gaule-
iter tejże prowincji Erich Koch.

Oś budowanej linii leżała na prawym brzegu 
Narwi. Podobnie jak pozycja z 1916 r., nowa 
też nie zawsze przebiegała przy korycie rzeki, 
lecz w odróżnieniu od starej miała głębię skut-
kiem rozwinięcia 2–3 rowów z pozycją strze-
lecką w pasie szerokości 0,5–1 km. Nowinką 
techniczną, po raz pierwszy zastosowaną 
przez Niemców w tamtej wojnie, było użycie 
kręgów betonowych (żelbetowych) wkopywa-
nych pionowo w miejscu stanowiska ognio-
wego (obserwacyjnego). Krąg pełnił funkcję 
szalunku zapobiegającego zapadnięciu się 
ścian pod wpływem bliskich wybuchów oraz 
najechania przez czołg. Roboty rozwinięto 
błyskawicznie z masowym użyciem ludności 
cywilnej, kierowanej przez saperów i pracow-
ników organizacji Todta. Na odcinku Różana 
pozycję wytyczono nie wzdłuż rzecznej skar-
py, lecz wzdłuż pasa fortecznego. Odwróco-
no starą rosyjską pozycję frontem na wschód. 
Rów strzelecki osłonięty przeszkodą drutową, 
gdzie zdążono umieścić pewną niewielką licz-
bę kręgów, przebiegał przed fortami, do któ-
rych wiodły w tył rowy łączące. Forty służyły 
za ukrycia dla rezerw i punkty obserwacyjne, 
ewentualnie za punkty oporu do ryglowania 
włamań, lecz podkreślić trzeba, że w ich ob-
wałowania nie wkomponowano żadnych no-
wych urządzeń fortyfikacyjnych.

Fortyfikacje nadnarwiańskie nie pomogły 
Niemcom zatrzymać naporu wojsk radziec-
kich. W sierpniowych walkach o likwidację 
wielkiego niemieckiego przedmościa, utrzy-

mywanego przez 2. Armię na froncie Łomża–
Ostrów Mazowiecka–połączenie Bugu z Nar-
wią, brała udział 48. Armia działająca na skra-
ju prawego skrzydła 1. Frontu Białoruskiego. 
Jej jednostki podczas końcowej fazy likwida-
cji przedmościa 4 września z marszu sforso-
wały Narew 12 km na południe od Różana, 
w okolicy Lubiela5. Mimo zaciekłych prób 
likwidacji przyczółka Rosjanie opanowali 
znaczny obszar w tamtejszym kolanie Narwi. 
21 września Kwatera Główna przeniosła 48. 
Armię w pas działania 2. Frontu Białoruskie-
go i nakazała jej do 5 października przyczółek 
rozszerzyć. Terminu nie dotrzymano, bo walki 
toczyły się ze zmiennym szczęściem. Wresz-
cie wojska radzieckie przebiły się na północ, 
łukiem w rejon leżący na zachód od Różana, 
i Niemcy porażeni widmem okrążenia oddali 
miasto 12 października6. 48. Armia wznowiła 
natarcie 16 października, w wyniku czego jej 
wojska dotarły do rubieży Młynarze–Dąbrów-
ka–Przemiarowo. Tam okrzepł front pozycyj-
ny aż do ofensywy Armii Czerwonej w stycz-
niu 1945 r. Po zdobyciu Różana w rejonie 
fortów rozwinęła się radziecka artyleria, a one 
same były wykorzystywane między innymi na 
stanowiska dowodzenia szczebla korpuśnego 
lub dywizyjnego. Zajmowano nie tylko kaza-
maty – dodatkowe ukrycia drewniano-ziem-
ne były wkopywane w rowy i obwałowania. 
Ostatni czerwonoarmiści opuścili rejon Róża-
na latem 1945 r., gdy nastał czas powrotu do 
kraju i przegrupowania sił zbrojnych na Front 
Dalekowschodni.

Styczeń roku 1945 zakończył trudny 30-let-
ni czas udziału przedmościa różańskiego 
w wydarzeniach minionych wojen. Podczas 
nich forty dawały schronienie żołnierzom kil-
ku walczących ze sobą armii. Choć dla fortyfi-
kacji zaszczytem jest przyjąć na siebie pociski, 
tak się jednak szczęśliwie dla fortów złożyło, 
że ani razu nie stały się wytrwale bronionymi 
punktami oporu, dzięki czemu nie zdruzgotały 
ich pociski artyleryjskie i bomby ani nie skru-
szył materiał wybuchowy.

c.d.n.

dr Bogusław Perzyk - 60-lecie Krajowego 
Składowiska Odpadów Promieniotwórczych 
w Różanie. Wydawca ZUOP 2022 r.

Fort nr I. Widać schron, wybudowany przed wybuchem 
wojny 1939 r. na 1 ckm i niemieckich żołnierzy. 

1 T. Jurga, W. Karbowski, Armia „Modlin” 1939, Warszawa 
1987, s. 158–62.
2 Cz. Madajczyk, Generalna Gubernia w planach hitlerow-
skich. Studia, Warszawa 1961, s. 15.
3 K. Burk, Die deutschen Landesbefestigungen im Osten, 
Osnabrück 1993, s. 220–221.
4 T. Rawski, Niemieckie umocnienia na ziemiach polskich 
w latach 1919 – 1945, SiMdHW, T. XII, cz. I, s. 294–295.
5 T. Sawicki, Front wschodni a powstanie warszawskie, War-
szawa 1989, s. 117–118.
6 K. Sobczak, Kierunek Bałtyk. Wyzwolenie polskich ziem 
północnych 1944–1945, Warszawa 1978, s. 80 i 84.
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W sobotę 15 czerwca br. odbył się 33 Fe-
stiwal Mozartowski, w którego działalność 
inauguruje się Młodzieżowa Orkiestra Mo-
zartowska. Jest to młode pokolenie muzy-
ków, podczas licznych zgłoszeń przesyła-
nych z całej Polski jury wybrało dwunastkę 
wspaniałych, która pod przewodnictwem 
dyrygenta Adama Banaszka - nowego kie-
rownika muzycznego Orkiestry MACV, 
doskonaliła swoje umiejętności. Dla mło-
dego pokolenia jest to wielka szansa na za-
istnienie w branży muzycznej. 

Na  koncercie obecni byli także miesz-
kańcy Różana, którzy w ramach wyjazdu 
organizowanego przez GOUK, mogli cie-
szyć się tym niezwykłym wydarzeniem. 
Cały koncert trwał 60 minut, podczas któ-
rego orkiestra grała serenady i divertimenta 
Wolfganga Amadeusza Mozarta. (red.)

Wyjazd
do Warszawskiej Opery kameralnej

Zakończenie sezonu 2023/24 
Zakończony sezon okazał się być najlep-

szym w historii Klubu FC 2012 Różan. 26 
meczów, z których 20 zakończyło się zwycię-
stwem, 3 remisy i 3 porażki. To sukces, które-
go autorami jesteśmy My Wszyscy! Szczegól-
ne podziękowania należą się prezesowi, Paw-
łowi Łuczyńskiemu, bez którego determinacji 
klub by nie istniał. Podziękowania i wyrazy 
uznania należą się również Trenerom i Zawod-
nikom, jesteście Wielcy! Olbrzymie dzięki dla 
Władz miasta z Burmistrzem na czele - dzię-
kujemy za wsparcie i wyrozumiałość. Brawa 
dla naszych SPONSORÓW! Każdy dobrze 
wie, że pieniądze szczęścia nie dają, ale bez 
nich klub by nie istniał! 

Mamy ligę Okręgową!!!

Nazwa Punkty

1. Gladiator Słoszewo 73

2. FC 2012 Różan 63

3. Narew 1962 II Ostrołęka 59

4. Mławianka II Mława 57

5. Orzeł Sypniewo 49

6. GUKS Krasnosielc 37

7. GKS Pokrzywnica 34

8. GKS Łyse 30

9. Korona Karolinowo 28

10. Bartnik Myszyniec 27

11. KS Wąsewo 21

12. KS Pniewo 21

13. Świt Baranowo 15

14. Żak Szreńsk 7

skład drużyny seniorów:
• Ernest Augustyniak
• Piotr Bałas
• Kamil Barzał
• Emil Barzał
• Kamil Białobrzewski
• Dawid Biernacki
• Marcin Buchalski
• Robert Chełstowski
• Paweł Dzbeński
• Kamil Dzwonkowski
• Maciej Glimasiński
• Karol Górski
• Marcin Kaczyński
• Piotr Kamionowski
• Karol Kraśniewski
• Krzysztof Krawczyk
• Piotr Kubat
• Paweł Łuczyński
• Jakub Mosakowski
• Piotr Mosakowski
• Jarosław Napiórkowski
• Oleh Okhrimenko
• Oleksander Poluliakhov
• Kamil Rupacz
• Michał Rychlik
• Sebastian Szczechowiak
• Kamil Tarasiewicz
• Daniel Wargulewski
• Szymon Załęski
• Przemysław Załęski

Na koniec najważniejsze!!! Wielkie dzięki 
dla naszych kibiców!!!! To dla was gramy! 
Wasza obecność na każdym meczu, nawet 
tym wyjazdowym sprawia, że wiemy, że nasze 
starania mają sens!!! Kochani!!!! Mamy Ligę 
Okręgową!!! To nasz wspólny sukces 
  Janusz Świderski 
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T E C H N O l O G i E   N O W O Ś C i   D E M E N T i   P O j Ę C i a
K.Kruszewski

Na pewno charakterystyczne jest dla wszystkich to, że nie zdają sobie sprawy, że to co mówią, piszą czy cytują trafia też do ludzi o małym rozeznaniu z brakiem dystansu i jest bardzo dosłownie odbierane.
Mogą oni nie wyłapać sarkazmu, dowcipu czy przenośni. Z wolnością słowa...jak w każdej wolności trzeba być odpowiedzialnym. Więc jak masz z tym problem ..........

archaiczny system energetyczny
Sytuacja jest dramatyczna - wraz z rozwojem magazynów 

energii problem nadpodaży czystej i taniej energii powinien 
zniknąć - to dobra wiadomość. Poprzedni rząd jednak za-
miast wprowadzić strategię magazynowania energii, w do-
kumentach planistycznych zapisał, że fotowoltaikę trzeba 
będzie systemowo odłączać. Przygotowana przez PiS poli-
tyka energetyczna Polski do 2040 sankcjonuje wyłączanie 
fotowoltaiki - informuje serwis Polskie Sieci Energetyczne.

ilu uchodźców z Ukrainy przebywa w Polsce?
Polska jest jednym z krajów, do których odwołuje się opra-

cowany przez ONZ Regionalny Plan Działań na Rzecz Uchodź-
ców z Ukrainy (RRP). Zgodnie z danymi UNHCR całkowita 
liczba uchodźców 29 września 2023 r. w Polsce była równa 
959 875, co stanowi ok. połowę wszystkich uchodźców prze-
bywających w tym czasie w krajach, których dotyczy RRP.

Jeżeli spojrzymy na liczbę uchodźców z Ukrainy, którzy 
złożyli wniosek o azyl, ochronę tymczasową lub podobne 
krajowe programy ochrony, okaże się, że w Polsce do 29 
września złożonych było 1 639 725 takich wniosków. UNHCR 
zaznacza, że liczby te mogą obejmować wiele wniosków tej 
samej osoby w co najmniej jednym kraju europejskim lub re-
jestracje uchodźców, którzy przeprowadzili się dalej, w tym 
poza Europę.

Z infografiki prezentowanej na stronie Rady Europejskiej 
dowiemy się, że obecnie w państwach Unii z tymczasowej 
ochrony korzysta ponad 4,1 mln uchodźców z Ukrainy (dane 
do 29 lipca 2023 r.). Państwa Unii, w których jest najwięcej 
ukraińskich uchodźców, to Polska (971 080) i Niemcy (1 153 
865).

Na początku konfliktu Polska przyjęła ponad 2 mln 
uchodźców z Ukrainy

W informacji prasowej UNHCR udostępnionej 18 marca 
2022 r. – czyli niedługo po wybuchu wojny w Ukrainie – po-
dano, że Polska przyjęła ponad 2 mln uchodźców z Ukrainy. 
Wówczas szacowano, że łącznie zaatakowany kraj opuściło 
3,2 mln osób.

W zderzeniu z obecnymi danymi oznacza to, że część 
uchodźców, patrząc długoterminowo, nie została ostatecznie 
w Polsce. Część z nich szukała schronienia w innych pań-
stwach, a część wróciła do Ukrainy.

ile razy przekroczono polsko-ukraińską granicę od 
początku wojny?

UNHCR podaje, że w okresie od 24 lutego 2022 r. do 3 
października 2023 r. granicę polsko-ukraińską w kierunku do 
Polski przekroczono 15 474 150 razy. W tym samym czasie 
odnotowano 13 032 655 przekroczeń granicy w przeciwnym 
kierunku – z Polski do Ukrainy.
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Chciałbym, żeby ktoś do mnie zadzwonił, bo powiedział-
bym im bez ogródek, że niektórzy starzy ludzie byliby dobry-
mi prezydentami, a inni byliby katastrofami. Z pewnością nie 
popieram części tego, co Biden wydaje się popierać, szczegól-
nie w odniesieniu do kwestii międzynarodowych. Wierzę jed-
nak, że jest on w stanie wykonać fundamentalną pracę, jaką 
jest bycie prezydentem Stanów Zjednoczonych – przetrawiać 
pisemne i nagrane materiały, a następnie słuchać zaufanych 
doradców, którzy dostarczają informacji i porad niezbędnych 
do podejmowania krytycznych decyzji dotyczących polityki 
krajowej i międzynarodowej. Biden robi to od ponad trzech 
lat i naród wychodzi na tym lepiej.

Z drugiej strony jestem na tyle dorosły, by wiedzieć, że 
choć mój umysł może nie zawsze pamiętać swoje imię ale 
z pewnością jest wystarczająco bystry, by wiedzieć, że Trump 
jest jednym z dwóch lub trzech najgorszych prezydentów, ja-
kich Stany Zjednoczone kiedykolwiek widziały. I wciąż mogę 
powiedzieć, że jest nieokiełznanym narcyzem, że kłamie bez 
sumienia i troski i że już dawno powinien zostać zepchnięty 
do instytucjonalnych murów wstydu w całym kraju – nie 
wspominając o tym, że jego sztuczny kolor włosów pasuje 
idealnie do więziennego kombinezonu. Wydaje się jednak, 
że około połowa osób, które odbierają telefony z pytaniami 
w sondażach politycznych, jest ślepa na to, co wydaje mi się 
tak oczywiste. (Fair Observer - Larry Beck)

Chińskie przed-
siębiorstwo zapre-
zentowało nową 
baterię, która, jak 
twierdzi, może 
wytwarzać energię 
elektryczną przez 
50 lat bez koniecz-

ności ładowania lub konserwacji. Firma Betavolt z siedzibą 
w Pekinie poinformowała, że jej bateria jądrowa jest pierw-
szą na świecie, która realizuje miniaturyzację energii atomo-
wej, umieszczając izotopy niklu-63 w module mniejszym niż 
moneta. Betavolt twierdzi, że jego pierwsza bateria jądrowa 
może dostarczyć 100 mikrowatów mocy i napięcie 3 V, mie-
rząc 15 x 15 x 5 milimetrów, jednak planuje wyprodukować 
baterię o mocy 1 wata do 2025 r.

Trochę to bardzo optymistyczne. Taka bateria jeszcze nie 
będzie działać w smartfonie nie mówiąc już o latającym dro-
nie, które potrzebują o wiele więcej watów energii niż może 
dać taka bateria (100 mikrowatów (µW), czyli 10 tys. razy 
mniej!!!! niż przeciętny smartfon potrzebuje), ale to początki 
i raczej zapowiedź kilku dekad rozwoju tej technologii w kie-
runku jakiejkolwiek użyteczności.
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Bateria jądrowa wytwarza energię
przez 50 lat bez konieczności ładowania

Betavolt twierdzi, że jego bateria może zasilać telefony 
komórkowe, których nigdy nie trzeba ładować, oraz drony, 
które mogą latać wiecznie.

Od dwudziestu 
lat firma DARPA 
w USA pracuje 
nad autonomicz-
nymi pojazdami 
w o j s k o w y m i 
dążąc do opraco-
wania pojazdów 

naziemnych, które mogą poruszać się po terenie bez udzia-
łu człowieka. Ostatecznym celem agencji jest opracowanie 
bezzałogowych pojazdów bojowych, które mogą wejść do 
walki bez narażania życia ludzkiego. Mogą one zająć się nie-
bezpiecznymi zadaniami, takimi jak zwiad, uzupełnianie za-
opatrzenia, a nawet otwieranie drogi za pomocą siły ognia, 
zanim na pole bitwy wkroczą ludzie. Perspektywa czołgu 
sterowanego przez sztuczną inteligencję brzmi przerażająco, 
ale może to po prostu stanowić bezpieczniejszą alternatywę 
dla ludzi na polu walki.
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CaliExpress by 
Flippy otwarta 
w Pasadenie 
w Kalifornii, opi-
sywana jest jako 
pierwsza na świe-
cie w pełni auto-
nomiczna i oparta 
na sztucznej in-

teligencji restauracja. Stanowiska do grillowania i smażenia 
w restauracji są w pełni zautomatyzowane i zasilane przez 
sztuczną inteligencję i robotykę. Goście mogą obserwować, 
jak ich jedzenie jest gotowane przez robota po złożeniu za-
mówienia. Robot  miele wołowinę  podczas gdy stacja sma-
żenia gotuje frytki. 
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Marine le Pen, rozstała się z mężem i związała z koleżanką 
z lat szkolnych. Marine le Pen, utrzymuje partię z kredytów 
udzielonych przez oligarchów Putina, w tym przez Gazprom. 
Ona i jej partia domagają się zamknięcia rynku pracy dla 
mieszkańców Europy wschodniej, w szczególności dla Pola-
ków i Bułgarów. Swoimi działaniami w Parlamencie Europej-
skim, ograniczyła działalność polskich firm transportowych, 
które dominują w Europie, ale na skutek działań Le Pen, stra-
ciły w 2023 r. około 20% rynku!!! To dobrze czy źle dla Francji? 
Trzeba by spytać naszego prezesa, on wie. (Sauvage)

Totalitaryzm napływa powoli podsyca fobie i animozje, 
żywi się nienawiścią i na niej wzrasta. (Krótko)

Nie pierwszy raz demokracja umiera przy oklaskach 
i aplauzie ludu. Jeżeli dyktatura jest taka dobra, to wskażcie 
chociaż jedno państwo rządzone autorytarnie, które dorów-
nuje poziomem życia, zamożnością obywateli, swobodami 
obywatelskimi zachodnim demokracjom. (Marek)
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Osób zamożnych w Polsce jest około 164 tysiące i zara-
biają one przynajmniej 22 500 zł brutto (14 800 zł netto) 
miesięcznie.

Osób bogatych, czyli takich, które uzbierały równowartość 
1 mln dolarów jest w Polsce około 116 tysięcy.

Aby być postrzeganym przez większość społeczeństwa 
jako bogatym, należy zarabiać przynajmniej 10 000 zł na 
osobę w gospodarstwie domowym netto miesięcznie.

Inna sprawa, że z majątkiem lepiej się nie obnosić, bo 
wśród Polaków bogactwo postrzegane jest stale raczej nega-
tywnie i kojarzone z niesprawiedliwością, a nie ciężką pracą.
(dane z 2021 r.)

Bogatym w Polsce?

inw
es

to
m

at
.eu

*

*

*

*

*

*

*
Pokolenie 30-latków raczej nie wierzy w to, że otrzyma 

wysokie emerytury, ale mimo to nie inwestują samodzielnie, 
aby zadbać o swoją przyszłość. Potwierdza to każda ankieta 
o oszczędzaniu, w której ponad połowa Polaków albo nie 
oszczędza wcale, albo mniej niż 100 złotych miesięcznie, 
raczej nie inwestując tych środków. Część osób obstawia jed-
nak, że ZUS upadnie, a emerytur nie będzie w ogóle.

Fakt jest jednak taki, że powołany w 1934 r. Zakład Ubez-
pieczeń Społecznych w okresie swojego działania nigdy nie 
upadł ani nie zbankrutował. Jego bankructwo byłoby zresztą 
mało prawdopodobne, ponieważ ZUS jest instytucją pań-
stwową, a nie firmą, więc jego działanie jest gwarantowane 
przez państwo polskie.

*
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P O G l Ą D Y   C i E k aW O s T k i   W Y s Z U k a N E   P R Z E C Z Y Ta N E

Ciekawe zdjęcia historyczne

Żaden agresor nigdy nie respektował i nie 
będzie respektował żadnych konwencji. Woj-
na na Ukrainie faktycznie anulowała jakie-
kolwiek konwencję i umowy międzynarodo-
we. Wspominanie o jakimś humanitaryzmie 
jest naiwnością. Służy on jedynie do osła-
biania państw które mogą być potencjalnie 
podmiotem napaści. (FranekDolas)

Nie ma nowoczesnego sprzętu inżynie-
ryjnego do kopania transzei. Nie ma sprzętu 
inżynieryjnego zidentyfikowanego sprzętu 
w przedsiębiorstwach. Nie ma identyfikacji 
firm produkujących elementy betonowe. 
A przecież można wykonać projekty i formy 
do produkcji modułowych schronień/bun-
krów , bo to już robili Niemcy w czasie 2WŚ. 
Takie gotowe formy można zmagazynować 
i rozdysponować w razie potrzeby do firm 
które mogą je wykorzystać. W ramach ćwi-
czeń można je dystrybuować. Mieć też goto-
we zestawy i ćwiczyć ich rozmieszczenie. Nie 
ma formuł prawnych pozwalających wojsku 
wjechać na pole i postawić zapory i umoc-
nienia. Zawsze będziemy się budzili z ręką 
w nocniku, bo Polak i przed i po szkodzie 
głupi. (Dudley)

Szkoda mi polskich rolników... nie wiedzą 
nawet tego że PL więcej eksportuje produkcji 
rolniczej do UKR , niż z niej importuje. (ko-
buch)

Zielony Ład to nie wszystko. Jest jeszcze 
kwestia zboża z Ukrainy. Tego nie dało się 
przewidzieć kilka lat temu.

Zaraz, zaraz. Spójrzmy na import zbóż. 
W ciągu 17 miesięcy przed wprowadzeniem 
embargo wpłynęło ich do Polski 4,7 mln ton. 
Przyjmijmy, że jedna świnia zjada 3 kg zboża 
dziennie. Wychodzi nam, że 4,5 mln sztuk 
trzody chlewnej zjadłoby to dodatkowe 
zboże w ciągu roku. A w latach 2009-2022 
liczba świń w Polsce spadła z 18 do 9 mln. 
Czyli gdyby ten spadek trzody chlewnej był 
o połowę mniejszy, to brzydko mówiąc, te 
świnie by to zjadły. (onet.pl)

Mark Twain powiedział - Ludzi łatwiej 
jest oszukać niż przekonać, że zostali oszu-
kani. I to szczególnie dobrze widać w Polsce. 
Osiem lat oszukiwania, okradania i okłamy-
wania nadal czyni pustki w głowach oszu-
kanych. Wystarczy, że oszust wypowiada np. 
do seniorów: Kochani seniorzy... i oni wierzą 
w jego dobroć. Porażające. (Krycha)

Wypowiedź wolontariusza o wojsku 
rosyjskim, który pozostał w okupowanym 
Chersoniu (Ukraina) przed jego wyzwole-
niem. - Te stworzenia nie mają nic wspólne-
go z działaniami wojennymi ani z wojskiem. 
To tylko przestępcy. Jestem przekonany, że 
wszyscy, którzy biorą w tym udział, bez wy-
jątku, muszą zostać ukarani i potępieni przez 
cały świat. To nie jest wojna, ale po prostu 
zabijanie cywilów. Ludobójstwo, stopniowe 
niszczenie, zastraszanie. To nie powinno mieć 
miejsca w cywilizowanym świecie. W naszych 
czasach takie działania są kompletnym ab-
surdem i szaleństwem! (novynarnia.com/
oleg-bakerenkov)

Aby zrozumieć wypowiedź ambasadora 
Izraela trzeba wiedzieć, że nie mówił on do 
Polaków, lecz do Izraelczyków. To z kolei daje 
nam pogląd, jakiej polityki oczekują obywa-
tele Izraela od swojego rządu. To z kolei jest 
wynikiem długotrwałej i konsekwentnej po-
lityki wewnętrznej. To akurat jest jasne i nie 
podlegające dyskusji. Dyskusji może jednak 
podlegać cel i sposoby takich działań. Rów-
nież zastanowienia wymaga, komu na takim 
stanie rzeczy może zależeć. Niestety, sam 
ambasador takich treści swej wypowiedzi 
nie wymyślił. Była ona wynikiem rachunków 
politycznych. Widzimy więc, że rachunki te 
uznały za ważniejszą politykę wewnętrzną, 
niż zewnętrzną. Przy tak nieszczęśliwym 
zdarzeniu z przyczyn obywateli Izraela prze-
proszenie na arenie międzynarodowej dało-
by impuls dla myślących do zastanowienia 
się nad tematem. To natomiast grozi niespój-
nością wewnętrzną w trakcie żywotnego 
konfliktu z agresorem zewnętrznym. Żadne 
państwo na coś takiego pozwolić sobie nie 
może. (Stefan1)

albert Einstein wystawia język, gdy fotografowie proszą go o uśmiech 
z okazji jego 72. urodzin 14 marca 1951 r.

Zdjęcie zostało zrobione w 72. urodziny 
Einsteina, zaraz po zakończeniu uroczystości 
na jego cześć w Princeton 14 marca 1951 r.

Kiedy szedł z doktorem Frankiem Ay-
delotte, byłym szefem Instytutu Badań 
Zaawansowanych, i panią Aydelotte z po-
wrotem do samochodu, reporterzy podążali 
za nimi, próbując zrobić zdjęcia Einsteinowi.

Fotograf UPI (United Photo Industries (UPI) 
to organizacja non-profit z siedzibą w Nowym 
Jorku, która działa na rzecz promowania szerszego 
zrozumienia sztuki fotografii i zwiększenia dostę-
pu do niej), Arthur Sasse, pozwolił tłumowi 
reporterów zrobić zdjęcia, a kiedy tłum się 
rozproszył, podszedł do samochodu i popro-
sił - Profesorze, uśmiechnij się do zdjęcia uro-
dzinowego? Einstein pomyślał, że fotograf 
nie będzie wystarczająco szybki, wystawił 
język i szybko odwrócił głowę. Prawdopo-
dobnie powodem, dla którego Einstein wy-
konał ten gest, była próba zniszczenia zdjęcia. Ale jego plan spalił na panewce.

Redaktorzy debatowali nad tym, czy wykorzystać to zdjęcie. Nie wszystkim się podobało. 
Odbyli więc naradę z wydawcami. Zdjęcie zostało zaakceptowane i wykorzystano je. Ponieważ 
Einstein miał już reputację nieco dziwacznego, zdjęcie było postrzegane jako kolejny przykład 
jego uroku i ustanowiło publiczny wizerunek Einsteina jako zwariowanego profesora.

Fotografia stała się 
jedną z najpopularniej-
szych, jakie kiedykol-
wiek zrobiono Einste-
inowi i często wykorzy-
stywaną. Oryginalny 
obraz zawierał twarze 
doktora i pani Aydelot-
te w samochodzie, ale 
zostało wykadrowany 
przez samego Einsteina, 
któremu spodobało się 
tak bardzo, że wysłał 
swoim przyjaciołom 
kartki z życzeniami 

ozdobione tym obrazem. Poprosił UPI o przekazanie mu dziewięciu egzemplarzy do użytku 
osobistego, z których jeden podpisał dla reportera. 19 czerwca 2009 r. oryginalna podpisana 
fotografia została sprzedana na aukcji za 74 324 dolary, co było rekordem sprzedaży zdjęcia 
Einsteina.
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Doprawdy niezwykłe, że Węgry na 
pierwszym miejscu stawiają własny interes 
poprzez wsparcie dla swojego największe-
go, a zatem kluczowego banku systemo-
wego. Powinni uczyć się od nas Polaków 
przynajmniej jak się takiej niecnej postawy 
wstydzić. (em6)

3 maja to opowieść o wolności, ale także 
o zdrajcach i głupcach, wysługujących się Ro-
sji, z bogoojczyźnianymi hasłami na ustach. 
Lekcja ważna do dziś - Donald Tusk.

Mały specjalista od niszczenia wieńców 
pod schodami donikąd - kto to taki? (piąt-
kadla)

Głównym powodem braku stabilizacji 
politycznej w kraju jest brak prawdziwych 
elit. Brak elit oznacza brak mężów stanu, 
a wtedy szerzy się swawola i partyjniactwo; 
partie opozycyjne nie są opozycyjnymi, stają 
się wrogimi sobie obozami, gdzie interesy 
partyjne biorą górę nad narodowymi. I tak 
właśnie dzieje się od 1989 roku. (raelistaB).

Czy mogliśmy wygrać to starcie z Rosją? 
Jaki był faktyczne potencjał militarny Polski 
w 1830 r.? Czy powstanie mogło wcale nie 
wybuchnąć? Dlaczego się nie udało?

Sam przebieg powstania jest dobrze 
znany, więc w książce nie znajdziemy żad-
nych nowinek. Ciekawsze za to są refleksje 
autora na temat szans powstania. Autor jest 
bowiem zwolennikiem tezy, że takie szanse 
były, ale z różnych powodów zostały zmar-
nowane. Czy rzeczywiście istniały? Czy może 
rację mają ci historycy, którzy uważają, że 
był to szalony akt desperacji i całkowicie 
niepotrzebny? (kk) 

WaRTO PRZECZYTaĆ

Kiedy mam rację, nikt nie pamięta, ale 
kiedy się mylę, nikt nie zapomina. (kk)

Odnośnie ostatnich orgii księży i sytuacji 
w kk. Nie obwiniaj klauna za to, że zachowu-
je się jak klaun tylko zadaj sobie pytanie, dla-
czego wciąż chodzisz do cyrku. (A. Hopkins)
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Informator  Informator  Informator  Informator  Informator  Informator 

Informator  Informator  Informator  Informator  Informator  Informator

997 Policja
71 77 391 Różan, ul. Lwowska
998, 112 Straż Pożarna
Różan, ul. Warszawska, 76 69 008
999 Pogotowie Ratunkowe
Komenda Główna Policji (22) 62 102 51
800 120 226 tel. zaufania o przestępstwach 
w rodzinie

Zakład Gospodarki Komunalnej 
Sp. z o.o.

Tel. 76 69 159 ul. Dolna
E-mail: biuro@zgkrozan.pl
Biuro zakładu pracuje w godz. 700-1500

od poniedziałku do piątku
Tel. 76 69 041 - oczyszczalnia ścieków
Tel. 606280968, 662258790 - zgłaszanie awarii

76 69 004 Posterunek Energetyczny, ul. Polna
991, 22 3404100 zgłaszanie reklamacji
w sprawie przerw w dostawie prądu

Numery telefonów
Urzędu Gminy w Różanie:
29 numer kierunkowy
gminarozan.pl
rozan.bipgminy.pl

Burmistrz Piotr Świderski
Burmistrz przyjmuje interesantów w sprawach skarg 
i wniosków w każdy wtorek
w godz. 12.00 –16.00 w pok. nr 22 – I piętro
76 79 120 sekretariat
76 79 121 faks sekretariat
76 79 122 sekretarz 

Referat organizacji i nadzoru
76 79 122 kierownik
76 79 136 obsługa Rady i Komisji
76 79 144 administracja sieci komputerowej

Referat finansów i budżetu
76 79 132 kierownik
76 79 132 księgowość budżetowa
76 79 143 księgowość podatkowa
76 79 133 wymiar podatków i opłat
76 79 142 księgowość budżetowa szkół i przedszkola
76 79 142 płace szkół i przedszkola
76 79 134 kasa

Referat planowania przestrzennego, inwestycji, 
dróg i ochrony środowiska
76 79 126 kierownik
76 79 125 planowanie przestrzenne
76 79 125 stanowisko pracy ds. inwestycji
76 79 126 drogi i zamówienia publiczne
76 79 149 gospodarka mieniem komunalnym i rol.
76 79 149 ochrona środowiska

Referat oświaty, kultury i sportu
76 79 140 kierownik
76 79 140 oświata oraz rozwiązywanie problemów alko-
holowych i przeciwdziałania patologiom społecznym
76 79 139 działalność gospodarcza, archiwum zakłado-
we, kultura i zdrowie
76 79 294 sport

Urząd stanu cywilnego
76 79 127 kierownik
76 79 127 sprawy obywatelskie, wydawanie dowodów 
osobistych
76 79 128 promocja i pozyskiwanie środków zewnętrznych
76 79 135 obronność, obrona cywilna i zarządzania 
kryzysowe
76 69 177 Ośrodek Pomocy Społecznej

Adresy e-mail:

Urząd gminy: ugrozan@post.pl
Burmistrz: ugrozan@post.pl
Sprawy organizacyjno-kadrowe: 
p.kowalewska@gminarozan.pl
Obsługa Rady i Komisji: 
m.bialik@gminarozan.pl

Kierownik nadzoru i informatyki:
m.osiecki@gminarozan.pl
Administracja sieci komputerowej: 
p.rzezawa@gminarozan.pl

Skarbnik, kierownik referatu finansów 
i budżetu: m.powirska@gminarozan.pl
Księgowość budżetowa: 
a.malicka@gminarozan.pl

Księgowość finansowa:
a.grzywacz-brym@gminarozan.pl
Księgowość podatkowa: 
m.mosakowska@gminarozan.pl

Podatki i opłaty: 
m.bruzdziak@gminarozan.pl
Księgowość szkół i przedszkola: 
i.krupka@gminarozan.pl

Rachuby, płac szkół i przedszkola: 
m.skrzecz@gminarozan.pl
Kierownik referatu planowania prze-
strzennego, inwestycji, dróg i ochrony śro-
dowiska: c.lodygowski@gminarozan.pl

Planowanie przestrzenne: 
j.oltarzewska@gminarozan.pl
Inwestycje: w.wnuk@gminarozan.pl
Drogi i zamówienia publiczne: 
c.lodygowski@gminarozan.pl
Gospodarka mieniem komunalnym i rol-
nictwo: i.dobrosielska@gminarozan.pl
Ochrona środowiska: a.ostrowska@gmina-
rozan.pl

Kierownik referatu oświaty, kultury 
i sportu: k.ogonowska@gminarozan.pl

Oświata oraz rozwiązywanie problemów 
alkoholowych i przeciwdziałanie patolo-
giom społecznym: k.ogonowska@gminaro-
zan.pl

Sport: sport@gminarozan.pl

Kierownik urzędu stanu cywilnego: 
b.kornacka@gminarozan.pl

Sprawy obywatelskie, wydawanie dowo-
dów osobistych: b.kornacka@gminarozan.pl

Promocja i pozyskiwanie środków ze-
wnętrznych:  k.zamojska@gminarozan.pl

Archiwum zakładowe, dział. gosp, kultura 
i zdrowie: e.stryjewska@gminarozan.pl

*

TAKI JESTEM

Jestem taki, jaki jestem, ale jestem, 
Może siaki i owaki, może gość?
Tylko ja, wyraźnie, ludzkim gestem,
Chcę tym wyżej dziś powiedzieć, tego dość!

By przestali, notorycznie, ciągle kłamać,
Uwalniając nam jaskółkę z tamtych lat,
Teraz nam zwyczajność mienią w dramat,
Byle tylko dopasować sobie świat.

Czy o ludzi dobrej woli, mam się pytać?,
Ja nie muszę, to się pisze, bez dwóch zdań,
jest ich więcej, bo, są jak hiszpańska grypa,
Zarażeni, tym co stworzył starszy pan.

I powtórnie przyjdzie zmieniać im ten świat,
By nienawiść raz na zawsze stłamsić w sobie,
I by wreszcie podał rękę, bratu brat,
Aby Niemen święty spokój miał już w grobie.

I ta wiara, że nie zginie nigdy świat,
Gdy pod lupą, będą wszystkie ludzkie sprawy,
I z nadzieją, że unikniesz wtedy krat,
Kiedy powiesz tym o ŚWICIE, bez obawy.

DZIEŃ DZIECKA

Jest takie słowo zaraz po „Matce”,
Które w nadziei Bóg daje znać,
I zawsze wtedy, jest przy niej blisko,
By nowe życie światu znów dać. 

To słowo zowie się wszakże „Dziecko”,
które poczęte już z łona matki,
Zawsze wędruje za Bożą ścieżką,
Żeby się mienić nam przez przypadki.

Że jest kochane, piękne i nasze,
Że jest za prawdę, to te, jedyne,
Tylko, czy wtedy inne niż Wasze,
Ma być po temu czegoś tu winne?

NIE!-Przecież wszystkie są nam jednakie,
Tego samego są wszakże Boga,
Tu niedowiarkom przyjdzie posmakiem,
Obejść się wtedy, gdy przyjdzie trwoga.

Dziś miłosierdzie nie widzi granic,
Wszędzie, gdzie bije zbolałe serce,
Dzieci różnice miewają za nic,
To jednak często są w poniewierce. 
Dlatego w Święto, serce podaruj,
I uśmiech, który nic nie kosztuje,
A świat pokojem dzieciakom maluj,
Żeby przyszłości mieć znów budulec.

Zenek Kozłowski
Ostrołęka 1-2 czerwca br.



DNI RÓŻANA      PIKNIK MILITARNY 
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Stronie Śląskie - dwa zdjęcia tego samego miejsca, sprzed i po powodzi 18.09.2024 r.

Samorząd pozyskał pieniądze na zakup samochodu ratowniczo-gaśniczego wraz z pełnym wy-
posażeniem dla OSP Różan (1 947 448,30 zł w tym z funduszy europejskich 1 280 950 zł). Nowy 
pojazd i sprzęt pozwoli na poprawę efektywności jednostki w niwelowaniu skutków zdarzeń. 
Zastosowane obecnie rozwiązania w nowych wozach ratowniczo-gaśniczych zwiększają stopień 
automatyzacji systemów pracy pojazdu, a także znacznie udoskonalają poziom techniczny sprzętu 
transportowego i gaśniczego. Dzięki temu strażacy będą mogli bardziej efektywnie realizować 
zadania, zapewniając szybszą i skuteczniejszą reakcję na zgłaszane zagrożenia.

W dniach 7-10 października br. na terenie gminy przeprowadzone zostały kontrole palenisk do-
mowych pod kątem przestrzegania zakazu spalania odpadów i wymogów określonych w uchwale 
antysmogowej. Podczas kontroli pobierano próbkę popiołu z palenisk z przeznaczeniem do badań 
laboratoryjnych oraz mierzono wilgotność drewna.
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W gminie funkcjonuje system powiadamiania SMS. Umożliwia bezpłatne otrzymywanie infor-
macji o ważnych – istotnych z punktu widzenia urzędu informacjach, zagrożeniach, utrudnieniach, 
awariach oraz zbliżających się np. terminach opłat. Powiadomienia są dostarczane za pośrednic-
twem SMS na podany nr telefonu komórkowego. By skorzystać z tego systemu należy dokonać 
rejestracji. Formularz do tego przeznaczony dostępny jest w serwisie internetowym gminy oraz 
w siedzibie urzędu. Wypełniony należy dostarczyć do sekretariatu.

Uważajmy na firmy, które zapraszają na 
spotkanie i nakłaniają do współpracy, powo-
łując się na partnerstwo w programie, a czę-
sto też bezprawnie posługując się znakami 
graficznymi Czystego Powietrza czy insty-
tucji zarządzających programem.

Bądźmy czujni, sprawdźmy wykonawcę 
w gminie. I niech nie myli fakt, że spotkanie 
konsultacyjne jest organizowane w wynaję-
tej sali gminy czy urzędu.

Sprawdzaj firmy
podające się za operatorów 
programu Czyste Powietrze

W październiku burmistrz gminy ogłosił drugi przetarg na sprzedaż nieruchomości z przezna-
czeniem na zabudowę mieszkaniową. Przetarg obejmował 5 działek przy ul. Parkowej w Różanie 
w cenie wywoławczej od 54 do ok. 6 tys. netto. 

W gminie przystąpiono do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Prycanowo i Podborze oraz do przeprowadzenia strategicznej oceny oddziaływania na 
środowisko. Zainteresowani mogą zapoznać się z dokumentacją dotyczącą przedmiotowej sprawy 
oraz składać wnioski dotyczące planu do dnia 12.11.br.

Kolejna akcja honorowego krwiodawstwa pod hasłem Nie bądź obojętny - podziel się kropelką 
krwi - uratuj czyjeś, życie odbędzie się 30 listopad br. w urzędzie gminy. Rejestrować się można 
w dniu akcji w godz. 830-1130.

PAMIĘTAJ
regularne usuwanie 

zanieczyszczeń z przewodów 
kominowych przez kominiarza 
zabezpiecza przed powstaniem 

pożaru sadzy w kominie
Państwowa Straż Pożarna każdego roku 

odnotowuje kilkanaście tysięcy pożarów 
spowodowanych wadami lub nieprawidło-
wą eksploatacją urzą-
dzeń grzewczych.

W roku 2023 odno-
towano 15285 pożarów 
od urządzeń grzew-
czych na paliwa stałe, 
170 pożarów od urzą-
dzeń na paliwa płynne 
i 383 pożary od urzą-
dzeń na paliwa gazowe.

W ramach programu Pomoc Żywnościowa 2021–2027 z Europejskiego Funduszu Pomocy Naj-
bardziej Potrzebującym w poniedziałek 21 października br. na targowisku miejskim wydawane 
były paczki żywnościowe.

Gmina Różan zakupiła autobus szkolny na potrzeby dowozu uczniów dofinansowany 
w kwocie 500 000 zł z programu Autobusy dla mazowieckich szkół.

FB - P.Świderski

*

*

*

*

*

*

Od 24 sierpnia br. 
najwięksi sprzedawcy 
energii elektrycznej 
posiadają w ofercie 
umowy z dynamicz-
ną ceną energii. 

Nowy rodzaj oferty ad-
resowany do odbiorców 
indywidualnych z cenami 
dynamicznymi jest skie-
rowany przede wszystkim 
do odbiorców, którzy zna-
ją zasady funkcjonowania 
rynku energii i potrafią 
aktywnie zarządzać wła-
snym zużyciem prądu.

*
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INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO - INFO
ILUZJONZastrzeż

numer PESEL
Chcesz mieć pewność, że nikt nie wykorzy-

sta Twojego numeru PESEL bez Twojej wiedzy? 
Zastrzeż PESEL to usługa, dzięki której nikt nie 
weźmie na Ciebie kredytu, ani nie kupi sprzętów 
na raty.

Od czerwca 2024 r. każdy może zastrzec 
swój PESEL. Instytucje finansowe, notariusze 
i operatorzy telekomunikacyjni są zobowią-
zani do sprawdzenia statusu PESEL-u przed 
podpisaniem umowy skutkującej zobowiąza-
niami finansowymi. Dzięki temu ofiary kra-
dzieży tożsamości nie będą ponosić konse-
kwencji działań oszustów. Obowiązek wery-
fikacji zastrzeżenia PESEL-u wszedł w życie 
1 czerwca br. Można go zastrzec elektronicz-
nie za pomocą aplikacji mObywatel lub na 
stronie internetowej gov.pl, osobiście w urzę-
dzie gminy, oddziałach banków oraz placów-
kach pocztowych. Zastrzegając numer nikt na 
nas nie zaciągnie zobowiązania finansowego 
i ograniczy konsekwencje dochodzenia roszczeń, 
gdyby ktoś posłużył się naszym PESEL-em. 

Bachmut 23 lutego 2024 r.
450 letnie ukraińskie miasto liczące 71000 mieszkańców – zostało całkowicie zniszczone po roku rosyjskich ofensyw.
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6 maja br. Rada Miejska obecnej kadencji. Od lewej: Jolanta Kruszewska, Marek Osiecki (z-ca burmistrza), Ewa Chełchowska, 
Andrzej Rupiński, Bogdan Szatanek, Stanisław Białobrzeski, Piotr Świderski (burmistrz), Andrzej Wilczewski, Paweł Zabielski, Da-
riusz Banaszek, Zbigniew Janyszko, Marlena Mrozek-Koczara, Ryszard Nowociński, Małgorzata Załęska, Magdalena Glimasińska, 
Ewa Brant, Tomasz Grześkowicz. 

30 września br. Uroczyste wręczenie odznaczeń zasłużonym honorowym dawcom krwi. Od lewej: Piotr Świderski, 
Grzegorz Hołozubiec, Danuta Hołozubiec, Olga Rybacka-Milewska, Zbigniew Janyszko. 
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Z OBRAD RADY MIEJSKIEJ
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I Sesja 6 maja br.
Pierwsze spotkanie radnych nowej kadencji 

(2024-2029). Podjęto kluczowe decyzje doty-
czące organizacji pracy rady oraz dokonano 
wyboru przewodniczącego. Obrady otworzył 
radny senior, Ryszard Nowociński. 

Po odczytaniu roty radni składali uroczyste 
ślubowanie. Odbywa się ono w ten sposób, że 
po odczytaniu roty wywołani kolejno radni 
powstają i wypowiadają słowo - ślubuję. Skład 
Rady Miejskiej kadencji 2024-2029: Dariusz 
Banaszek, Stanisław Białobrzeski, Ewa Brant, 
Ewa Chełchowska, Magdalena Glimasińska, 
Tomasz Grześkowicz, Zbigniew Janyszko, Jo-
lanta Kruszewska, Marlena Mrozek-Koczara, 
Ryszard Nowociński, Andrzej Rupiński, Bog-
dan Szatanek, Andrzej Wilczewski, Paweł Za-
bielski, Małgorzata Załęska. Podobnie jak rad-
ni, ślubowanie złożył Piotr Świderski, który 
po raz 4 będzie sprawował urząd burmistrza. 

Przewodniczącym rady został Zbigniew Ja-
nyszko, wybrany jednogłośnie w głosowaniu 
tajnym i był jedynym kandydatem, a na za-
stępcę wybrano Ewę Brant. 

Jedną z pierwszych uchwał, podjętych przez 
nową radę gminy było ustalenie wynagrodze-
nia miesięcznego burmistrza, na które składają 
się: wynagrodzenie zasadnicze - 10.250 zł, do-
datek funkcyjny - 3.150 zł, dodatek specjalny 
- 4.020 zł (podane kwoty brutto). 

Radni wybrali zastępców, przedstawicieli 
poszczególnych komisji oraz przewodniczą-
cych, którymi zostali: Jolanta Kruszewska 
- Komisja Budżetu i Finansów, Rozwoju Go-
spodarczego i Gospodarki Komunalnej, Prawa 
i Porządku, Tomasz Grześkowicz - Komisja  
Oświaty, Zdrowia, Spraw Socjalnych, Kultu-
ry i Kultury Fizycznej, Marlena Mrozek-Ko-
czara - Komisja Rewizyjna, Paweł Zabielski 
- Komisja Skarg, Wniosków i Petycji, Ewa 
Chełchowska - Komisja Rolnictwa, Leśnic-
twa, Ochrony Środowiska i Rozwoju Terenów 
Wiejskich i Stanisław Białobrzeski - Komisja 
Ochrony Radiologicznej.
- (...) Jesteście Państwo twórcami historii 
wraz z moim skromnym udziałem, ale to co się 
u nas dzieje od tych kilku lat świadczy o tym, 
że można przez wszystkie fale, ten galeon sa-
morządowy przeprowadzić. (...) Mamy przed 
sobą mnóstwo pracy, mnóstwo wyzwań i bar-
dzo, bardzo, bardzo dużo inwestycji do zreali-
zowania, które są robione po to, żeby popra-

wiać jakość życia mieszkańców gminy Różan. 
Mam nadzieję, że wszystko nam się uda wierzę 
w to i liczę na to, że będziemy się razem wspie-
rać i mam nadzieję, że będzie nam się dobrze 
współpracowało ku dobru wspólnemu - pod-
sumował sesję burmistrz Piotr Świderski. 

II Sesja - 31 maja br. 
Na sesji oprócz radnych, sołtysów, dyrek-

torów placówek, obecna była Aneta Korczyc 
- dyrektor Zakładu Unieszkodliwiania Odpa-
dów Promieniotwórczych. Tak jak ma to miej-
sce od lat, przedstawiła raport i informowała 
o stanie środowiska i działań na Krajowym 
Składowisku Odpadów Promieniotwórczych, 
które od ponad sześciu dekad znajduje się na 
terenie gminy. Pierwsza część raportu zawiera 
wyniki monitoringu radiologicznego terenu 
i otoczenia KSOP, które stanowią podstawę 
oceny jego bezpieczeństwa. Druga część to 
krótki opis działań informacyjnych i edukacyj-
nych zrealizowanych przez ZUOP w 2023 r. 
Jak czytamy w raporcie, w ubiegłym roku na 
składowisko trafiło 126 bębnów o objętości 
200 dm3 każdy, zawierający przetworzone 
do postaci stałej odpady promieniotwórcze, 
2 nietypowe opakowania wielkogabarytowe 
zawierające odpady stałe, 2 pojemniki wie-
lokrotnego użytku zawierające przetworzone 
zużyte źródła promieniotwórcze. Łącznie to 
26,2 m3 przetworzonych odpadów promie-
niotwórczych. - Poprzedni rok był dla nas 
bardzo intensywny, jeżeli chodzi o edukację 
i o informację - zaznaczyła dyrektor. W związ-
ku ze zmianą prawa atomowego wprowadzono 
obowiązek edukacyjny i informacyjny zwią-
zany z prowadzoną działalnością, który mówi 
jakie są obowiązki ZUOP.

Kolejnym tematem sesji była informacja 
o stanie bezpieczeństwa publicznego na tere-
nie gminy za 2023 r., którą streścił Kierownik 
Posterunku Policji w Różanie Radosław Dłu-
gołęcki. Z przedstawionego raportu wynika, 
że przeprowadzono 109 postępowań (67 do-
tyczyło gminy Różan). Z podanego wykazu 
przestępstw najwięcej, bo aż 15 dotyczyło 
uchylania się od obowiązku alimentacyjnego. 
Jeśli chodzi o wykroczenia to najczęstszymi 
było prowadzenie pojazdu bez uprawnień (21 
przypadków). Warto w tym miejscu dodać, 
że wzrosła liczba zgłoszeń w ramach Krajo-
wej Mapy Zagrożeń Bezpieczeństwa z czego  

większość okazała się niepotwierdzona. Na-
tomiast informacja na temat bezpieczeństwa 
przeciwpożarowego, która była kolejnym 
punktem obrad, to dyskusja nad sprawno-
ścią hydrantów p.poż. Problem ten ma zo-
stać szczegółowo zweryfikowany. Burmistrz 
po raz szósty zaprezentował radzie miejskiej 
coroczny raport o stanie gminy. Dokument ten 
obejmuje podsumowanie działalności za rok 
ubiegły, w szczególności z realizacji polityk, 
programów i strategii, uchwał rady miejskiej. 
Treść raportu znajduje się na stronie urzędu 
gminy pod adresem - www.rozan.bipgminy.pl/
public/, a streszczenie na stronie 6. Nad doku-
mentem przeprowadzono dyskusję, w której 
udział mogli wziąć mieszkańcy, jednak nikt 
się nie zgłosił, więc radni zaczęli w swoim 
gronie. Rozpoczęła Jolanta Kruszewska do-
pytując o nowe miejsca pracy, pozyskanych 
przedsiębiorców i sprawy bieżące. Dołączyła 
Magdalena Glimasińska, którą również intere-
sowały inwestycje i inwestorzy, a także grun-
ty gminne przeznaczone pod budownictwo. 
Zwróciła uwagę na wyłączania oświetlenia 
ulicznego o godzinie 23. Burmistrz informo-
wał, że od 1 lipca oświetlenie zostanie przy-
wrócone w okresie nocnym na okres wakacyj-
ny, a na stałe po wymianie na energooszczęd-
ne. Natomiast Marlena Mrozek - Koczara do-
pytywała o godziny pracy składowiska śmieci 
wielkogabarytowych.

Zwyczajowo pokłosiem debaty jest podjęcie 
uchwały w sprawie votum zaufania i udziele-
nie absolutorium dla burmistrza, które uzyskał 
po jednomyślnym zatwierdzeniu przez rad-
nych sprawozdania finansowego.

Zgodnie z porządkiem rada podjęła uchwa-
łę w sprawie zarządzenia wyborów sołtysów 
i członków rad sołeckich na dzień 7 lipca br. 
Zgodnie ze statutami wszystkich sołectw, na 
terenie gminy wybory powinny odbyć się 
w terminie 3 miesięcy od daty ukonstytuowa-
nia się nowej rady miejskiej. 

Następnie rozpoczęła się procedura okre-
ślająca zamiar połączenia samorządowych 
instytucji kultury - Gminnego Ośrodka Upo-
wszechniania Kultury i Gminnej Biblioteki 
Publicznej, w celu utworzenia Gminnego 
Ośrodka Kultury i Czytelnictwa. Temat ten 
wywołał burzliwą dyskusję pośród radnych. 
Jest to uchwała intencyjna, która ma na celu 
jedynie wyrażenie woli. Następnie procedura 
połączenia podlegała będzie zaopiniowaniu 
przez Bibliotekę Narodową w Warszawie. Je-
śli połączenie dojdzie do skutku to wrócimy 
do sytuacji sprzed 2008 r. Jedynie Jolanta Kru-
szewska wyraziła negatywną opinię  w tym 
temacie uzasadniając - (...) jest to zwijanie 
jednej instytucji na terenie gminy Różan, nie 
podoba mi się to, bo to jest takie pomniejsza-
nie wartości naszego miasta (…) mam nadzie-
ję, że Biblioteka Narodowa wyrazi negatywną 
opinię, ale to jest taka, moja nadzieja. Wątpli-
wości wyraziła również wiceprzewodnicząca 
Ewa Brant - czy aby to nie wpłynie na jakość 
funkcjonowania tych dwóch jednostek. 
- Połączenie nie spowoduje żadnego uszczerb-
ku w zakresie wykonywanych zadań dla obu 
jednostek (…) zawsze można do tego wrócić 
- zaznaczał burmistrz.

cd. na str. 7
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Od 13 września br. 
ulewne deszcze przy-
niesione przez huragan 
Borys, spowodowały 
poważne powodzie w po-
łudniowo-zachodniej Pol-
sce, dotykając w szcze-
gólności województwa: 

dolnośląskie, opolskie, śląskie i małopolskie. Rzeki takie jak Morawka 
wylały, a niektóre tamy zawaliły się, co doprowadziło do rozległych 
powodzi. W ciągu zaledwie kilku dni w regionie spadło 400-500 mm 
deszczu i opady w ciągu 24 godzin równe miesiącowi. Spowodowało 
to zalanie lokalnych rzek i zbiorników wodnych. Katastrofa dotknęła 
bezpośrednio 57 000 osób, a 6 544 mieszkańców zostało ewakuowa-
nych. Zniszczone i uszkodzone zostało 11 502 budynków mieszkalnych 
i 6 033  budynków rolniczych i handlowych oraz 724 obiekty użytecz-
ności publicznej. Liczby te ulegną zmianie wraz z rozwojem sytuacji 
i przeprowadzaniem ocen. 

RABAT, Maroko. Rzad-
kie opady deszczu po-
zostawiły laguny wody 
wśród palm i wydm Sa-
hary, odżywiając niektóre 
z najbardziej dotkniętych 
suszą regionów od dzie-

sięcioleci. Pustynia w południowo-wschodnim Maroku jest jednym 
z najbardziej suchych miejsc na świecie i rzadko doświadcza deszczu 
późnym latem. Marokański rząd poinformował, że dwudniowe opady 
deszczu we wrześniu przekroczyły średnią roczną gdzie spada średnio 
mniej niż 250 milimetrów rocznie, w tym w Tata, jednym z najbardziej 
dotkniętych obszarów. W Tagounite, wiosce położonej około 450 km na 
południe od stolicy Rabatu, w ciągu 24 godzin zarejestrowano ponad 
100 mm. Burze przyniosły więcej opadów niż widziano od dziesięcio-
leci, pozostawiając uderzające obrazy obfitej wody tryskającej przez 
piaski Sahary wśród zamków i pustynnej roślinności. Minęło 30 do 50 
lat, odkąd mieliśmy tyle deszczu w tak krótkim czasie – powiedział Hous-
sine Youabeb z Generalnego Inspektoratu Meteorologii Maroka. Jednak 
woda przedzierająca się przez piaski i oazy spowodowała śmierć ponad 
20 osób w Maroku i Algierii oraz zniszczyła zbiory rolników. 

Jedna z nieczynnych 
brytyjskich elektrowni 
węglowych w Ferrybridge 
w hrabstwie West Yorkshi-
re jest przekształcana 
w akumulatorowy system 
magazynowania energii.

W pobliżu Ferrybridge w hrabstwie West Yorkshire znajdują się 
pozostałości trzech elektrowni węglowych. Działały przez prawie sto 
lat, pierwsza z nich została uruchomiona w 1927 r., a ostatnia została 
zamknięta w 2016 r. Teraz na tym terenie powstaje akumulatorowy 
magazyn energii. Będzie on miał moc 150 megawatów, co według sza-
cunków wystarczy do zasilenia 250 000 domów. Budowa rozpoczęła się 
w sierpniu 2023 r., a w czerwcu 2024 r. przyjechały pierwsze baterie. 
W następnym miesiącu zainstalowano ostatnią ze 136 jednostek aku-
mulatorowych. - Właśnie wchodzimy w fazę rozruchu i mamy nadzieję, 
że uda nam się ją uruchomić na początku przyszłego roku - mówi Heather 
Donald z SSE Renewables, dyrektor ds. lądowej energetyki wiatrowej, 
słonecznej i akumulatorowej w Wielkiej Brytanii i Irlandii.  Budowa 
magazynów energii na terenie starych elektrowni węglowych ma 
wiele zalet. Przede wszystkim istnieją tam podłączenia do sieci ener-
getycznej. Oznacza to, że podłączenie magazynów jest tak proste, jak 
to tylko możliwe. W Wielkiej Brytanii 30 września br. została zamknięta 
ostatnia elektrownia węglowa Ratcliffe-on-Soar w Nottinghamshire. 
Udział energii pochodzącej z odnawialnych źródeł energii stale rośnie. 
Zgodnie z raportem Międzynarodowej Agencji Energetycznej opubli-
kowanym w styczniu br., odnawialne źródła energii będą wytwarzać 
w tym roku 33,5% światowej energii elektrycznej i do 2028 r. może się 
zwiększyć do 41,6 %.

Z kraju, ze świata i gminy sss...NETU
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Gdzie są nasi chłopcy?
W ukraińskich me-

diach pojawiła się relacja 
matki, do której ranny 
syn zadzwonił tuż przed 
wkroczeniem Rosjan. Nie 
zdążył uciec z Awdijiwki. 
Po wkroczeniu Rosjan 
do miejsca, gdzie się ukrywał, rodzina straciła z nim kontakt. Ślad po 
rannych zaginął. Przy kolejnej wymianie jeńców znowu padnie po-
pularne teraz na Ukrainie pytanie: gdzie są nasi chłopcy z Awdijiwki? 
Z relacji żołnierzy wynika, że i tak sadystyczna wojna jeszcze bardziej 
się zbrutalizowała. Historie jeńców wziętych do niewoli w Mariupolu, 
choć łamiące konwencje genewskie, wydają się niczym wobec tego, co 
obecnie dzieje się na froncie. Wtedy Rosjanie jeńców głodzili, torturo-
wali i szykanowali. Obecnie Rosjanie rozstrzeliwują jeńców na miejscu. 

Wall Street Journal szacuje, że na Ukrainie zginęło 200 tys. Rosjan, 
a 400 tys. zostało rannych. Oznacza to – w teorii – 600 tys. wyelimi-
nowanych żołnierzy nad Dnieprem. Przypomnijmy, że w czasie walk 
w Czeczenii po stronie Rosji było 11 tys. zabitych, a w Afganistanie – 14 
tys. zabitych radzieckich żołnierzy. Trudno nawet porównywać poten-
cjał rezerw ZSRR do Federacji Rosyjskiej. Co prawda Rosja dysponuje 
dużym potencjałem rezerw (w Federacji Rosyjskiej jest ponad 400 tys. 
skazańców), to jednak rekrut o niskiej wartości bojowej, co potwierdzi-
ło się w nadgranicznych walkach pod Kurskiem. de
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•	 hahahaha ... wina Tuska, że tak późno się za 
złodziei zabrał....(jan)

•	 Chcesz być politykiem---finansuj się z wła-
snej kieszeni. (Optymista)

•	 Dobrze im tak za ten węgiel po ok 4000zł/
tona.....i składką zdrowotną dla emerytów - 
9% .... (wypad PIS !!!)

•	 Wystarczy, że każdy wyborca PiS przeznaczy 
15 zł na wpłatę będzie 100 mln! (Erty)

•	 Wszystko się zmaterializowało nawet nasze 
dusze, a Witkacy ostrzegał ludzkość przed 
zanikiem uczuć metafizycznych na rzecz 
materii, prawdziwa religia, sztuka, filozofia 
co karmiło naszego ducha, co nas odróżniało 
od bydląt, powymierało niczym mamuty.
(mysia utopia)

•	 Odłożone składki emerytalne i rentowe 
do ZUS są własnością odkładającego, jeśli 
ich nie wykorzystał będąc na emeryturze 
powinny być po śmierci dziedziczone i tyle. 
(emerytka)

•	 Jak nie będziemy pić i palić, to kto ten kraj 
utrzyma. (jolanta273)

•	 Kolejne rządy od dawna potrafiły i potrafią 
tylko jazgotać na siebie i to im nawet dobrze 
wychodzi. (koryto)

•	 Powódź - Einstein podobno mawiał: Natura 
nie jest ani mściwa, ani karząca, ona jest po 
prostu konsekwentna. (stanley)

•	 Była kiedyś jeszcze większa powódź. Tylko 
Noe z rodziną się uratował. (taka prawda)

•	 W całym kraju powinna nastąpić dokładna 
analiza etatów we wszelkiego rodzaju urzę-
dach. Okazało by się wówczas, że 50 % urzę-
dasów to znajomi i krewni prowincjonalnych 
prominentów zatrudnionych nie wiadomo 
po co. Oszczędności mogą być wykorzystane 
efektywniej. (Głos rozsądku)

•	 Absolutnie! I dodam, że jestem młodym, 
przystojnym, wysokim brunetem i nigdy nie 
zatrudniałem w NBP dwóch farbowanych 
blondynek ! (ttt)

•	 Jeśli oni tacy wszyscy niewinni, to czemu 
uciekają przed wymiarem sprawiedliwości. 
Niewinny nie ma się czego bać. Gdyby byli 
niewinni, to przy każdej kolejnej aferze sy-
pały by się pozwy o pomówienia. Nikt uczci-
wy by nie pozwolił żeby go publicznie oczer-
niano, tym bardziej, że chodzi o poważne 
przestępstwa. Kto z was by nie zareagował 
gdyby podano do wiadomości publicznej, 
że jesteście złodziejami. Niektórzy za bardzo 
sobie wzięli słowa prezesa do głowy, że nikt 
wam nie wmówi, że białe jest białe, a czarne 
jest czarne. (Ony)

•	 Nie wiem czy przy tych swoich rozgrywkach 
pamiętają jeszcze, że są zwykli ludzie, jak 
oni to lubią mówić Suweren?! (???)

•	 Wszystko się zacznie dopiero (chodzi 
o odsiadki, a wcześniej skazania), jak za 
kilka miesięcy ABDYKUJE pan Poliglota! 
(PEGASUS)

•	 To złoto jest tyle warte, co te w 1939 r. Było 
złoto, a strzelać nie było z czego, a później 
rząd emigracyjny przebalował. (Wró...)

•	 Płaca minimalna odstrasza inwestorów, 
Niemcy hamują, a to główny odbiorca na-
szych wyrobów. Od 8 lat społeczeństwo jest 
roszczeniowe z wywindowanym socjalem, 
drogą energią, konsumpcja spadnie przez 
drożyznę i leżymy. (Nie ma lekko)

W ostatnich latach Ministerstwo Spraw Zagranicznych wydało 366 
tys. wiz dla obywateli państw muzułmańskich i afrykańskich. Wizy 
wydawane były bez należytej kontroli, sprawdzenia, często według 
specjalnych zaleceń polityków PiS - wynika z raportu Najwyższej Izby 
Kontroli, do którego dotarła Gazeta Wyborcza. Raport z załącznikami 
liczy ponad 300 stron. Z raportu wynika, że w latach rządów Prawa 
i Sprawiedliwości czterech ministrów spraw zagranicznych: Witold 
Waszczykowski, Jacek Czaputowicz, Zbigniew Rau oraz Szymon Szyn-
kowski vel Sęk, nie sprawowało należytego nadzoru nad procesem 
wizowym. Kontrolerzy wskazują na nietransparentny i korupcjogenny 
mechanizm wpływania na decyzje konsulów, co mogło otwierać drogę 
dla oszustów do wjazdu do Polski.on
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Według danych raportu Deloitte w 2023 r. imigranci z Ukrainy 
przyczynili się do wzrostu PKB Polski o 0,7-1,1 proc. Łączne dochody 
budżetu państwa wzrosły o 1,45 proc., co oznacza nawet 19,9 mld zł, 
przy jednoczesnych kosztach związanych z pomocą dla uchodźców na 
poziomie 5 mld zł. Jest to niezaprzeczalnie pozytywny wpływ na polską 
gospodarkę. Dodatkowo obywatele Ukrainy zapełniają lukę kadrową 
w wielu sektorach, które inaczej znalazłyby się w bardzo trudnym po-
łożeniu.on

et
.p

l

Ge
tty

 Im
ag

es
bb

c.c
om

ap
ne

ws
.co

m

Według czwartkowego tj. 17.10. br. wydania Gazety Wyborczej, 
politycy Prawa i Sprawiedliwości organizowali spotkania z wyborcami 
w całej Polsce, wykorzystując do tego program Czyste powietrze. Wy-
dali na to pieniądze w zaledwie sześć tygodni. Redakcja gazety twier-
dzi, że posiada na to niezbite dowody w postaci kopii e-maili, umów 
oraz zdjęć.wp
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Polska ma już większe zasoby złota niż Wielka Brytania. Ogółem 
wartość rezerw dewizowych NBP to już ponad 200 mld USD. Dzięki 
konsekwentnej strategii zwiększania rezerw złota NBP zbliża się do 
światowej czołówki, w której znajdują się m.in. Stany Zjednoczone, 
Niemcy, Francja i Szwajcaria.nb
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Spotkanie Antoniego Macierewicza z tajemniczym Rosjaninem, 
przekazany nośnik pamięci z informacjami o katastrofie smoleńskiej, 
ponad 81 mln zł wydanych na funkcjonowanie podkomisji smoleńskiej 
i wątpliwej wartości merytorycznej ekspertyzy – to część informacji 
zawartych w prawie 800-stroniocowym raporcie MON. – Będą sfor-
mułowane zawiadomienia do prokuratury – zapowiedział Władysław 
Kosiniak-Kamysz. A konkretnie 41 zawiadomień. Antoni Macierewicz 
były minister Obrony Narodowej, poseł PIS proponował ekspertom 
zagranicznym łapówkę, 5 tysięcy brytyjskich funtów, żeby tylko wyco-
fali się z opinii o przyczynach katastrofy samolotu pod Smoleńskiem 
i potwierdzili zamach.tv
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Gmina Różan w 2023 r.
Gmina zajmuje powierzchnię 8435,68 

ha i tworzy ją miasto Różan oraz osiem-
naście sołectw: Chełsty, Chrzczonki, Dą-
brówka, Dzbądz, Dyszobaba, Kaszewiec, 
Miłony, Mroczki-Rębiszewo, Paulinowo, 
Podborze, Prycanowo, Szygi, Załęże-E-
liasze, Załęże-Gartki, Załęże-Wielkie, 
Załęże-Sędzięta, Załuzie, Zawady-Ponikiew. 
Miasto przecina skrzyżowanie dróg krajo-
wych 60 i 61.

Jednostkami budżetowymi gminy są: Szko-
ła Podstawowa, Przedszkole Samorządowe 
i Ośrodek Pomocy Społecznej, a posiadają-
cymi osobowość prawną: Gminny Ośrodek 
Upowszechniania Kultury i Gminna Biblioteka 
Publiczna. Spółką jest Zakład Gospodarki Ko-
munalnej sp. z o.o.

Budżet gminy Różan w 2023 r. wynosił 
41.267.464,45 zł i wzrósł rok do roku o blisko 
2 mln zł, z czego 10,5 mln zł stanowiła rekom-
pensata z tytułu lokalizacji Krajowego Składo-
wiska Odpadów Promieniotwórczych. Warto 
zauważyć, iż aktualnie opłata z tego tytułu 
stanowi 22% budżetu gminy, gdzie w 2015 r. 
wynosiła blisko 40%.

Budżet Gminy za 2023 r. zamknął się 
nadwyżką i wolnymi środkami w kwocie 
3.322.903,29 zł. Przy planowanym deficycie 
w kwocie 5.265.793,73 zł. Gmina na koniec 
2023 r. nie posiadała zadłużenia.

W gminie funkcjonuje fundusz sołecki, 
który wykorzystywany jest m.in. na: remonty 
dróg, zakupy sprzętu i wyposażenia do remiz 
OSP i świetlic wiejskich, opracowania doku-
mentacji technicznej na budowę infrastruktury 
technicznej i na jej budowę. Fundusz sołecki 
integruje mieszkańców wsi angażując do po-
dejmowania wspólnych decyzji.

W roku 2023 gmina przejęła z mocy prawa 
1576 m2 gruntów pod drogi. Przebudowane 
zostały również drogi w Dąbrówce, Załężu- 
Eliaszach, Szygach, Załuzie-Chrzanowo. Wy-
budowana została droga od ulicy Kościuszki.

Wybudowano oświetlenie drogowe w Róża-
nie (działka nr 910), w tym zamontowano 13 
słupów oświetleniowych oraz 13 opraw typu 
LED. Wymieniono oświetlenie na lampy ledo-
we w Załężu-Eliaszach, Szygach, Kaszewcu,  
Chełstach, Dąbrówce, Dzbędzu,  Mroczkach
-Rębiszewo, Prycanowie, Zawadach-Ponikwi, 

Liczba ludności 
na 31.12.2023 r.

m. Różan - 2687
gm. Różan - 1640 w tym:
•	 Chełsty - 90
•	 Chrzczonki - 84
•	 Dąbrówka - 41
•	 Dyszobaba - 214
•	 Dzbądz - 237
•	 Kaszewiec - 59
•	 Miłony - 61
•	 Mroczki-Rębiszewo - 39
•	 Paulinowo - 51
•	 Podborze - 100
•	 Prycanowo - 48
•	 Szygi - 97
•	 Załęże-Eliasze - 36
•	 Załęże-Gartki - 42
•	 Załęże-Sędzięta - 34
•	 Załęże-Wielkie - 125
•	 Załuzie - 250
•	 Zawady-Ponikiew - 32

Paulinowie, Załężu-Sędziętach, Załężu-Gart-
kach i Załężu Wielkim. 

Rozbudowano sieć wodociągową i kanaliza-
cję sanitarną w ulicy Leśnej oraz kanalizację 
w drodze (działka nr 13) w Różanie - 270,5 mb. 
Wymieniono wodociąg w ul. Poniatowskiego  
- 70 mb.

Instytucjami realizującymi zadania z zakresu 
pomocy społecznej oraz wspierającymi w gmi-
nie są: Ośrodek Pomocy Społecznej, Urząd 
Gminy, Gminna Komisja Rozwiązywania Pro-
blemów Alkoholowych, Gminny Zespół Inter-
dyscyplinarny ds. Przeciwdziałania Przemocy, 
Świetlica Opiekuńczo-Wychowawcza i Se-
nior+ (w strukturze OPS), Posterunek Policji, 
placówki oświatowe, ochrony zdrowia i orga-
nizacje pozarządowe. Z tego tytułu w 2023 r. 
wypłacono świadczenia pieniężne dla 126 osób 
(251.873,18 zł), a pracą socjalną objęto 216 
osób. Składki na ubezpieczenie 
zdrowotne opłacono 30 osobom 
(15.987 zł.) Opłacono posiłek dla 
190 osób (137.896,60 zł.) Objęto 
32 osoby standardowymi środowi-
skowymi usługami opiekuńczymi 
w miejscu ich zamieszkania. Do-
płacono 9 osobom 371.093,60 zł, 
które przebywały w domach po-
mocy społecznej.

Ośrodek Pomocy Społecznej 
wypłacał również: zasiłki rodzin-
ne oraz dodatki do zasiłków ro-
dzinnych, jednorazowe zapomogi 
z tytułu urodzenia się dziecka 
(tzw. becikowe), zasiłki pielęgna-
cyjne, świadczenia pielęgnacyjne, 
zaliczki alimentacyjne i świadcze-
nia z funduszu alimentacyjnego, 
składki na ubezpieczenia emery-
talno - rentowe, składki na ubez-
pieczenia zdrowotne, specjalne 
zasiłki opiekuńcze,  świadczenia 
rodzicielskie, dodatki mieszkanio-
we, dodatki osłonowe, elektrycz-
ne, węglowe i dla gospodarstw 
domowych, świadczenia dla 
obywateli Ukrainy. Mieszkańcy 
gminy korzystali z poradnictwa 
psychologicznego, rodzinnego 
i prawnego.

Każdego roku Rada Miejska 
uchwala Gminny Program Profi-

laktyki i Rozwiązy-
wania Problemów 
Alkoholowych, któ-
ry jest finansowany 
ze środków wła-
snych pochodzących 
z opłat za korzystanie 
z zezwoleń na sprze-
daż napojów alko-
holowych. Poprzez 
imprezy promujące 
zdrowy styl życia, 
programy, spektakle, 
konkursy, zawody, 
gry i zabawy, orga-
nizowane w przed-
szkolu i szkole pod-
stawowej, dociera 
się do dużej grupy 
dzieci i młodzieży 
w celu uświadomie-
nia zagrożeń wyni-
kających ze spoży-
wania alkoholu, za-
żywania narkotyków 

czy palenia tytoniu. W gminie funkcjonują 
2 grupy AA (Anonimowego Alkoholika), gru-
pa AlAnon dla współuzależnionych oraz grupa 
wsparcia DDA dla dorosłych dzieci alkoholi-
ków. W Domu Dziennego Pobytu funkcjonuje 
świetlica opiekuńczo - wychowawcza. Zajęcia 
pod opieką wychowawcy - terapeuty odbywają 
się we wszystkie dni robocze w godz. 14-18.

W celu podniesienia, jakości życia osób nie-
pełnosprawnych, uruchomiono 2 gabinety re-
habilitacyjne, które świadczą usługi w ramach 
kontraktu z NFZ również w domu chorego. 
Rokrocznie organizuje się dla osób niepełno-

Gmina jest właścicielem

•	 27 działek przeznaczonych pod budownictwo mieszkaniowe - 3,34 ha, 
•	 15 działek przeznaczonych pod budownictwo usługowe -  5,34 ha, 
•	 9 działek budowlanych - 0,62 ha, 
•	 15 działek przeznaczonych pod usługi -  0,19 ha, 
•	 1 działki przeznaczonej pod obiekt służby zdrowia - 0,02 ha,
•	 gruntów przekazanych w zarząd o łącznej powierzchni 1,85 ha,
•	 gruntów będących w bezpośrednim zarządzie gminy 18,05 ha w tym 

7 działek budowlanych przeznaczonych do sprzedaży 0,54 ha,
•	 gruntów rolnych będących w zarządzie gminy 5,65 ha,
•	 gruntów rolnych będących w dzierżawie 5,98 ha,
•	 gruntów rekreacyjnych 6,67 ha,
•	 gruntów będących w zasobie 52,07 ha w tym grunty przeznaczone 

pod budowę zbiornika wodnego na rzece Różanicy 16 ha,
•	 7 działek przeznaczonych pod zabudowę zagrodową 0,87 ha,
•	 dróg o nawierzchni utwardzonej i ulepszonej  43,50 ha,
•	 6 budynków wielorodzinnych,
•	 budynku dwurodzinnego,
•	 3 obiektów szkolnych,
•	 2 budynków (urząd gminy, budynku ZGK sp. z o.o.),
•	 budynku po byłym przedszkolu adaptowanego na potrzeby służby 

zdrowia, dziennego domu Senior+ i Gminnej Biblioteki Publicznej,
•	 4 budynków świetlic wiejskich,
•	 5 budynków stacji uzdatniania wody,
•	 budynku oczyszczalni ścieków,
•	 1 kiosku,
•	 1 budynku PSZOK na wysypisku odpadów komunalnych,
•	 sieci kanalizacji sanitarnej o długości – 34,84 km, 
•	 sieci wodociągowej o długości – 123,08 km, 
•	 1 pojazdu - bus szkolny.
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sprawnych wakacyjne turnusy rehabilitacyjno
-wypoczynkowe nad morzem w Stegnie.

Wspierając działania w zakresie poprawy 
sprawności fizycznej i intelektualnej oraz 
aktywności życiowej ludzi starszych, gmina 
pomaga w funkcjonowaniu nieformalnego 
Klubu Seniora. W 2023 r. zwiększyła się do 
20 liczba aktywnych uczestników Dziennego 
Domu Senior+.

Podstawowa opieka medyczna w gminie 
opierała się w 2023 r. na pracy dwóch gabi-
netów lekarzy rodzinnych. Jeden z nich został 
zlikwidowany, a w jego miejsce wszedł nowy 
podmiot oparty o zaplecze grupy GAJDA-
Med z Pułtuska.

Do przedszkola i szkoły podstawowej 
uczęszcza 468 dzieci, nad którymi ma pieczę 
57 nauczycieli i 37 osób obsługi.

W gminie znajdują się obiekty sportowo-re-
kreacyjne: hala sportowa, stadion, boiska i 15 
placów zabaw. Hala sportowa udostępniona 
jest w dni nauki szkolnej w godz. 8-15 na po-
trzeby szkół. W godz. 15-20 odbywają się za-
jęcia sportowo-rekreacyjne finansowane przez 
gminę, prowadzone przez nauczycieli wycho-
wania fizycznego i trenerów. W okresie letnim 
zajęcia z młodzieżą odbywają się na stadionie 
miejskim. Na hali sportowej w sezonie letnim 
odbywają się zajęcia tylko w dni deszczowe 
i wietrzne, kiedy nie można prowadzić zajęć 
na stadionie. Zajęcia odbywają się z podzia-
łem na sekcje: tenisa stołowego, piłki nożnej 
i siatkowej dla uczniów Szkoły Podstawowej, 
Karate Kyokushin - dwie grupy wiekowe, 
piłki nożnej – żaki, orliki, młodziki, seniorzy 
i zajęcia fitness.

Według raportu gmina Różan pozostawa-
ła w 2023 r. w stabilnej kondycji finansowej 
i organizacyjnej. Na koniec roku nie posiadała 
jakiegokolwiek zadłużenia. Przy racjonalnej 
polityce finansowej oraz wsparciu środkami 
zewnętrznymi, powinna sobie poradzić z re-
alizacją większości zaplanowanych zadań in-
westycyjnych. Kwota wydatków inwestycyj-
nych była rekordowa. Z początkiem 2024 r. 
zakończono zagospodarowanie rekreacyjno
-turystyczne fortu nr 4 w Różanie. Do końca 
br. zakończy się budowa nowego przedszko-
la samorządowego. Trwają prace projektowe 
budowy żłobka i kładki pieszo-rowerowej nad 
drogą krajową nr 60. Ogromną nadzieją na-
pawa ponadto ilość kontynuowanych i nowo 
rozpoczętych inwestycji w budownictwie 
mieszkaniowym jednorodzinnym. Uzbraja-
nie terenów pod takie inwestycje jest jednym 
z priorytetów władz gminy i zaczyna przyno-
sić wymierne efekty. Powstają kolejne osiedla 
domów, co pozwala na ostrożny optymizm, 
jeśli chodzi o saldo migracji i spadek liczby 
mieszkańców. Raport ma charakter ogólny. 
Wszystkie szczegółowe dane dotyczące reali-
zacji zadań gminy znajdują się w sprawozda-
niach przyjmowanych przez radę miejską.

Na podstawie Raportu o stanie Gminy 
za 2023 r. (rozan.bipgminy.pl)

Gmina planuje zaciągnąć kredyt długoter-
minowy w kwocie 5 000 000 zł na okres 5 lat 
z przeznaczeniem na sfinansowanie deficytu 
budżetu w 2024 r., żeby rozliczyć się z budo-
wy przedszkola. 

Sesja III - 13 czerwca br. 
Sesja trwała zaledwie trzy minuty i zwołana 

została w związku z pilnym podjęciem uchwa-
ły w sprawie zmian w budżecie na rok 2024. 

Sesja IV - 23 lipca br.
Porządkowa sesja, na której podjęto uchwa-

ły w sprawie zmian wieloletniej prognozy fi-
nansowej oraz w budżecie gminy na rok 2024. 

Sesja V - 30 lipca br.
Sesja została zwołana na wniosek burmi-

strza. Obrady rozpoczęły się od uroczystego 
wręczenia zaświadczeń nowo wybranym soł-
tysom kadencji 2024-2029: Marcie Żerańskiej 
z Chełst, Adamowi Rogulskiemu z Chrzczo-
nek, Cecylii Łuczyńskiej z Dąbrówki, Ma-
rioli Baszczyńskiej z Dzbędza, Katarzynie 
Pepłowskiej z Dyszobaby, Annie Wilkowskiej 
z Kaszewca, Dariuszowi Banaszkowi z Miłon, 
Jerzemu Pepłowskiemu z Mroczk-Rębiszewo, 
Katarzynie Bełdyckiej z Paulinowa, Kata-
rzynie Napiórkowskiej z Podborza, Ewelinie 
Zawadzkiej z Prycanowa, Andrzejowi Rupiń-
skiemu z Szyg, Tomaszowi Rawie z Załęża 
- Sędziąt, Bożenie Załęskiej z Załęża - Elia-
szów, Ewie Chełchowskiej z Załęża Wielkie-
go, Krzysztofowi Daniłowskiemu z Załęża 
- Gartek, Beacie Kanclerz z Załuzia i Stanisła-
wowi Olkowskiemu z Zawad - Ponikwi.
- Jako ciekawostka - zauważył burmistrz - 
wszyscy wójtowie z terenu powiatu makow-
skiego zwracają się już do nas (...) z prośbą 
o udostępnienie naszych statutów i (...) no-
wych zasad wyborów sołtysów i rad sołeckich, 
żeby w tej kadencji (...) dokonać stosownych 
zmian również u siebie. 

Sesja VI - 30 sierpnia br.
Sesja została zwołana na wniosek burmi-

strza. Mieszkańcy gminy będą płacić więcej 
za odbiór śmieci. - Nie jesteśmy w stanie dłu-
żej finansować systemu przy tych stawkach, 
które mamy. Po ostatnim przetargu wzrosła 
cena za wywóz śmieci o 130 zł za tonę. Już 
wcześniej system nam się nie spinał i dokła-
daliśmy do niego pieniądze. Teraz przestałby 
nam się spinać jeszcze bardziej. W związku 
z tym po raz pierwszy od czterech lat, musimy 
podnieść opłaty. To nie będzie duża podwyżka 
bo to jest 24 zł od osoby, jeżeli jest bez kom-
postownika i wprowadzamy większą różnicę 
pomiędzy tymi osobami, które kompostownik 
mają na 20 zł - 4 zł różnicy. Być może zachęci 
to większą ilość osób do kompostowania i nie 
oddawania śmieci zielonych, bo one generują 
największy koszt w systemie, bo są najcięższe. 
Ten wzrost ilości odpadów w głównej mierze 
jest wygenerowany przez zabudowę letnisko-
wą. Ogromne ilości trawy, gałęzi i innych 

rzeczy powodują wzrost ilości odpadów szcze-
gólnie w miesiącach kwiecień - październik. 
Bez podwyżki do końca września zabraknie 
nam blisko 30% jeżeli chodzi o finansowanie 
systemu, z podwyżką troszkę mniej. Podwyżka 
zacznie obowiązywać od 1 października czyli 
ostatni kwartał jest już z podwyżką 24 i 20 zł. 
Oczywiście wzrasta też opłata od pojemników 
przy działalności gospodarczej adekwatnie do  
podwyżki dla osób fizycznych - wyjaśniał bur-
mistrz.

Nowa stawka opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi dla nieruchomości, 
na których nie zamieszkują mieszkańcy, a po-
wstają odpady komunalne za pojemnik o po-
jemności: 
1) 120 litrów - w wysokości - 18,00 zł,
2) 240 litrów - w wysokości - 36,00 zł,
3) 1100 litrów - w wysokości - 165,00 zł,
4) za kontener KP 7 - 7000 l - w wysokości - 
1050,00 zł.

Natomiast jeżeli właściciel nieruchomości 
nie wypełnia obowiązku zbierania odpadów 
komunalnych w sposób segregowany, stawka 
wyniesie dwukrotność wyżej wymienionych 
stawek za pojemnik. 

Nowa roczna ryczałtowa stawka opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi od 
domku letniskowego, albo od innej nierucho-
mości wykorzystywanej na cele rekreacyjno
-wypoczynkowe wynosić będzie 267,00 zł, 
nie segregowane w wysokości 534,00 zł. 

Redakcja Świerszcza Różańskiego składa 
serdeczne gratulacje burmistrzowi, radnym 
i sołtysom, życzy pomyślnej i owocnej pracy 
w nowej kadencji.

Nagrania audio z posiedzeń Komisji oraz 
sesji Rady Miejskiej w Różanie udostępniane 
są w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu 
Gminy w Różanie pod adresem www.rozan.
bipgminy.pl, natomiast materiały na poszcze-
gólne posiedzenia zamieszczane są pod adre-
sem www.rozan.esesja.pl. Transmisje online 
udostępniane są na stronie swierszcz.gouk.pl.

Z OBRAD RADY MIEJSKIEJ
cd. ze str. 4

•	 Muzyczne metropolie - Barcelona - 20-11-2024
•	 Rock and roll - 04-12-2024
•	 Na królewskim dworze Wazów - 22-01-2025
•	 Z blaskiem i precyzją - 26-02-2025
•	 Kwintet dęty drewniany - 12-03-2025
•	 W świecie musicalu - 09-04-2025
•	 Od liryki do groteski - 28-05-2025
•	 W teatrze muzycznym: Pinokio - 11-06-2025

Koncerty Filharmonii Narodowej
GOUK Różan, ul. Mickiewicza 5, godz. 1700
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Obecnie zmiany klimatu widoczne są 
w skali globalnej. Wraz z tymi zmianami 
dochodzi do wzrostu intensywności i czę-
stotliwości wielu zjawisk klimatycznych, 
takich jak ekstremalne zjawiska pogo-
dowe tj.: ulewy i burze, fale upałów, grad 
czy tornada, które są również dostrzegane 
na terenie gminy miejsko-wiejskiej Różan. 
Przewidywania naukowców wskazują, że 
w najbliższym czasie zjawiska te będą się 
pogłębiać. Dlatego każde działanie zmie-
rzające do poprawy bezpieczeństwa jest 
bardzo ważne. Jednocześnie wszyscy po-
winniśmy podjąć działania zmniejszające 
wielkość emisji zanieczyszczeń. Jak mo-
żemy to osiągnąć? Poprzez: oszczędzanie 
energii elektrycznej, wybieranie transportu 
przyjaznego środowisku, świadome robie-
nie zakupów, ochronę lasów, oraz poprzez 
oszczędzanie wody.

Pamiętajmy, że woda stanowi podsta-
wowy składnik wszystkich żywych or-
ganizmów i bez niej nie byłoby życia na 
naszej planecie. Coraz więcej gospodarstw 
domowych zastanawia się, w jaki sposób 
można oszczędzać wodę. Jeśli proces ten 
będzie przemyślany kompleksowo, łącznie 
z zastosowaniem najnowszych technologii, 
nie powinien przysporzyć większych pro-
blemów. W chwili, gdy każdy z domowni-
ków zada sobie pytanie - Jak mogę oszczę-
dzać wodę?, stanie się to jeszcze prost-
sze. Wspólne kroki zmierzające w stronę 
oszczędzania wody są na wagę złota.

Wystarczy wprowadzić w życie 10 po-
niższych zasad, aby każdy z nas mógł 
z dumą powiedzieć, że także ma swój 
udział w ratowaniu zasobów wodnych ca-
łej planety:

Koszty zadania:
•	 Wartość projektu: 1 947 448,30 zł. Wysokość wkładu Funduszy Europejskich: 1 280 950 zł.
•	 Wysokość dotacji celowej z Województwa Mazowieckiego w ramach zadania: OSP-edycja 2024 - 150 000 zł.

Zakup ciężkiego samochodu ratowniczo-gaśniczego
wraz z pełnym wyposażeniem dla OSP Różan!!!

• Zakręcaj wodę podczas mycia zębów, a do 
płukania ust przygotuj sobie wcześniej kube-
czek z wodą.

• Bierz szybki prysznic, zamiast kąpieli.
• Jeśli koniecznie chcesz wziąć kąpiel napełnij 

wannę w 1/3 jej pojemności – tyle wystarczy 
– po wejściu do wanny poziom wody pod-
niesie się.

• Najlepiej zamontuj w toalecie spłuczkę 
z opcją - oszczędne spłukiwanie. 

• Zawsze sprawdzaj czy kran jest dobrze za-
kręcony.

• Zamontuj baterie jednouchwytowe – regula-
cja temperatury za pomocą 2 uchwytów trwa 
dłużej i powoduje większe straty wody.

Fundusze Europejskie
na zielony rozwój

Mazowsza
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• Naczynia najlepiej myć w zmywarce, któ-
ra zużyje mniej wody, niż potrzeba jest do 
mycia ręcznego. Jeśli nie masz zmywarki 
napełnij komorę zlewu wodą z płynem, a na-
stępnie naczynia płucz pod niewielkim stru-
mieniem bieżącej wody.

• Zmywarki lub pralki używaj, gdy są pełne 
lub skorzystaj z programu oszczędnego.

• Latem trawnik wystarczy podlewać co 5 – 7 
dni. Najlepiej robić to wczesnym rankiem 
lub późnym wieczorem, gdy jest najchłod-
niej, co pozwoli zredukować straty wody 
powstałe w wyniku jej odparowania. 

• Jeśli to możliwe zbieraj deszczówkę - dosko-
nale posłuży np. do podlania kwiatów.

W zakresie działań edukacyjnych prze-
prowadzono spotkanie z uczniami, które od-
było się 23 października w Szkole Podsta-
wowej im. I Dywizji Tadeusza Kościuszki 
w Różanie oraz spotkanie z lokalną społecz-
nością, również tego dnia w budynku Gmin-
nego Ośrodka Upowszechniania Kultury im. 
Marszałka Józefa Piłsudskiego w Różanie, 
a kolejnego dnia z dziećmi Przedszkola Sa-
morządowego w formie zabawy edukacyjnej 
w celu zrozumienia tematyki rozmowy. 

W ramach Priorytetu II Fundusze Europej-
skie na zielony rozwój Mazowsza, Działania 
2.4 Dostosowanie do zmian klimatu, w za-
kresie programu Fundusze Europejskie dla 
Mazowsza 2021 – 2027, zakupiony został 
ciężki samochód ratowniczo-gaśniczy wraz 
z pełnym wyposażeniem dla jednostki OSP 
w Różanie. Stanowił on będzie specjali-
styczne wyposażenie tej jednostki. Wzmoc-
ni znacząco potencjał ratowniczo-gaśniczy, 
jakim aktualnie dysponuje jednostka dając 
możliwość szybkiego i skutecznego reago-
wania na zagrożenia naturalne.

W odniesieniu do obecnej sytuacji gmi-
na Różan za cel główny projektu przyjęła 
efektywniejsze przystosowanie się do zmian 
klimatycznych i zapobieganie ryzyku zwią-
zanemu z klęskami żywiołowymi i katastro-
fami naturalnymi.

Fundusze Europejskie
na zielony rozwój

Mazowsza

Zostało to zrealizowane. Pozyskano no-
woczesny pojazd z pełnym wyposażeniem, 
umożliwiający szybką i sprawną reakcję. 
Zwiększono zdolność i gotowość jednostki 
OSP. Wzrósł poziom bezpieczeństwa miesz-
kańców gminy i powiatu oraz świadomość 
o potencjalnych zagrożeniach wynikających 
ze zmianami klimatu, sposobów przeciw-
działania i adaptacji do nich.

Gmina Różan we współpracy
z LGD Zielony Szlak Niziny Mazowieckiej
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Promieniotwórczych. 
Osoby zainteresowane 
po wcześniejszej reje-
stracji mogły zapoznać 
się z zasadami działa-
nia, funkcjonowania 
obiektu, procesem 
utylizacji składowa-
nych na nim odpadów 
promieniotwórczych. 
Dla dzieci tradycyj-
nie czekały animacje 

Dni Różana 2024
Tegoroczne Dni Różana odbyły się 

19-21 lipca. Organizatorami imprezy 
był Burmistrz Gminy Różan Piotr 
Świderski oraz Gminny Ośrodek 
Upowszechnienia Kultury w Różanie. 
Frekwencja przerosła najśmielsze 
oczekiwania. Loty śmigłowcem, we-
sołe miasteczko, foodtracki, pokazy 
i konkursy. Wystąpili artyści polskiej 
sceny muzycznej: Dejw, Topky, Ro-
xaOk, Mezo, a gwiazdą niedzielnego 
wieczoru byli Poparzeni Kawą Trzy.

W piątkowy wieczór można było obej-
rzeć film biograficzny Maria Skłodowska-

Curie w ramach 
kina plenerowego 
zorganizowane-
go przez Zakład 
Unieszkodliwiania 
Odpadów Promie-
niotwórczych. 
Seans inauguro-
wał odsłonięcie 
nowego muralu 
wykonanego 

przez Radosława 
Obrębskiego, 

który powstał 
w hołdzie 
noblistce.

Sobota 
rozpoczęła się  
Dniami Otwar-

tymi w Krajowym 
Składowisku 

Odpadów 

Fot.M.Cachel
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O godzinie 1000 rozpoczęła się Piątka 
Królowej Bony, bieg zorganizowany przez 
Lekkoatletyczny Klub Sportowy Maków Maz. 
Wśród 113 zawodniczek i zawodników z 
całego kraju, na mecie najszybszymi z Różana 
byli: Radosław Mateusiak 1 w kategorii Open, 

Karolina Strzemieczna 4, Mariola Wójcicka 7, 
Kamil Tarasiewicz 7, Andrzej Skrocki 10, Ro-
bert Chełstowski 11, Janusz Świderski 11, Ra-
fał Mikuszewski 16, Arkadiusz Kamiński 17, 
Jakub Strzemieczny 12, Łukasz Małyszka 18.  

O 1400 grupa Studio Tańca SWAG przy-
gotowała pokaz taneczny, a o 1430 odbył się 
pokaz Karate SHINKYOKUSHIN. Akcja 
ratownictwa technicznego jest niezwykle 
dynamiczna i wymaga synchronizacji wielu 
działań jednocześnie. Dlatego wymagany jest 
przy tym podział obowiązków, co można było 
zaobserwować podczas pokazu, który zapre-
zentowali strażacy z Komendy Powiatowej 
PSP Maków Maz., który odbył się o godz. 

1500. Następnie wystąpił raper MEZO, autor 

tekstów, dziennikarz radiowy i osobowość 
telewizyjna. Po koncercie przedstawiciele 
KSOP zaprosili na konkurs z atrakcyjnymi 
nagrodami, a o 1930 wystąpiła rodzima grupa 
The OrchestRose zachwycająca za każdym 
razem swym występem. Na koniec, przed 

północą wystąpili Popa-
rzeni Kawą Trzy. Polski 
zespół pop-rockowy zało-
żony w 2005 r., składający 
się przede wszystkim 
z dziennikarzy Ra-
dia Zet i RMF FM. 
W zespole grają 
m.in. Wojciech Ja-
gielski i Jacek Kret, 
a autorem większo-
ści tekstów piose-
nek zespołu jest 
Rafał Bryndal.

J.Załęska

teatrzyk i dmuchańce. O 1630 odbył się 
konkurs wokalny Śpiewanie w Różanie. 
To już dziewiąta edycja tego konkursu. 
Laureatami zostali Julia Jaskólska, Natalia 
Bakiera, Zuzanna Kuczborska, Liana Habrys, 
Karolina Fabisiak, Waldemar Kuczborski. 
Wykonawców w dwóch kategoriach wie-
kowych oceniali: Tomasz Grześkowicz, 
Andrzej Skrzecz oraz Jarosław Ptak.

O 1800 wystąpił Dejw zespół nurtu disco 
polo. Następnie na scenie pojawiła się dys-
kotekowa RoxaOk. Rytmy disco przełamała 
koncertem różańska hardrockowa grupa 
Bez Poręczy. Ostatnim tego dnia był show 
formacji Topky, wykonującej muzykę z po-
granicza gatunków disco polo i dance.

Następny dzień zaczął się od zawodów 
wędkarskich. Wzięło w nich udział 18 wędka-
rzy. W tym roku najlepszym okazał się Mar-
cin Ostrowski następ-
nie Piotr Terlikowski 
i Andrzej Łuczyński. 
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Organizatorzy:
Burmistrz Gminy Różan - Piotr Świderski, Gminny Ośrodek Upowszechniania Kultury w Różanie.
Współorganizatorzy:
NO.1 EVENTY, Zakład Unieszkodliwiania Odpadów Promieniotwórczych, Krajowe Składowisko Odpadów Promie-

niotwórczych, Klub Lekkoatletyczny Maków Mazowiecki Biega, Koło PZW nr 63 Różanka.
Sponsorzy:
Samorząd Województwa Mazowieckiego, Bank Spółdzielczy w Różanie, Grill-Impex, Ubezpieczenia Marlena Mrozek

-Koczara, Sala Bankietowa Lawendowe Wzgórze w Łasi, Hotel Avangarda, Sklep DEKOME, POŻ-BIS.

Serdeczne podziękowania za nieocenioną pomoc kierujemy do Jarosława Zygmunta, Grzegorza Łuniewskiego, Jaro-
sława Wygody, Tomasza Grześkowicza, Andrzeja Skrzecza, Jarosława Ptaka, HeliSolution - Loty śmigłowcem, OSP Różan, 
OSP Szygi, OSP Załuzie, OSP Mroczki-Rębiszewo, PSP w Makowie Mazowieckim, ABC DZIECKA, MKKK Shinkyokushin, 
Studio Tańca Swag, Lasy Państwowe- Nadleśnictwo Pułtusk, Powiatowa Stacja Sanitarno-epidemiologiczna w Makowie 
Mazowieckim, ZGK w Różanie. 

Gorące podziękowania dla wszystkich artystów i zespołów, a w szczególności dla wspaniałej, różańskiej publiczności. 
Upał dał się we znaki, ale mamy nadzieję, że bawiliście się dobrze i że każdy znalazł coś dla siebie. 
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GOUK w Różanie pozyskał dofinansowa-
nie na realizację projektu pod nazwą - Kre-
atywne wakacje z GOUK. Kwota 11 400 zł 
ze środków Fundacji LOTTO została prze-
znaczona na zajęcia wakacyjne i warsztaty 
dla dzieci i młodzieży z gminy Różan. 

Jak co roku w okresie wakacyjnym i wol-
nym od szkoły, animatorki czasu wolnego 
z GOUK przeprowadziły cykl zajęć dla dzie-
ci i młodzieży w wybranych sołectwach gmi-
ny Różan. Zajęcia rozpoczęto w Szygach, 
następnie odwiedzono Załęże-Gartki, Dyszo-
babę, Załuzie, Dzbądz, Różan oraz Podborze. 
Jedną z atrakcji były slime’y (specjalna masa 

plastyczna, którą dzieci nazywają czule 
glutkiem), o które upominały się dzie-

ci już na samym początku. Malowały także 
workoplecaki, gotowe obrazy (malowanie po 
numerkach, wyklejanie diamencikami oraz 
malowanie kolorowym piaskiem), tabliczki 
do zdrapywania różnych wzorków, gniotki 
itp. Dzieci mogły dać ponieść się fantazji 
i udekorować gniotka według swoich prefe-
rencji. Dekorowały także piórniki i skarbon-
ki, które motywowały do oszczędzania pie-
niędzy. Uczestnicy na wyciętych butelkach 
robili doniczki z gliny oraz barwne kukiełki, 
które posłużyły do dalszej zabawy. Oprócz 
zajęć plastycznych dzieci chętnie brały udział 
w zabawach ruchowych i sportowych. Bawi-
ły się świetnie.

W ramach projektu Kre-
atywne Wakacje z GOUK 
odbyły się również warsz-
taty dla dzieci i młodzieży. 
Pierwszego dnia zajęcia 
prowadzone były przez 
cukierników, na których 
poruszano kwestie zasad 

zdrowego odżywiania oraz wpływu cukru na 
organizm. Poza wiedzą teoretyczną, dzieci 
miały okazję przygotować słodycze bez do-
datku cukru m.in.: zdrowsze odpowiedniki 
nutelli, rafaello i batoników musli. 

Drugiego dnia odbyły się zajęcia edukacyj-
no-przyrodnicze pt. Obraz z mchu prowadzo-
ne przez pracownię A&M ART OF NATURE 
- Macieja Adamczyka. Każdy z uczestników 
mógł własnoręcznie, zgodnie ze swoim gu-
stem, przygotować obraz z mchu. Każda 
praca była inna, co czyniło je wyjątkowymi. 
Podczas zajęć w tle można było wsłuchiwać 
się w szum wiatru i śpiew ptaków. Warsztaty 
były zakończeniem projektu.  J.Załęska

Kreatywne wakacje z GOUK
Fot.M.Cachel
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Pierwszego dnia 
w piątek o godzinie 
1900, przy tylnej ka-
ponierze fortyfikacji 
wystąpił akordeonista 
Michał Sawicki. Wyko-
nywał  klasyczne pieśni 
patriotyczne, które były 
wymarzonym wstę-
pem do seansu kina 
plenerowego, podczas 
którego wyświetlano 
film - Legiony. Dru-
giego dnia imprezy 
od godziny 1100, po 
uprzednim zarejestro-
waniu się, chętni mogli 
zwiedzać Krajowe 
Składowisko Odpadów 
Promieniotwórczych. 
Można było zapoznać 
się z procesem utyli-
zacji odpadów i zoba-
czyć jak wygląda to 
w praktyce. Zapisało 
się blisko 100 osób. 
Od 1200 na terenie fortu 
dostępne były stragany, 
stoiska, foodtracki oraz 
darmowe dmuchańce 
dla dzieci, teatrzyk 
i animacje. Odbyły się 
również prezentacje 
stanowisk grup rekon-
strukcyjnych tj: Panzer 
- Farm Chrycynno, 
SRH Na Wschodzie 
Bez Zmian Bolimów, 
SRH Marienburg-152 
IR, SH Na Poste-

XIII Różański Piknik Militarny

XIII Różański Piknik Militar-
ny przeszedł do historii. Impreza 
odbyła się 6 i 7 września na te-

renie Fortu nr I. Organizatorami 
byli:  Burmistrz Gminy Różan - Piotr 

Świderski, Gminny Ośrodek Upowszech-
niania Kultury w Różanie, Stowarzyszenie 

Miłośników Ziemi Różańskiej, Zakład Uniesz-
kodliwiania Odpadów Promieniotwórczych 
oraz Gminna Biblioteka Publiczna w Różanie.
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runku, GRH Krasnosielc, Ułani Grabowo, 
Kurpiowska Grupa Historyczna Ostoya, 
Stowarzyszenie Kulturalno-Historyczne 
Ostoya Pamięć i Tożsamość. Było moż-
na również stanąć w kolejce po darmową 
grochówkę z kuchni polowej i bigos. 

O 1230 rozpoczął się konkurs strzelecki, 
w którym wzięło udział ponad 30 osób. W ka-
tegorii kobiet miejsca zajęły kolejno: Jolanta 
Kruszewska, Jolanta Misierewicz i Beata 
Napiórkowska, w kategorii mężczyzn: Do-
minik Niegowski, Piotr Chełchowski i Patryk 
Kowal. Wszyscy laureaci otrzymali nagrody 
rzeczowe ufundowane przez GOUK oraz 
ZUOP. W dalszej części odbyło się Narodo-
we Czytanie. Tym razem fragmenty dramatu 
Juliusza Słowackiego – Kordian, które przy-
gotowała gminna biblioteka wraz z młodzieżą 
i nauczycielkami szkoły podstawowej. Kor-
dian, napisany w 1834 r., to jedno z najważ-
niejszych dzieł epoki romantyzmu, porusza-
jące temat narodowego buntu, młodzieńczej 
ideowości oraz dylematów moralnych. 

O godzinie 1500 Panzer-Farm Chrycynno 
zaprezentował pokaz desantu czołgowego. 
Uczestnicy mogli zobaczyć na żywo sprawny, 

jeżdżący czołg T-34, taki sam, jaki wpisał się 
w symbolikę Różana. Można było pooglądać 
stoiska militarne rozmieszczone na terenie 
całego fortu. O 1600 odbył się konkurs wie-
dzy o KSOP, w którym do wygrania były jak 
zawsze atrakcyjne nagrody. W tym roku, na 
scenie rozstawionej na fortowym dziedzińcu, 
odbyły się koncerty: bluesowej grupy Ens-
temi oraz hardrockowego Bez Poręczy. Po 
zachodzie słońca, zgodnie z tradycją odbyło 
się nocne zwiedzanie fortu, które popro-
wadził prezes SMZR - Jarosław Zygmunt. 
Na zakończenie pikniku wystąpił kultowy 
zespół, który na stałe wpisał się do historii 
polskiej muzyki punk rockowej - Moskwa. To 
brzmienie, jest dźwiękiem, jest muzyką. Tyle.

Organizatorzy serdecznie dziękują osobom 
zaangażowanym w przeprowadzenie impre-
zy i w jej organizację. Podziękowania dla 
artystów, publiczności oraz grup rekonstruk-
cyjnych, dla firmy No.1 Eventy za wszelkie 
atrakcje, technikę i współorganizację. Ukłony 
należą się strażakom OSP z gminy Różan, 
za czujność, obecność, sprawne i skuteczne 
interwencje w sytuacjach zagrożenia poża-
rowego i nie tylko. Do zobaczenia za rok!

J.Załęska
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Przedmoście Różan – fort III w latach 1887–1961
Cd. z numeru 1-6/2024

Forty w polskich rękach po roku 1945

W wojskowych realiach nowego podziału 
terytorialnego Europy, w końcowym etapie 
likwidacji III Rzeszy przedmoście Różan 
znalazło się w granicach Okręgu Wojsko-
wego nr I z siedzibą sztabu w Warszawie. 
Administracyjny podział kraju na okręgi 
i ich granice określił rozkaz Naczelnego 
Dowództwa Ludowego Wojska Polskiego 
z 1 lutego 1945 r. Gdy tylko obszar Mazow-
sza na północ od Narwi przestał być pasem 
przyfrontowym, polskie jednostki saper-
skie skierowano do rozminowania terenu 
i oczyszczenia go z porzuconej amunicji. 
Natomiast lokalne siły cywilne ukierunko-
wano na likwidację fortyfikacji utrudniają-
cych gospodarkę rolną oraz przeszkadzają-
cych w eksploatacji budowli komunikacyj-
nych. Akurat w obszarze byłego radziec-
kiego przyczółka różańskiego roboty dla 
saperów i cywilów nie brakowało.

5 kwietnia 1946 r. szef Departamentu Woj-
skowo-Inżynieryjnego Ministerstwa Obrony 
Narodowej (MON) płk inż. Zmaczyński, 
polecił wraz z wiosenną kontynuacją rozmi-
nowania rozpoznanie wszystkich fortyfikacji 
w OW, wybudowanych przed oraz podczas 
minionej wojny. Już 30 kwietnia szef Wy-
działu Inżynierii Dowództwa OW I (DOW I) 
mjr R. Maślankiewicz złożył meldunek 
ze spisem obiektów fortyfikacyjnych, lecz 
w okazanym zasobie dzieł istniejących do 
1918 r. Różan nie figurował. W centrali 
zdawano sobie sprawę, że Polski zasób był 
znaczny, a wojskom dano zbyt mało czasu 
na lustrację terenu, toteż MON 18 czerwca 
nakazał okręgom uzupełnić rozpoznanie. 
Dopiero pod wpływem monitów DOW I 26 
września poleciło podległym jednostkom sa-
perskim zrobienie powtórnego zwiadu forty-
fikacji okręgu. Interesujące jest, iż wówczas 
i w roku następnym forty różańskie umknęły 
uwadze WP.

Nie tyle może umknęły, ile zostały zigno-
rowane, tak jak pozostałe prorosyjskie forty-
fikacje położone nad Biebrzą i Narwią. Forty 
były budowlami złożonymi, o skomplikowa-
nym narysie, wielokrotnie trudniejsze do zin-
wentaryzowania niż schrony bierne i bojowe 
z późniejszego etapu rozwoju budownictwa 

obronnego. Dlatego utrzymywano je na 
umownym marginesie niebytu, jak długo tyl-
ko się dało. Negatywnie do takiego stanu rze-
czy ustosunkował się Sztab Generalny (SG) 
WP 14 kwietnia 1948 r. Na tej podstawie 18 
maja Dowódca Wojsk Lądowych gen. bro-
ni Stanisław Popławski, wydał zarządzenie 
w sprawie ponownego rozpoznania krajowe-
go zasobu fortyfikacji oraz uporządkowania 
ewidencji obiektów. W wykonaniu rozkazu 
26 maja DOW I poleciło podległym jednost-
kom saperskim powołać komisje rozpoznaw-
cze i wysłać je w teren. Równocześnie do-
wódca OW I gen. dyw. Gustaw Paszkiewicz 
zwrócił się do wojewodów z prośbą o pomoc 
w postaci wskazywania wojsku budowli for-
tyfikacyjnych znanych cywilom.

Nawał pracy okazał się tak wielki, że do 
końca roku rosyjskich fortyfikacji nadnar-
wiańskich nie zinwentaryzowano. 22 stycz-
nia 1949 r. DOW I zameldowało do Do-
wództwa Wojsk Lądowych, że porosyjskimi 
twierdzami zajęto się w ramach rozpoznania 
czwartej kolejności. W odpowiedzi na wystą-
pienie zniecierpliwionego Głównego Inspek-
tora Wojsk Inżynieryjno-Saperskich (WInż-
Sap) WP gen. dyw. Jerzego Bordziłowskiego 
z 31 stycznia, dowództwo okręgu zameldo-
wało o zakończeniu rozpoznania Osowca 
i Łomży oraz zajęciu się w następnej kolej-
ności między innymi Różanem. Od 12 lutego 
jedna z grup saperskich przebywała w Ró-
żanie, jak wynikało z meldunku Wydziału 
Inżynierii DOW I z 14 lutego, prace miała 
zakończyć następnego dnia. Termin głównie 
o znaczeniu czysto symbolicznym, gdyż isto-
tą rozpoznania było sporządzenie planów, 
a na to potrzeba było czasu, i to sporo. Jako 
pierwsze gotowe były 5 kwietnia metryki 
poszczególnych budowli składowych różań-
skich fortów. Wraz z nimi arkusze z fortami 
różańskimi, Wydział Inżynierii DOW I prze-
kazał do Głównego Inspektora WInżSap WP 
dopiero 27 sierpnia 1949 r.

Ciekawostką jest, iż niezależne działania 
rozpoznawcze prowadziło Kwatermistrzo-
stwo Budownictwa OW Warszawa, które 
badało obiekty między innymi fortyfikacyjne 
pod względem przydatności na cele kosza-
rowe i magazyny. 7 lutego 1949 r. Wydział 

Inżynierii DOW I zwrócił się do nich z proś-
bą o przekazanie wszystkich posiadanych 
planów fortów i twierdz. W odpowiedzi 
10 marca kwatermistrzostwo wydało sape-
rom między innymi plan przedmościa Różan 
z adnotacją, iż forty I–IV stały puste i nie 
przewidywano ich zajęcia.

Zarządzanie SG WP z kwietnia roku 1948 
o pełnym rozpoznaniu polskiego zasobu for-
tyfikacji zostało wykonane dopiero 19 wrze-
śnia 1949 r. Tego dnia Dowództwo Wojsk 
Inżynieryjnych przekazało szefowi SG WP 
komplet zgromadzonej dokumentacji. Anali-
za tego materiału wywołała zasadnicze pyta-
nie: co z tego zbioru rzeczywiście mogło być 
przydatne wówczas i w przyszłości dla WP? 
Poszukiwań odpowiedzi na to pytanie doty-
czyło zarządzenie szefa SG WP z 16 stycznia 
1950 r. I tak, 19 stycznia Główny Inspektor 
WInżSap WP otrzymał polecenie szefa SG 
WP gen. broni Władysława Korczyca, ko-
misyjnego przebadania użyteczności obiek-
tów fortyfikacyjnych. Wytyczne do tego 
zarządzenia zatwierdził 21 lutego Dowódca 
Wojsk Lądowych gen. Popławski. Wyjaśnio-
no w nich dowódcom OW, iż szczególnie 
chodziło o zbadanie fortyfikacji pochodzą-
cych sprzed roku 1918, tzn. cytadel, fortów 
i innych elementów twierdz. Mieli się wypo-
wiedzieć, czy takie obiekty dałoby się wyko-
rzystać na pomieszczenia dla ludzi, wszelkie 
składnice albo magazyny. Pierwotny termin 
spływu propozycji wykorzystania oraz spi-
sów obiektów nieużytecznych skrócono 
z 1 października do 1 sierpnia.

Tymczasem w oderwaniu od realiów 
wojskowego zarządu nad fortyfikacjami 
i bez konsultowania się z resortem obrony, 
w państwowym planie 6-letnim przewidzia-
no rozbudowę miasta Różan w kierunku za-
chodnim. Regionalna Dyrekcja Planowania 
Przestrzennego (RDPP) w Warszawie opra-
cowała projekt budowy obiektów przemysło-
wych, domków robotniczych i zespołu szkół 
na gruntach między innymi przedmostowego 
pasa fortecznego. Własną wizję rozbudowy 
Różana mieli ojcowie miasta i zaplanowali 
budowę w trybie pilnym szkoły podstawo-
wej – nie dość, że na pasie fortecznym, to na 
dodatek w miejscu wytypowanym w War-

Fort I w latach 50 - 70. Znajdowała się w nim rzeźnia, a później warsztaty szkolne.
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szawie pod zakład przemysłowy. 8 sierpnia 
1949 r. odbyło się posiedzenie Miejskiej 
Rady Narodowej (MRN) w Różanie. Bur-
mistrz Czesław Trzaska przedstawił sytuację 
paraliżu rozwoju miasta przez obecność pasa 
fortecznego w dyspozycji MON oraz powia-
domił radnych o możliwej utracie kredytu 
uzyskanego na budowę podstawówki, jeśli 
RDPP nie zmieni swojego planu. MRN pod-
jęła uchwałę wystąpienia do MON za pośred-
nictwem rad narodowych, powiatowej i wo-
jewódzkiej z wnioskiem o oddanie miastu 
całego pasa gruntowego fortyfikacji przed-
mostowych. Prezydium Powiatowej Rady 
Narodowej (PRN) w Makowie Mazowiec-
kim wystąpiło do ministra obrony narodowej 
już 6 sierpnia, ale było bardziej powściągli-
we. Wniosek ograniczyło tylko do fragmentu 
pasa fortecznego przy forcie I. Tam miasto 
zapragnęło wznieść podstawówkę, na którą 
zgromadziło materiały budowlane. Chyba 
z racji dotychczasowego zainteresowania 
fortyfikacjami Różana, bardziej przez służ-
by tyłów niż inżynierię wojskową, wniosek 
bezzasadnie trafił do Departamentu Żywno-
ściowo-Mundurowego MON. Ten, nie będąc 
stroną 3 października przekazał go do gabi-
netu ministra. Stamtąd dokument trafił do III 
wiceministra gen. bryg. Piotra Jaroszewicza. 
Z kolei ten przesłał wniosek do Głównego 
Inspektora WInżSap WP. Wreszcie 5 stycz-
nia 1950 r. gen. Bordziłowski ustosunkował 
się do niego w piśmie skierowanym do szefa 
SG WP. Poinformował go, iż forty Różana 
nadal miały znaczenie taktyczne, tzn. mogły 
wspierać obronę przed natarciem przeciwni-
ka od strony Ciechanowa, jeśli przeciwnik 
chciałby przebić się przez barierę Narwi na 
Ostrów Mazowiecką i Białystok. W jego 
ocenie należało skierować rozbudowę Ró-
żana na wschodnią stronę rzeki. Można było 
dopuścić lekką i rzadką zabudowę po stronie 
zachodniej, ale w sposób nie ograniczający 
przydatności bojowej fortów. W związku 
z tym dopuszczalna była budowa szkoły 
podstawowej, lecz w innym miejscu, nie za-
słaniającym sektora ostrzał z fortu I.

Szef Oddziału III SGWP gen. bryg. Niko-
dem Kundarewicz poinformował 15 lutego 
Bordziłowskiego, iż w pełni podzielał jego 
zapatrywania na kwestię roli fortyfikacji 
Różana i lokalnych potrzeb społeczno-go-
spodarczych. W celu ostatecznego rozstrzy-
gnięcia sprawy, skierował tego dnia polece-
nie do dowódcy OW I, by ten wydał opinię. 
Podkreślił w nim, iż należało przede wszyst-
kim wyjaśnić, jak daleko było posunięte 
planowanie rozbudowy Różana i czy można 
było ukierunkować je na wschód. Dowódca 
OW I gen. dyw. Jan Rotkiewicz powołał ko-
misję pod przewodnictwem szefa Wydziału 
Inżynieryjno-Saperskiego DOW I płk. Iwa-
nowa, która między innymi porozumiała 
się z zarządem miejskim Różana. Nie było 
wątpliwości, iż rozbudowa miasta w kierun-
ku wschodnim nie była możliwa. Tamtejsze 
tereny leżały kilkadziesiąt metrów niżej niż 
na zachód od Narwi, były bagniste, zalewa-
ne corocznie przez rzekę. Dogodne miejsca 
budowlane znajdowały się dopiero 2 km od 
koryta Narwi, więc powstałaby tam odrębna 
aglomeracja, nie powiązana z istniejącą. Co 

do lokalizacji podstawówki oraz obiektów 
przemysłu miejscowego komisja nie miała 
zastrzeżeń do postawienia ich pomiędzy szo-
sami do Makowa Mazowieckiego i Pułtuska, 
co nie zasłoni pola ostrzału fortów.

Oddział Operacyjny SG WP nie miał uwag 
w stosunku do opinii DOW I, wobec czego 
dowództwo okręgu w maju poczyniło uzgod-
nienia z RDPP o zmianie lokalizacji podsta-
wówki. 31 sierpnia Departament Kwaterun-
kowy MON scedował na Kwatermistrzostwo 
DOW I przekazanie fragmentu pasa fortecz-
nego dla Prezydium MRN w Różanie, co 
nastąpiło protokołem zdawczo-odbiorczy we 
wrześniu.

W tym samym czasie znalazło swój finał 
polecenie SG WP wydane 16 stycznia 1950 
r. zbadania przydatności starych obiektów 
fortyfikacyjnych w odniesieniu między inny-
mi do przedmościa Różan. Otóż na polecenie 
gen. Bordziłowskiego z 22 lutego, dowódca 
OW I powołał komisję pod przewodnictwem 
okręgowego szefa inżynierii i saperów płk. 
Iwanowa, z członkami płk. Krawczycem 
(szef Wydziału Kwaterunkowego DOW I) 
oraz kpt. Łozickim (starszy pomocnik szefa 
Wydziału Inżynieryjno-Saperskiego DOW 
I). Komisja dokonała lustracji porosyjskich 
obiektów fortecznych i sformułowała wnio-
ski co do ich dalszego bytu na łonie WP. 
W protokole z 5 września 1950 r., dotyczą-
cym fortów różańskich, komisja odnotowała, 
że stały puste, zanieczyszczone i nie chro-
nione. Miały zniszczone wszystkie instala-
cje wewnętrzne, brakowało drzwi i okien. 
W obecnej chwili i najbliższej przyszłości 
były zbędne dla wojska. Nadawały się na 
magazyny, z łączną kubaturą około 4000 m3. 
Zaproponowano, żeby forty przekazać De-
partamentowi Kwaterunkowemu MON 
w celu wydzierżawienia ich instytucjom cy-
wilnym na magazyny.

Analogiczne sugestie padły pod adresem 
wielu innych budowli fortyfikacyjnych na 
terenie Polski, toteż Szefostwo Wojsk Inży-
nieryjnych (SzWInż) we wnioskach do prac 
na rok 1951 uznało za niezbędne dokonanie 
uzgodnień z Departamentem Obrony Po-
wietrznej MON, Główną Komendą Tere-
nowej Obrony Przeciwlotniczej i Głównym 
Kwatermistrzem WP co do możliwości ko-
rzystania przez wojsko z twierdz, fortów 
i schronów przeciwlotniczych oraz prze-
niesienia tychże obiektów w zarząd wyżej 
wymienionych instytucji. Dynamika działań 
w tym kierunku była niska, bo jak wynika 
z dokumentów operacyjnych DOW I, zajęto 
się tym dopiero w roku 1952. Forty różańskie 
pojawiły się w sprawozdaniu SzWInż DOW 
I o pracach fortyfikacyjnych w okręgu wyko-
nanych do 31 października. Jak szef poinfor-
mował gen. Bordziłowskiego, do Głównego 
Kwatermistrzostwa WP skierowano propo-
zycję ich przejęcia.

Daty przeniesienia fortów różańskich 
w zarząd pionu kwatermistrzowskiego nie 
udało się ustalić. Należy jednak zastrzec, 
iż nadal były to budowle o statusie fortyfi-
kacyjnym i ostatecznym decydentem o ich 
losie był pion inżynieryjno-saperski. Bezpo-
średnim zarządcą fortów był Zarząd Kwate-
runkowo-Budowlany Warszawskiego OW 

(zmiana wojskowego podziału terytorialnego 
kraju nastąpiła na początku 1954 r.). W bliżej 
nieokreślonym momencie okręgowy zarząd 
przekazał w trwały zarząd i użytkowanie fort 
I dla Prezydium MRN w Różanie, a fort II 
dla Samopomocy Chłopskiej. Na fort III, le-
żący najdalej od głównych szos i miasta, nie 
było reflektantów. W tym miejscu wypada 
wspomnieć o zagrożeniu, szczególnie dla ta-
kich obiektów, ze strony szabrowników. Tam 
gdzie wojsko nie było w stanie zapewnić 
ochrony dla swojego mienia, dozór majątku 
państwowego wspierała milicja. Na wniosek 
MON w kwietniu 1951 r. Komendant Milicji 
Obywatelskiej wydał zarządzenie o ochronie 
fortyfikacji przed szabrem. Między innymi 
należało legitymować osoby dokonujące de-
montaży w fortach lub wywożące z nich co-
kolwiek oraz sprawdzać, czy było to poparte 
stosownymi umowami z wojskiem. Niespo-
dziewanie Wydział Wojskowy Ministerstwa 
Leśnictwa i Przemysłu Drzewnego wystąpił 
20 stycznia 1959 r. z wnioskiem do MON 
o przekazanie w trwały zarząd i użytkowanie 
dla Warszawskiego Przedsiębiorstwa Leśnej 
Produkcji Niedrzewnej Las kilku obiektów 
fortyfikacyjnych twierdzy Modlin, Fortu 
Dębe (fort łącznikowy pomiędzy twierdzami 
Modlin i Zegrze) oraz fortu III w Różanie. 
Wszystkie pod produkcję pieczarek. Le-
śników poinformowano, że musieli wejść 
w kontakt z Zarządem Kwaterunkowo-Bu-
dowlanym WOW, który dysponował wy-
mienionymi nieruchomościami. Tamtejsze 
biuro wojskowe stosowny wniosek złożyło 
do wskazanego zarządu 19 czerwca. Jednak 
zarząd nie czuł się władny do samodzielnego 
podjęcia decyzji i sprawę przekazał do okrę-
gowego szefostwa wojsk inżynieryjnych. 
Szef Wydziału SzWInż WOW cz.p.o. ppłk 
mgr inż. Czesław Piotrowski polecił swoje-
mu starszemu pomocnikowi kpt. inż. Janowi 
Wielisiejowi, przeprowadzenie kontroli sta-
nu obiektów wnioskowanych przez leśników 
oraz ustalenie aktualnych zapatrywań na ich 
przydatność dla wojska. Kpt. Wielisiej obej-
rzał obiekty w obecności przedstawicieli 
okręgowego wydziału kwaterunkowego oraz 
ministerstwa leśnictwa. W przypadku Róża-
na ustalił, iż konstrukcja betonowa fortu była 
w dobrym stanie, ale pozbawiony był wszel-
kiego wyposażenia, w tym podłóg, okien 
i drzwi. W końcowych wnioskach orzekł, że 
fort III był pojedynczym obiektem wolnym, 
znajdował się w znacznym oddaleniu od gar-
nizonów wojskowych, miał małą powierzch-
nię użytkową (około 350 m2), przez co nada-
wał się wyłącznie dla potrzeb miejscowych. 
Wobec powyższego 3 lipca 1959 r. ppłk Pio-
trowski zatwierdził gotowość przekazania 
fortu III resortowi leśnictwa w trwały zarząd 
i użytkowanie, z przeznaczeniem dla przed-
siębiorstwa Las, wobec żadnej wartości dla 
wojska. cdn.

dr Bogusław Perzyk - 60-lecie Krajowego 
Składowiska Odpadów Promieniotwórczych 
w Różanie. Wydawca ZUOP 2022 r.
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T E C H N O L O G I E   N O W O Ś C I   D E M E N T I   P O J Ę C I A
K.Kruszewski

Na pewno charakterystyczne jest dla wszystkich to, że nie zdają sobie sprawy, że to co mówią, piszą czy cytują trafia też do ludzi o małym rozeznaniu z brakiem dystansu i jest bardzo dosłownie odbierane.
Mogą oni nie wyłapać sarkazmu, dowcipu czy przenośni. Z wolnością słowa...jak w każdej wolności trzeba być odpowiedzialnym. Więc jak masz z tym problem ..........
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Naukowcy budują 
robota, który jest 
kontrolowany przez 
mózg w słoiku.

Żywe komórki mó-
zgowe podłączone do 
biokomputera mogą 
być przyszłością uczenia 
robotów poruszania się. 

Ten robot jest bardziej ludzki niż kiedykolwiek, wyposażony 
w prawdziwy mózg i przez niego kontrolowany. Oczywi-
ście nie jest to prawdziwy ludzki mózg. Hodowane in vitro 
mózgi są tworzone w celu prowadzenia badań naukowych 
i integracji z robotami. Aby kontrolować robota, naukowcy 
stworzyli tak zwany mózg na chipie, który choć ma niektóre 
z inteligentnych funkcji mózgu biologicznego, potrzebuje 
trochę pomocy. I właśnie dzięki zastosowaniu chipa mózg 
może nauczyć się kontrolować robota, rozgryzać ruchy, uni-
kać przeszkód, śledzić cele i nauczyć się poruszać ramionami. 
Ponieważ robot nie widzi tak jak my, mózg interpretuje świat 
za pomocą sygnałów elektrycznych dostarczanych mu przez 
chip. 

W 2018 r. naukowcy stworzyli mini-mózg z DNA ska-
mieniałych kości. Korzystając z tej techniki, byli w stanie 
stworzyć mózg z próbek neandertalczyka. Wszystko to brzmi 
niewiarygodnie ale to już się dzieje, nadchodzi era robotów, 
androidów i to już nie jest science fiction.

sciencefocus.com

W Islandii otwarto 
największy na świecie 
zakład wychwytywa-
nia dwutlenku węgla.

Czy dosłowne wycią-
ganie CO2 z atmosfery 
może być jedną z na-
szych najlepszych broni 
przeciwko zmianom 

klimatycznym? Absolutnie tak - twierdzi szwajcarska firma 
Climeworks, która właśnie zaprezentowała największą na 
świecie instalację do bezpośredniego wychwytywania i skła-
dowania dwutlenku węgla.

Nowa fabryka, znana jako Mammoth, znajduje się 
w Hellisheiði na Islandii i jest dziewięć razy większa niż Orca, 
pierwsza fabryka Climeworks. Mammoth ma na celu usunię-
cie z powietrza 36 000 ton dwutlenku węgla rocznie – mniej 
więcej tyle samo, co usunięcie z dróg 8 600 samochodów.

Zasilana energią odnawialną działa poprzez wychwyty-
wanie dwutlenku węgla z powietrza, a następnie przesyłanie 
gazu do zakładu, gdzie jest mieszany z wodą i pompowany 
głęboko pod ziemię. Z biegiem czasu ta gazowana woda 
reaguje z naturalnymi porowatymi skałami bazaltowymi, 
zamieniając się w stałe minerały węglanowe, które krzepną 
pod ziemią. Skały pozostają tu przez tysiące lat, co oznacza, 
że węgiel jest bezpiecznie usuwany z atmosfery.

Obecnie stężenie CO2
 w atmosferze wynosi około 427 

części na milion – codzienny pomiar wykonywany w Scripps 
Institution of Oceanography na Uniwersytecie Kalifornijskim 
w San Diego. Dla porównania, poziom emisji CO2

 jest osiąga-
ny w okresie przedindustrialnym (przed przemysłowym gdy 
na ziemi dominowało rolnictwo zbieractwo, myślistwo, ry-
bołówstwo i hodowla) znacznie poniżej 300 części na milion.

Nie wiadomo jeszcze, czy przyczyni się to do zmniejszenia 
ilości węgla w atmosferze. Ale niezależnie od tego, co stanie 
się z naszą planetą w nadchodzących dziesięcioleciach, tech-
nologia zapewne będzie miała do odegrania dużą rolę.

sciencefocus.com

Co to jest Deepfake?
Technologia deepfake służy do tworzenia zdjęć lub 

filmów przedstawiających ludzi robiących lub mówią-
cych rzeczy, których nie zrobili lub nie powiedzieli. 

Aby stworzyć deepfake, narzędzie jest karmione zdjęcia-
mi lub filmami przedstawiającymi aktywność, którą twórca 
chce przedstawić, wraz ze zdjęciami lub filmami osoby, która 
pojawi się jako wykonująca tę czynność. Im więcej danych 
zostanie nakarmionych sztuczną inteligencją, tym bardziej 
realistyczny będzie deepfake.

Technologia deepfake pojawiła się w 2017 r., kiedy użyt-
kownik Reddita wykorzystał ją do cyfrowego tworzenia por-
no bez zgody przy użyciu twarzy celebrytek. Od tego czasu 
technologia szybko się rozprzestrzeniła, a do grudnia 2020 r. 
Deeptrace wykrył 85 047 filmów typu deepfake, a liczba 
szkodliwych filmów typu deepfake generowanych przez do-
świadczonych twórców podwaja się mniej więcej co 6 miesię-
cy. W 2019 r. Deeptrace oszacował, że 96% filmów deepfake 
krążących w sieci zawierało treści pornograficzne.

W 2018 r. już co piąty policjant zgłosił znalezienie deep-
fake’ów w swoich dochodzeniach, a trzy czwarte ankietowa-
nych uważa, że rozpowszechnienie deepfake’ów wzrośnie 
w przyszłości. Deepfake stanowią wyjątkowe wyzwanie dla 
identyfikacji ofiar. Technologia może być wykorzystana do 
zasłonięcia twarzy w materiałach przedstawiających praw-
dziwe znęcanie się, co znacznie utrudnia identyfikację. W in-
nych przypadkach twarz innej osoby może zostać nałożona 
na oryginalny obraz, co oznacza, że organy ścigania tracą 
czas na próby zidentyfikowania niewłaściwej osoby. Stanie 
się to trudniejsze wraz z rozwojem technologii deepfake, co 
oznacza, że potrzeba będzie dobrych narzędzi do identyfi-
kowania, które obrazy i filmy są generowane przy użyciu tej 
technologii.

inh
op

e.o
rg

Portal demagog.org.pl opublikował materiał dementu-
jący Fake Newsa o nowych normach ciśnienia krwi, które 
ogłosił 30 sierpnia 2024 r. w Londynie Kongres Europej-
skiego Towarzystwa Kardiologicznego (ESC). W mediach 
społecznościowych zaczęły pojawiać się dezinformu-
jące przekazy na ten temat. Na TikToku opublikowano 
nagranie, w którym podano, że nowe normy ciśnienia 
wprowadzono po to, aby sprzedawać więcej leków na 
nadciśnienie. W filmie słyszmy: Ustalili nowe normy, nowe 
zalecenia i wskazania dotyczące norm ciśnienia tętniczego. 
I dalej: Wiecie, co to oznacza? Czy wy wiecie, co to oznacza? 
To oznacza po prostu więcej wypisanych recept. Więcej ludzi 
uznanych za osoby, które są zagrożone nadciśnieniem, to 
jest więcej kasy dla świstaczków.

Czym różnią się nowe normy od poprzednich? Nowe 
wytyczne opublikowane przez Europejskie Towarzystwo 
Kardiologiczne (ESC) dotyczą leczenia wysokiego ciśnienia 
krwi i nadciśnienia tętniczego. Czym różnią się zaktuali-
zowane wytyczne od tych poprzednich? Pierwszą zmianą 
jest wprowadzenie nowego terminu: podwyższone ci-
śnienie krwi. ESC podaje: Wprowadzono nową kategorię 
ciśnienia tętniczego określaną jako podwyższone ciśnienie 
tętnicze – definiowane jako skurczowe ciśnienie tętnicze 
w gabinecie 120–139 mmHg lub rozkurczowe ciśnienie 
tętnicze 70–89 mmHg – podczas gdy nadciśnienie tętni-
cze pozostaje zgodne z wcześniejszą definicją - skurczowe 
ciśnienie tętnicze w gabinecie większe lub równe 140 
mmHg lub rozkurczowe ciśnienie tętnicze większe lub 
równe 90 mmHg. 

Jednym z  ważniejszych zaleceń jest to, aby docelowe 
skurczowe ciśnienie tętnicze u osób dorosłych przyjmują-
cych leki obniżające ciśnienie wynosiło 120–129 mmHg. 
Dotyczy to wyłącznie osób, które dobrze znoszą leczenie. 
Jeśli taki poziom ciśnienia nie jest osiągalny, należy dążyć 
do możliwie najniższego. Precyzyjne rozpoznanie i ocena 
stanu zdrowia mają zwiększyć szanse pacjenta na zdrowe 
życie i zmniejszyć ryzyko wystąpienia u niego chorób ser-
cowo-naczyniowych. Normy ustala się w celu najlepszego 
i najskuteczniejszego leczenia pacjentów. Nie wszystkie 
metody terapii polegają na podawaniu leków. W reko-
mendacjach dla pacjentów znajduje się m.in. odpowied-
nia dieta, aktywność fizyczna czy zmiana stylu życia. 
Wytyczne dotyczące profilaktyki, diagnostyki oraz terapii 
nadciśnienia są regularnie aktualizowane, ponieważ po-
szerza się wiedza na ten temat. Dzięki nowym informa-
cjom o przyczynach i przebiegu różnych schorzeń można 
skuteczniej je leczyć. Dlatego twierdzenie, że normy są 
aktualizowane, aby sprzedawać ludziom więcej leków, 
jest manipulacją.
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Nowe normy ciśnienia to więcej sprzedanych leków? 
Wyjaśniamy

Finowie zaczynają produkować żywność z po-
wietrza i energii słonecznej

Soleina, białko uprawiane z wykorzystaniem CO2 
i energii elektrycznej, zmniejszy wpływ rolnictwa na śro-
dowisko. Soleina występuje w postaci żółtawego proszku 
składającego się z organizmów jednokomórkowych, po-
dobnego do drożdży używanych do pieczenia lub produkcji 
piwa. Firma Solar Foods, rozpoczęła produkcję w zakładzie 
w Vantaa, niedaleko stolicy Finlandii, Helsinkach, który 
będzie w stanie wyprodukować 160 ton żywności rocznie. 
Jest to następstwo kilku lat eksperymentów na skalę labo-
ratoryjną.

Firma Solar Foods uzyskała już zgodę na nową żywność 
w Singapurze i stara się wprowadzić swoje produkty do 
USA i do UE – a także do Wielkiej Brytanii. Produkcja fabry-
ki jest niewielka w porównaniu z globalnym przemysłem 
spożywczym, ale Pasi Vainikka, współzałożyciel i dyrektor 
generalny Solar Foods, ma nadzieję, że udowodnienie, że 
technologia działa, będzie kluczowym krokiem w kierunku 
zrewolucjonizowania tego, co jedzą ludzie, a białka te będą 
wykorzystywane w alternatywach mięsa, serach i koktaj-
lach mlecznych, a także jako składnik zastępujący jajka 
w makaronach i majonezach. Według Organizacji Narodów 
Zjednoczonych ds. Wyżywienia i Rolnictwa wydajni rolnicy 
w USA otrzymują 3,3 tony soi z każdego zbioru z hektara. 
Dla porównania, pilotażowa fabryka Solar Foods zajmuje 
jedną piątą hektara, aby produkować 160 ton rocznie.th
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Katecheza nie powinna być nauczana w szkole, lecz w pa-
rafii. W szkole powinny odbywać się lekcje religioznawstwa, 
które są elementem znajomości kultury. Na lekcjach religio-
znawstwa powinna być przekazywana wiedza o różnych 
religiach, choć chrześcijaństwo powinno zajmować pozycję 
szczególną, ze względu na jego miejsce w kulturze europej-
skiej. Chrześcijaństwo, obok filozofii greckiej i prawa rzym-
skiego, jest fundamentem europejskiej etyki i kultury - ocenił 
były prezes Trybunału Konstytucyjnego prof. Andrzej Zoll.

*

*
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P O G L Ą D Y   C I E K AW O S T K I   W Y S Z U K A N E   P R Z E C Z Y TA N E
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WARTO PRZECZYTAĆ

Religia to najgłupsza historia, jaką kie-
dykolwiek opowiedziano. Pomyślcie tylko! 
Religia zdołała właściwie przekonać ludzi, 
że istnieje pewien niewidzialny człowiek! 
Który żyje w niebie! Obserwuje wszystko 
co robisz, każdej minuty, każdego dnia! Ten 
niewidzialny ma specjalną listę, dziesięć 
rzeczy, których nie chce, żebyś robił. A jeśli 
zrobisz którąkolwiek z tych rzeczy, to ma 
specjalne miejsce, pełne ognia, dymu, tor-
tur i katuszy, gdzie ześle cię, żebyś cierpiał, 
palił się, krztusił, krzyczał i płakał, przez całą 
wieczność, aż do końca czasu! Ale... on cię 
kocha! - George Carlin.

Dopóki w Polsce będzie można wykrzy-
kiwać wzniośle BÓG i RELIGIA tam, gdzie 
w gruncie rzeczy chodzi o władzę i pienią-
dze - dopóty kasta wyodrębnionych z życia 
dzikusów będzie regulatorem najdonio-
ślejszych spraw społeczeństwa, z jego naj-
większą szkodą. Są bakterie, które zabija się 
światłem. Tadeusz Boy-Żeleński.

Nasza prze-
szłość wciąż skry-
wa się w cieniu 
wielkich mitów. 
Legenda niezwy-
ciężonej husarii są-
siaduje z bujdami 
na temat obrony 
Westerplatte. Wia-
ra w to, że byliśmy 

spichlerzem Europy miesza się z przekona-
niem o cudowności walk o Częstochowę.

Jednym z nich jest czołg-pułapka w Po-
wstaniu Warszawskim. Jak było naprawdę 
można się dowiedzieć z książki Tajemnicza 
Rana Łukasza Mieszkowskiego. 13 sierpnia 
1944 r. podczas powstania warszawskiego 
doszło do jednego z najbardziej dramatycz-
nych wydarzeń - wybuchu niemieckiego 
pojazdu bojowego, w wyniku którego śmierć 
poniosło kilkaset osób. Przez dekady masa-
kra urosła do rangi mitu. Po siedemdziesię-
ciu latach autor zbiera relacje, dokumenty 
i artykuły na temat tego wybuchu. Z ich 
konfrontacji wynika, że tragedii prawdopo-
dobnie można było uniknąć. Dlaczego tak się 
stało i kto ponosi za to odpowiedzialność?

Fragment książki - Ładunek wybuchowy – 
ok. 500 kg trotylu, temperatura/siła wybuchu - 
kula ognia, w epicentrum; po 1/10 000 sek. - 3 
000 0C - strefa nadciśnienia kilka 1 000 większa 
niż ciśnienie atmosferyczne - fala uderzeniowa 
(gazy, ogień), o szybkości większej od 20 Mach/25 
000 km/godz. Daleko z tyłu był – efekt akustycz-
ny (ogłuszający grzmot). Najbliżsi ludzie przestali 
istnieć! Do 5 m od epicentrum – rozerwani na 
strzępy przez podmuch, ich strzępki, fragmenty 
kości i metalowe guziki itp. stały się odłamkami 
rażącymi z naddźwiękową szybkością; stojących 
w odległości do 10 m – większość przypadków 
śmiertelnych – oderwane kończyny, rany odłam-
kowe itp. – być może widzieli błysk wybuchu? 
Dalej, ciśnienie zmniejszyło się kilkaset razy, ale 
nadal było zabójcze. Podmuch dotarł do ścian 
kamienic i wprasował w nie stojących bliżej ludzi, 
mury ugięły się o kilkadziesiąt centymetrów, ale 
wytrzymały. Runęły balkony z ludźmi i wyrwane 
zostały drzwi i okna z ramami. Najgorszy był los 
tych w odległości 10 - 20 m z powodu oparzeń 
i ciężkiego ranienia koziołkującymi odłamkami. 
Ofiarami wybuchu zostali wszyscy w promieniu 
do 200 m. Fala ciśnienia, temperatury i ognia 
rozeszła się błyskawicznie, powietrze gwałtownie 
wypełniło wytworzoną próżnię i nastąpił drugi 
podmuch skierowany do epicentrum, mniej sil-
ny i o niższej temperaturze, ale fala powietrza 
była wypełniona odłamkami, powodując dalsze 
ofiary.

Ta wtórna fala zassała z wnętrza budynków 
obecnych tam ludzi wyrzucając ich na ulicę i na-
rażając na dalsze zranienia. Powstała w wyniku 
wybuchu fala poruszała jeszcze masy powietrza 
i dymu ze zmniejszającą sie energią, zanim cał-
kowicie wygasła. Wszystko to trwało mniej niż 
jedną sekundę!

Chrześcijaństwu w Polsce nie grozi dziś 
ani laicyzm, ani ateizm, ale parodia religii - 
ks. Józef Tischner.

Gdyby zamach samobójczy był skrótem 
do raju, to ten, kto cię do tego namówił sam 
wysadziłby się jeszcze przed tobą - Imam 
Mohammad Tawhidi.

W tym państwie rządzą - bezkarne, bez-
czelne, cwane, wyszczekane, chytre, chamy 
o mentalności hien! W tym tekturowym 
państwie, niezależnie od partii, nepot, prze-
stępca czy wręcz bandyta na urzędzie jest 
całkowicie bezkarny! Osobnicy postawieni 
na urzędach tylko dlatego, aby bez sprzeci-
wu wypełniali polecenia z góry, a nie wyko-
nywali swoje obowiązki zgodnie z prawem, 
od skryby w gminie do premiera i prezyden-
ta! Państwa mają swoje mafie, a w tym kra-
ju mafie mają swoje państwo! Każda mafia 
urzędowa broni bandytów w swoich szere-
gach nie bacząc na nic!

Brak osobistej odpowiedzialności za 
podejmowane decyzje prowadzi do zidio-
cenia prawa! To jest największe łajdactwo! 
Poprzednio rządzący są tego dobitnym przy-
kładem! A następcy też nie lepsi! (buhaha)

Bo z tym całym netfliksem jest jak z wę-
dlinami. Kiedyś była po prostu SZYNKA i ona 
była smaczna, nie wylatywała z niej woda, 
nie była za sucha ani za mokra i smakowała 
jak szynka. Problemem było, że rzadko była 
i na kartki.... No, ale można było też swojską 
kupić. Teraz szynek jest 15 rodzajów w każ-
dym sklepie, elegancko wyeksponowane itd. 
Ale wszystkie smakują jak papier toaletowy. 
Natomiast z TV jest tak, że kiedyś były dwa 
programy i zawsze w czwartek był fajny 
sensacyjny serial, a w sobotę kino nocne - 
zwykle horror. Teraz kanałów jest 1000, tele-
wizory jak z gwiezdnych wojen, a treść wszę-
dzie jak papier toaletowy. Zużyty. (Wucet)

Zwykły poseł i wcale kokosów nie zarabia 
...ha ha ha. Przypominam, że każdy poseł 
podnosi sobie uposażenie przynależnością 
do komisji lub podkomisji sejmowej. Zazna-
czam, że każdy poseł należy przynajmniej 
do dwóch takich tworów. Za przynależność 
do komisji otrzymuje 30% poselskiego upo-
sażenia, a za przynależność do podkomisji 
20%. Średnio dodatkowe pół pensji posel-
skiej za samą przynależność. Do tego po-
życzki z kasy sejmowej nisko oprocentowane 
(2% w skali roku). I jednorazowa zapomoga 
(bezzwrotna) w wysokości miesięcznego 
uposażenia. To tylko niektóre dochody posła, 
a do tego finansowanie biura poselskiego, 
kilometrówka, wyjazdy służbowe ...itd. (Hi-
pokryzja)

Na tej planecie najwięcej ludzi zginęło 
z powodu trzech książek Biblii, Koranu i atla-
su grzybów. Szwecja - kraj o 3-krotnie mniejszej popu-

lacji niż Polska, potrafi budować samodziel-
nie łodzie podwodne, pojazdy wojskowe, 
myśliwce, samochody pod własną marką. 
No, a przede wszystkim myślą, jak coś zrobić, 
żeby się bez sensu nie narobić. (Magnusen)

Zbiornik w Lubachowie ma 8mln m3. 
Przy spuszczaniu wody 50/70 m3/sek. 
woda mieści się w korycie rzeki Bystrzycy. 
Zatem, żeby opróżnić zbiornik wystarczyło 
32 godziny. Maksymalny możliwy zrzut to 
90m3/sek, ale wtedy już następują podtopie-
nia w okolicach Świdnicy. Niestety zbiornik 
się przepełnił i mimo maksymalnego zrzutu 
w niedzielę (90m3/sek) doszło do przelania 
wody górą tamy i łącznie leciało z Lubacho-
wa 130m3/sek. To doprowadziło do przerwa-
nia wałów na Bystrzycy i zalaniu miejsco-
wości! A teraz to poszło na Mietków i jak nie 
zatrzymają, to pójdzie dalej do Wrocławia. 
Teraz, gdyby spuścili wodę wcześniej, to wy-
puszczając 70m3/sek, przy wpływie do jezio-
ra Bystrzyckiego w najgorszym momencie 
170m3/sek, mogliby zatrzymać 100m3/sek 
wypłaszczając falę powodziową. Z tego wy-
nika, że przyjmując 100m3/sek mogli zatrzy-
mać falę powodziową przez 22h zanim by się 
przelało górą. To by wystarczyło. Fala by była 
długa, ale płaska i w korycie rzeki Bystrzycy. 
A tak to poszła taka fala, że wszystko wylało. 
Zrobili dokładnie to, co w 97 r., kiedy woda 
też przelewała się górą tamy. (olo)

Jest kilka odwiecznych zasad, które rzą-
dzą wszystkim w życiu. Mówiąc konkretnie, 
trudne czasy kształtują silnych ludzi, silni 
mężczyźni tworzą dobre czasy, dobre czasy 
rodzą słabych, a słabi tworzą ciężkie czasy. 
Wielu nie zrozumie, ale dobrobyt w naszym 
kraju produkuje pasożyty, a nie bojowników 
życia... Tak samo jest, kiedy dajesz wszystko 
za darmo swojemu dziecku, które śpi cały 
dzień... (kk)

800 plus co miesiąc, rodzinny kapitał 
opiekuńczy czyli 12 000 na dziecko rocznie, 
wyprawka plus 300 zł, babciowe 1500 zł, be-
cikowe 1000 zł, co roku tysiące złotych zwro-
tów z podatków - na dziecko... To wszystko 
dostają dorośli zdrowi rodzice zdrowych 
dzieci jest nieopodatkowane... Na samo 
osiemsetplus rocznie idzie 80 miliardów, 
a teraz jeszcze sponsorujemy ruskojęzycz-
nych ze wschodu, więc na rodziców rocznie 
idzie ponad sto miliardów - na zdrowych, 
dorosłych ludzi, rodziców zdrowych dzieci. 
Zbiornik w Raciborzu 2 miliardy, szpital on-
kologiczny we Wrocławiu na Fieldorfa nieco 
ponad miliard, a i tak ciężkie stękanie było, 
że niby to takie drogie inwestycje i czy na 
pewno potrzebne. Ludzie, na zdrowych, 
dorosłych reproduktorów wydajemy łącznie 
ponad sto miliardów, czy ktoś tą patologie 
w końcu ukróci? Tyle zbiorników, szpitali, 
żłobków, czy świetlic można by zbudować, 
a my sponsorujemy wygodne i beztroskie 
życie leniwym reproduktorom. Mają na wa-
kacje, na wyjazdy, na alkohol, na hybrydy. 
Popatrzcie jak wyglądają przedstawicielki 
kasty bogatych matek 800 plus. Każda ze 
zrobionymi paznokciami, jazda z fryzurą od 
fryzjera, wózki za kilka tysięcy, ojcowie po 
kilka razy w tygodniu w biedrze po alko-
hol... Uciąć socjal dla dzieciatych, niech idą 
na drugi i trzeci etat, tak zawsze było. Dla-
czego mamy im fundować rodzinę, a sami 
poświęcać przez to nasze zdrowie, stojąc 
w kolejkach do lekarzy, nie mając obrony na 
wypadek wojny, czy klęsk żywiołowych, ma-
jąc słabo uzbrojoną policję, czy musząc zbie-
rać na pomoc dla powodzian, bo państwo 
wszystko wydaje na zdrowych dorosłych 
młodych, 20-30 letnich reproduktorów, żeby 
oni mieli na wygodne życie. Jakim prawem 
rząd, aż tak bardzo faworyzuje jedną grupę 
społeczną. Kiedy ktoś w końcu pójdzie po ro-
zum do głowy i poucina ten socjal. Czy rząd 
przestanie w końcu tak patologicznie zarzą-
dzać naszymi pieniędzmi? (Taka Prawda)

*

*

*

*
*

*

*

*

*

Chiny - wspaniały system permanentnej 
inwigilacji, gdzie każde twoje źle wyważone 
słowo, może trafić do niewłaściwych uszu, 
a życie jednego człowieka nic nie znaczy, 
zgodnie z zasadą cel uświęca środki. Wspa-
niały to kraj, w którym z większością ludzi 
nie można się dogadać w języku innym niż 
ich własny. Wspaniałe są te miasta, gdzie 
powietrze jest tak gęste od smogu, że moż-
na wieszać siekierę, o chemicznej żywności 
i nazbyt częstych katastrofach budowlanych 
nie wspominając. Byłem, zobaczyłem, nie 
polecam. (nagły atak sp...)

*
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997 Policja
71 77 391 Różan, ul. Lwowska
998, 112 Straż Pożarna
Różan, ul. Warszawska, 76 69 008
999 Pogotowie Ratunkowe
Komenda Główna Policji (22) 62 102 51
800 120 226 tel. zaufania o przestępstwach 
w rodzinie

Zakład Gospodarki Komunalnej 
Sp. z o.o.

Tel. 76 69 159 ul. Dolna
e-mail: biuro@zgkrozan.pl
Biuro zakładu pracuje w godz. 700-1500

od poniedziałku do piątku
Tel. 76 69 041 - oczyszczalnia ścieków
Tel. 606280968, 662258790 - zgłaszanie awarii

76 69 004 Posterunek Energetyczny, ul. Polna
991, 22 3404100 zgłaszanie reklamacji
w sprawie przerw w dostawie prądu

Numery telefonów
Urzędu Gminy w Różanie:
29 numer kierunkowy
gminarozan.pl
rozan.bipgminy.pl

Burmistrz Piotr Świderski
Burmistrz przyjmuje interesantów w sprawach skarg 
i wniosków w każdy wtorek
w godz. 12.00 –16.00 w pok. nr 22 – I piętro
76 79 120 sekretariat
76 79 121 faks sekretariat 

Referat organizacji i nadzoru
76 79 120 kierownik
76 79 136 obsługa Rady i Komisji
76 79 144 administracja sieci komputerowej

Referat finansów i budżetu
76 79 132 kierownik
76 79 132 księgowość budżetowa
76 79 143 księgowość podatkowa
76 79 133 wymiar podatków i opłat
76 79 142 księgowość budżetowa szkół i przedszkola
76 79 142 płace szkół i przedszkola
76 79 134 kasa

Referat planowania przestrzennego, inwestycji, 
dróg i ochrony środowiska
76 79 126 kierownik
76 79 125 planowanie przestrzenne
76 79 125 stanowisko pracy ds. inwestycji
76 79 126 drogi i zamówienia publiczne
76 79 149 gospodarka mieniem komunalnym i rol.
76 79 149 ochrona środowiska

Referat oświaty, kultury i sportu
76 79 140 kierownik
76 79 140 oświata oraz rozwiązywanie problemów alko-
holowych i przeciwdziałania patologiom społecznym
76 79 139 działalność gospodarcza, archiwum zakłado-
we, kultura i zdrowie
76 79 294 sport

Urząd stanu cywilnego
76 79 127 kierownik
76 79 127 sprawy obywatelskie, wydawanie dowodów 
osobistych
76 79 128 promocja i pozyskiwanie środków zewnętrznych
76 79 135 obronność, obrona cywilna i zarządzania 
kryzysowe
76 69 177 Ośrodek Pomocy Społecznej

Adresy e-mail:

Urząd gminy: ugrozan@post.pl

Burmistrz: ugrozan@post.pl

Sprawy organizacyjno-kadrowe: 
p.kowalewska@gminarozan.pl

Obsługa Rady i Komisji: 
m.bialik@gminarozan.pl

Kierownik nadzoru i informatyki:
m.osiecki@gminarozan.pl

Administracja sieci komputerowej: 
p.rzezawa@gminarozan.pl

Skarbnik, kierownik referatu finansów 
i budżetu: m.powirska@gminarozan.pl

Księgowość budżetowa: 
a.napiorkowska@gminarozan.pl

Księgowość podatkowa: 
m.mosakowska@gminarozan.pl

Podatki i opłaty: 
m.bruzdziak@gminarozan.pl

Księgowość szkół i przedszkola: 
i.krupka@gminarozan.pl

Rachuby, płac szkół i przedszkola: 
m.skrzecz@gminarozan.pl

Kierownik referatu planowania prze-
strzennego, inwestycji, dróg i ochrony śro-
dowiska: c.lodygowski@gminarozan.pl

Planowanie przestrzenne: 
j.oltarzewska@gminarozan.pl

Inwestycje: w.wnuk@gminarozan.pl

Drogi i zamówienia publiczne: 
c.lodygowski@gminarozan.pl

Gospodarka mieniem komunalnym i rol-
nictwo: i.dobrosielska@gminarozan.pl

Ochrona środowiska: a.ostrowska@gmina-
rozan.pl

Kierownik referatu oświaty, kultury 
i sportu: k.ogonowska@gminarozan.pl

Oświata oraz rozwiązywanie problemów 
alkoholowych i przeciwdziałanie patolo-
giom społecznym: k.ogonowska@gminaro-
zan.pl

Sport: sport@gminarozan.pl

Kierownik urzędu stanu cywilnego: 
b.kornacka@gminarozan.pl

Sprawy obywatelskie, wydawanie dowo-
dów osobistych: b.kornacka@gminarozan.pl

Promocja i pozyskiwanie środków ze-
wnętrznych:  k.zamojska@gminarozan.pl

Archiwum zakładowe, dział. gosp, kultura 
i zdrowie: e.stryjewska@gminarozan.pl

*

Pytanie do młodych

Młodzieży, gdzie jesteś! - Przyszło się zapytać,
jako byłaś zawsze przyszłością narodu,
dzisiaj z konsoletą, w sieci gdzieś ukryta,
wolności Ojczyzny już nie czuje głodu.

Tyle, że tym faktem nie zapewnia bytu
i za lepszą płacą wyjeżdża na zachód,
Polska jednak prosi, złotego nie kwituj,
zostań i naprawiaj fundamenty gmachu.

Ktoś, kiedyś, już rzucił nierdzewną kotwicę,
kiedy chciano Polskę wyzbyć z mapy świata,
ja strofami wiersza bardzo na to liczę,
że przejrzysz na oczy, kiedy kłuje data. 

Ribbentrop- Mołotow, na rozkaz Hitlera,
paktem nieprzyjaźni podjęli decyzję,
żeby naszą polskość z historii odzierać,
lecz chłopcy z kotwicą mieli inną wizję.

I znakiem oporu, przez całe pół wieku,
walczyli, ginęli, żeby kraj ocalić,
a dzisiaj w Twe ręce, mój młody człowieku,
oddali przedpole, żebyś naród scalił.

Po temu okazją jest rocznica WRZEŚNIA,
żeby razem stanąć pod jedyną flagą,
budując na nowo pojednania przęsła,
tak, by naszą Polskę okryć wielką sławę.

Żołnierskie oddanie

My wiemy Żołnierze, skąd mieliście siłę,
Żeby podjąć walkę, w ramach akcji BURZA,
Gdyż będąc Narodu, najwierniejszym synem,
Chcieliście zwycięstwa, na Ojczyzny gruzach.

Marzyliście przecież, by Polskę odzyskać,
Nie patrząc na pomoc odwiecznego wroga,
W Waszych sercach była, niepodległość bliska,
Jednak do zwycięstwa, długa była droga.

Nie doczekaliście wrót wolnego kraju,
Które z bronią w ręku chcieliście otworzyć,
Tutaj, pod Pecynką, w bój szalenie krwawy,
Rzuciliście siły, by wolności dożyć.

Lecz tu, na polanie dosięgła Was kula,
Którą pluton hańby odebrał Wam życie,
W kraju jeszcze długo, ogień wojny hulał,
A po Was pozostał nekrolog na płycie.

Żołnierskie oddanie nie poszło na marne,
Jak Baczyński, Gajcy, co legli w Powstaniu,
Gdyż byliście wszyscy, krwią znaczonym ziarnem,
Które kiełkowało w wolności przesłaniu.

I dzisiaj, po latach, przyszła wymarzona,
Przez rocznik Kolumbów, własną krwią przelana,
A przez pokolenia na nowo stworzona, 
Wolna Polska Ziemia i dla Was wygrana.

Zenek Kozłowski



DOM KULTURY+      ŚWIĄTECZNY JARMARK 
Z OBRAD RADY MIEJSKIEJ      BUDŻET 2025 
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Różan otrzymał 
z budżetu Województwa 
Mazowieckiego prawie 
3,4 mln zł dofinansowa-
nia na przebudowę drogi 
z Różana do wsi Mrocz-
ki - Rębiszewo. Umowę 
podpisano 4 listopada 
2024 r.

gm
ina

ro
za

n.
pl

W ramach programu Mazowsze dla czystego powietrza kontrolowano przestrzeganie przepisów 
uchwały antysmogowej. Przeprowadzono 40 kontroli szkodliwych związków w dymie, pochodzą-
cych z palenisk domowych wraz z poborem próbek oraz obsługą laboratorium. Całość kosztowała 
62 730 zł, w tym 47 047 zł dofinansowanie z budżetu województwa mazowieckiego.

Gmina Różan liderem powiatu!
Już po raz trzeci gmina Różan zajęła pierwsze miejsce w klasyfika-

cji rankingu gmin. Ranking gmin jest inicjatywą realizowaną od wielu 
lat przez regionalne Ośrodki Fundacji Rozwoju Demokracji Lokalnej 
im. Jerzego Regulskiego. Celem przedsięwzięcia jest wyłonienie i pro-
mowanie gmin wyróżniających się pod względem rozwoju społeczno-
gospodarczego. W ramach rankingu ocenie poddawane są wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego z wyłączeniem miast na prawach 
powiatu. 28 listopada 2024 r. w Warszawie odbyła się uroczysta gala 
z tym związana.

Na budowę żłob-
ka samorząd otrzy-
mał akceptację 
wniosku o dofinan-
sowanie z programu 
Aktywny Maluch.

Plany obejmują 
budowę żłobka dla 
50 dzieci wraz z za-
gospodarowaniem 
terenu.

Jest już wyznaczo-
na nieruchomość 
pod inwestycję oraz 
opracowany pro-
gram funkcjonal-
no-użytkowy, który 
zakłada budowę 
jednokondygnacyj-
nego, niepodpiwni-
czonego budynku 
o powierzchni użyt-
kowej 317,98 m2. 
Termin rozpoczęcia 
budowy planowany 
jest w 2025 r.

Żłobek

Od 1 stycznia 2025 r. wszedł w życie 
nowy obowiązek segregacji tekstyliów i zu-
żytej odzieży.

Oznacza to, że tekstylia i odzież nie będą 
już mogły trafiać do pojemnika na odpa-
dy zmieszane. Nowe przepisy mają służyć 
ograniczeniu ilości tekstyliów trafiających 
na składowiska odpadów, zwiększeniu recy-
klingu materiałów tekstylnych, a także pro-
mowaniu ponownego użycia odzieży.

Tekstylia i zużytą odzież należy dostar-
czyć do Punktu Selektywnego Zbierania 
Odpadów Komunalnych w Mroczkach-Rę-
biszewo, który przyjmuje:
• używaną i uszkodzoną odzież,
• tekstylia domowe (np. ręczniki, ścierki ku-

chenne, obrusy, zasłony, firanki, pościel, 
koce, narzuty itp.),

• obuwie i galanterię (np. torebki, paski, rę-
kawiczki itp.),

• inne akcesoria tekstylne (np. torby materia-
łowe, plecaki, czapki, 
kapelusze itp.).

Pamiętajmy, że rze-
czy które są nam już 
niepotrzebne, mogą być 
przydatne komuś inne-
mu. Zachęcamy, aby 
w pierwszej kolejności 
ubrania, które można 
jeszcze nosić przekazać 
innym osobom.

Obowiązkowa
segregacja
tekstyliów i odzieży

Wywóz 
szamba i nieczystości, 
opróżnianie osadników

Zakład Gospodarki Komunalnej  
Sp. z o.o. w Różanie 

ul. Dolna 19 
Tel. 29 76 69 159

TOM – LUX 
Tomasz Mroczkowski 

Rzewnie 57 
Tel. 532 265 260

Rozpoczął się remont stadionu sportowego przy ulicy Szkolnej. Gmina pozyskała na inwestycję  
4 722 817 zł. Remont obejmuje: roboty rozbiórkowe i przygotowawcze, remont i przebudowę 
bieżni lekkoatletycznej wraz z rozbiegiem i ze skocznią do skoku w dal, ciągu pieszego, oświetle-
nia terenu i boisk, budowę rzutni do pchnięcia kulą, systemu monitoringu, remontu boiska do piłki 
nożnej z wymianą nawierzchni na sztuczną i boiska wielofunkcyjnego oraz przebudowę siłowni 
zewnętrznej.

*

*

Wypełnij formularz ze strony 
gminarozan.pl.

Otrzymasz ważne i istotne 
z punktu widzenia urzędu 
informacje o zagrożeniach, 
utrudnieniach i awariach oraz 
zbliżających się terminach 
opłat. Powiadomienia będą 
dostarczane za pośrednictwem 
SMS na podany nr telefonu ko-
mórkowego. 

POWIADOMIENIA
SMS
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Nauczycielka Renata Mosakowska wraz z uczniami klas pierwszych, którzy zostali 
przyjęci w poczet uczniów Szkoły Podstawowej w Różanie. 30 października 2024 r.

Renta wdowia
Od 1 stycznia 2025 r. wdowa lub wdowiec 

może otrzymywać tak zwaną wdowią rentę, 
czyli dodatkowe świadczenie do swojej eme-
rytury. Dotychczas wdowy i wdowcy mogli 
pobierać jedno świadczenie – wyższe lub wy-
brane spośród dwóch dostępnych opcji: rentę 
rodzinną lub własne świadczenie, takie jak 
np. emerytura, renta z tytułu niezdolności do 
pracy czy emerytura rolnicza. Renta wdowia 
to specjalna forma renty rodzinnej. Można ją 
będzie pobierać z ZUS także wtedy gdy nastę-
puje tak zwany zbieg świadczeń. Przysługuje 
wtedy alternatywnie 100% dotychczasowego 
świadczenia własnego i 15% renty rodzin-
nej lub 15% dotychczasowego świadczenia 
i 100% renty rodzinnej. Sama wypłata świad-
czeń rozpocznie się od 1 lipca 2025 r.

By ZUS wypłacał nowe świadczenie, trzeba 
łącznie spełnić następujące warunki:
• mieć co najmniej 60 lat (kobieta) i 65 lat 

(mężczyzna),
• do dnia śmierci małżonka pozostawać z nim 

we wspólności małżeńskiej,
• nabyć prawo do renty rodzinnej po zmarłym 

małżonku nie wcześniej niż przed ukończe-
niem 55 lat (kobieta) i 60 lat (jeśli jesteś 
mężczyzną),

• nie pozostawać obecnie w związku małżeń-
skim.
Prawo do wypłaty świadczeń ustaje z dniem 

poprzedzającym dzień, w którym zawrze się 
nowy związek małżeński.

Wnioski o przyznanie świadczenia można  
składać od 1 stycznia do 30 czerwca 2025 r. 
W przypadku wniosków złożonych do 30 
czerwca, prawo do renty wdowiej będzie przy-
sługiwało od 1 lipca 2025 r. Dlatego na zło-
żenie wniosku uprawnione osoby będą miały 
6 miesięcy. Można to zrobić elektronicznie, 
osobiście w placówkach ZUS lub telefonicz-
nie pod numerem 22 560 16 00.

Fort nr I. Lata 50-60. Mieściły się tam warsztaty zespołu szkół.
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Od lewej - Monika Tchórznicka z-ca Dyrektora Mazowieckiej Jednostki Wdrażania Programów Unijnych,  Janina Ewa Orzełow-
ska Członek Zarządu Województwa Mazowieckiego, burmistrz Piotr Świderski i Piotr Krawczyk Komendant Gminny OSP podczas 
oficjalnego przekazania samochodu ratowniczo – gaśniczego dla Ochotniczej Straży Pożarnej w Różanie. 21 grudnia 2024 r.
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Sesja VII 30.09.2024 r.
Obrady rozpoczęły się od uroczystego wrę-

czenia legitymacji zasłużonym Honorowym 
Dawcom Krwi. Odznaki zasłużonego honoro-
wego dawcy II stopnia, czyli srebrne odebrali: 
Olga Rybacka-Milewska, Piotr Świderski i brat 
Tymoteusz Grzegorz Hołozubiec. Przysługuje 
ona krwiodawcom, którzy mają oddane, po-
nad 10 litrów krwi kobiety i ponad 12 litrów 
mężczyźni. - Ja ze swojej strony chciałabym 
zaprosić Państwa do tego, że ci którzy mają 
po prostu zdrowie i ogromne chęci, żeby wziąć 
udział w organizowanych akcjach honorowego 
krwiodawstwa - zachęcała Danuta Hołozubiec, 
prezes Klubu Honorowych Dawców Krwi 
w Różanie. 

Następnie rada zapoznała się z informacją 
na temat zajęć pozalekcyjnych prowadzonych 
w hali sportowej, gdzie organizowane są za-
jęcia z piłki siatkowej, nożnej i lekkoatletyki, 
karate Kyokushin i zajęcia fitness. 

Prace nad nowym przedszkolem dobiega-
ją ku końcowi. Zacznie ono funkcjonować od 
nowego roku szkolnego i pomieści wszystkich 
wychowanków. W związku z czym rozpoczę-
to procedury związane z jego przeniesieniem. 
Z dniem 31 sierpnia 2025 r. zlikwidowany zo-
stanie punkt przedszkolny w szkole podstawo-
wej gdzie uczęszczały sześciolatki. Pomiesz-
czenie wróci na potrzeby szkoły jako świetlica. 
Również siedziba nowego przedszkola mieścić 
się będzie pod nowym adresem, czyli przy uli-
cy Szkolnej 1.

Trwają procedury połączenia biblioteki pu-
blicznej z ośrodkiem kultury. Wynika z tego, że 
GOUK prawdopodobnie zmieni swoją nazwę. 
Podyktowane jest to koniecznością spełnienia 
wymogów, jakie postawiła Rada Bibliotecz-
na przy Bibliotece Wojewódzkiej i Narodo-
wej przed ostateczną decyzją ministra. Do 
nazwy Gminnego Ośrodka Upowszechniania 
Kultury należy dodać element wskazujący na 
to, że odbywa się tam również czytelnictwo, 
czyli dotychczasowa nazwa Gminny Ośrodek 
Upowszechniania Kultury (GOUK) zostanie 
zmieniona na Gminny Ośrodek Kultury i Czy-
telnictwa (GOKIC). Za przyjęciem głosowało 
13 radnych, przy 1 sprzeciwie i jeden radny 
wstrzymał się od głosu. 

Sesja VIII 18.10.2024 r.
W gminie od 2025 r. obowiązywać będą nowe 

stawki podatku od nieruchomości, które były 
na tym samym poziomie przez ostatnie dwa 
lata. Wzrosną średnio o około 12%. Zwiększają 
się kwoty dopłat do wody i ścieków. W przy-
szłym roku samorząd dopłaci do tych me-

diów, łagodząc społeczne skutki wzrostu cen, 
- 577 052 zł do wody i 790 932 zł do ścieków. 
Na mieszkańca będzie to odpowiednio 3 zł 
za wodę i 8,61 zł za ścieki - do metra sześcien-
nego.

Radni podjęli uchwałę w sprawie programu 
współpracy gminy z organizacjami pozarzą-
dowymi. Projekt tożsamy do realizowanego 
w 2024 r. Zwiększono tylko kwotę środków na 
realizację tych zadań do 150 000 zł.

Zwyczajowo na koniec obrad radni debato-
wali nad sprawami różnymi. Poruszono temat 
złego stanu technicznego budynku szkoły pod-
stawowej - (…) nie ulega wątpliwości, że szko-
ła wymaga remontu generalnego (…) To jest 
najwyższy czas, by zastanowić się co dalej zro-
bić…, - alarmowała dyrektor Jolanta Drwęcka. 
Temat edukacji kontynuowano. Dariusz Bana-
szek zapytywał dyrektor o brak opieki medycz-
nej w szkole oraz o średnie wyniki procentowe 
z egzaminów ósmoklasisty. - My daleko odbie-
gamy od średniej krajowej czy wojewódzkiej. 
Moje pytanie czym to jest spowodowane, bo to 
jest bardzo niepokojące - dopytywał radny.

- Dotychczas w szkole sprawowana była 
opieka medyczna. Teraz odczuwamy jej brak. 
Pomimo starań, które poczyniliśmy (…) nikt 
słysząc kwotę zarobków nie chce się na to zde-
cydować (…) w szpitalach wynagrodzenie jest 
o wiele większe. Jeśli chodzi o dane zawarte 
w egzaminie ośmioklasisty z poprzedniego roku 
szkolnego. Była grupa 10 osób (...) bardzo in-
dywidualna i bardzo specyficzna. I naprawdę 
wierzcie mi państwo, że te wyniki są bardzo wy-
sokie i w przypadku niektórych uczniów można 
być z nich dumnym (...) Dzieci pracują same na 
własne wyniki. Podchodzimy do tego napraw-
dę rygorystycznie i zgodnie z prawdą. Jak sami 
państwo wiecie egzamin to jest loteria. Czasa-
mi te osoby, które uczą się na co dzień bardzo 
dobrze, to podczas egzaminu zjada je stres 
(…) że dziecko nie potrafi odpowiedzieć jak 
się nazywa. (...) Wszyscy nauczyciele pracują 
naprawdę z ogromnym poświęceniem i oddają 
bardzo dużo swojego czasu, też wolnego, żeby 
te dzieci uczyć. Staramy się jak możemy najle-
piej, uczymy dzieci jak najlepiej, ale niestety 
reformy oświaty nie pomagają nam w tym - wy-
jaśniła dyrektor.

Sesja IX 18.11.2024 r.
Rada podjęła uchwalę w sprawie obniżenia 

średniej ceny skupu żyta za okres 11 kwarta-
łów przyjmowanej jako podstawa do oblicze-
nia podatku rolnego na rok 2025. Propozycja 
obejmuje obniżkę kwoty 86,34 zł za 1 dt do 
kwoty 38,00 zł za 1 dt, czyli pozostajemy przy 

dotychczasowej stawce. Projekt uchwały został 
jednogłośnie przegłosowany. Radni określili 
wysokość stawek podatku od środków trans-
portowych, która wzrośnie w okolicach 10%. 
Ostatnia podwyżka miała miejsce w 2015 r. 
Rada podniosła stawkę godzinową usług opie-
kuńczych z 28 na 31 zł w związku ze wzrostem 
od stycznia minimalnej stawki za te usługi.

Gmina już po raz kolejny przystąpi do pro-
gramu Opieka wytchnieniowa, który ma na 
celu wsparcie członków rodzin lub opiekunów 
osób z niepełnosprawnościami w ich codzien-
nych obowiązkach. Jest to forma wsparcia, któ-
ra daje możliwość odpoczynku osobom stale 
opiekującymi się niepełnosprawnymi. W gmi-
nie realizowany on jest przez ośrodek pomocy 
społecznej i dostępny dla członków rodzin lub 
osób sprawujących bezpośrednią opiekę nad 
dziećmi od 2. do 16. roku życia z orzeczeniem 
o niepełnosprawności. Opiekunowie mają do 
dyspozycji 240 godzin w skali roku na czas 
dla siebie, załatwienia bieżących potrzeb czy 
innych spraw. W tym czasie osoba z niepeł-
nosprawnością będzie pod opieką pracownika 
socjalnego.

Nagrania audio z posiedzeń Komisji oraz 
sesji Rady Miejskiej w Różanie udostępniane 
są w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu 
Gminy w Różanie pod adresem www.rozan.
bipgminy.pl, natomiast materiały na poszcze-
gólne posiedzenia zamieszczane są pod adre-
sem www.rozan.esesja.pl.

Wysokość stawek podatku od nieruchomości 
• od gruntów związanych z prowadzeniem 

działalności gospodarczej - 0,87 zł od 
1m2, 

• od gruntów pod wodami powierzchnio-
wymi stojącymi lub wodami powierzch-
niowymi płynącymi, jezior i zbiorników 
sztucznych - 5,40 zł od 1ha, 

• od gruntów pozostałych, w tym zajętych 
na prowadzenie odpłatnej statutowej 
działalności pożytku publicznego przez 
organizacje pożytku publicznego - 0,32 
zł od 1 m2,

• od gruntów niezabudowanych objętych 
obszarem rewitalizacji - 2,97 zł od 1 m2,

• od budynków mieszkalnych - 0,68 zł od 
1m2, 

• od budynków związanych z prowadze-
niem działalności gospodarczej oraz od 
budynków mieszkalnych lub ich części 
zajętych na prowadzenie działalności 
gospodarczej - 23 zł od 1m2, 

• od budynków zajętych na prowadzenie 
działalności gospodarczej w zakresie ob-
rotu kwalifikowanym materiałem siew-
nym - 12,70 zł od 1m²,

• od budynków związanych z udzielaniem 
świadczeń zdrowotnych w rozumieniu 
przepisów o działalności leczniczej, za-
jętych przez podmioty udzielające tych 
świadczeń - 6,20 zł od 1m², 

• od budynków zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działalności pożyt-
ku publicznego przez organizacje pożyt-
ku publicznego, garaży, szop, budynków 
gospodarczych - 11 zł od 1m2,

• od budowli - 2% ich wartości. 

M.Cachel
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•	 Osobiście wolę formę: pani prokurator, pani 
magister, pani doktor. A już na pewno nie 
wymówię słowa gościni. Nie wiem po co te 
feminizmy, brzmią śmiesznie i zaśmiecają 
język polski. (pax2)

•	 Prezydent USA musi realizować politykę 
zgodną z interesami tego kraju. Nieważne co  
zostało obiecane przed wyborami. Oni i tak 
nie potrafią pokazać swojego stanu na ma-
pie USA, nie mówiąc już o wskazaniu Europy 
na mapie świata. (szatre)

•	 Nasze sprzedawczyki mogłyby w końcu coś 
zrobić w kierunku wydobycia bogatych złóż 
jakie posiadamy, ale przecież ani pisowi ani 
po nie zależy na bogatym społeczeństwie, 
poza tym ci ludzie to tylko marionetki wyko-
nujące polecenia innych!!! (Roo)

•	 Bandytów i złodziei ci u nas dostatek. To nasz 
produkt narodowy. (Namnieliżnie)

•	 Pierwsza lekcja to zmiana rządu... Dwóch 
Donaldów w polityce to za dużo... Ktoś tu był 
wróżbitą (Tysku)

•	 Baryłka po 70 dol., a ceny na stacjach takie, 
jakby dalej była po 90 dol., a był już mo-
ment, że była niższa niż 70 i ceny również 
nie drgnęły. To samo jest z gazem. Państwo-
wi monopoliści robią nas w.... (taa)

•	 Jak myślicie, czy Endriu załatwi sobie fuchę  
z pomocą Trampa, bo jak na razie lata za na-
sze aby coś wybłagać. (z bokowsca)

•	 Kobieta sobie dobiera chłopa, więc niech tak 
dobiera żeby była pewna, że to właściwy. 
A nie imprezki i z kim popadnie. (Alojzy)

•	 A niektórzy żyją w alternatywnej rzeczywi-
stości i myślą, że Niemcy dają mniej sprzętu 
(Ukrainie) niż Polska. Kiedyś tak było, ale 
na pewno nie teraz. Co Polska w TYM ROKU 
przekazała Ukrainie? Porównajcie, co w TYM 
roku dali Niemcy. I nie piszcie, że kiedyś my-
śmy dawali, a Niemcy hełmy bo to wiem. 
(radziomb)

•	 Owszem Polska część dała (Ukrainie) za 
free, ale też sporą część na zasadach ko-
mercyjnych, czyli za pieniądze pochodzące 
z zewnętrznych źródeł! Niemcy póki co naj-
częściej dają ze swoich pieniędzy i póki co 
pod względem budżetu na wsparcie Ukrainy 
stoją chyba na 2 miejscu po USA. Do tego 
dają za free sprzęt z nowej produkcji, a nie 
padakę! (mick8791)

•	 Andrzej Sebastian też zna języki. Dys dysdys 
dys dysdys dys dys. (Anulka)

•	 Prawo użycia Broni młode wojsko zna. 
A jak mawiał nasz sierżant w wojsku Bronie 
można używać jak skończy 18 lat, a tą co 
trzymacie w ręku nauczcie się posługiwać. 
(Rekrut)

•	 Emeryci renciści do 30 000 - 0 zł od 30 000 
do 100 000 - 300 zł , od 100 000 do 150 000 
- 600zł od 150 000 - 1000 zł. Tyle w tym te-
macie. Kosiniak Kamysz i Hołownia. Tak TAK. 
Składka Zdrowotna dla pracujących: do 40 
000 zł - 130 zł, od 40 000 do 100 000 - 330 zł 
od 100 000 do 300 000 - 550 zł od 300 000 
- 1000 zł. Tusk masz na Tacy myślę, że więcej 
kasy będzie dla NFZ. (J-23)

•	 To zwykła dziecinada. Wczoraj wyszli ze 
szkoły, dzisiaj walczą politycznie, ale nie 
zdążyli dorosnąć. Nasi politycy są niedojrza-
li. (Jaa)

- Trump mówi wiele rzeczy. Ale jak będzie w rzeczywistości, to już zu-
pełnie inna historia. Może zakręci kurek z pomocą wojskową, a może na 
odwrót. Co dzieje się w głowie Trumpa, wie tylko Trump - mówi Szajtan 
żołnierz ukraiński. - Front się posypał - mówi inny. - Okopujemy się pod 
ostrzałem, żeby zaraz te pozycje zostawić. Nikt już nie myśli o wyzwoleniu 
Donbasu. Tracimy ludzi, a efektu nie ma. W końcu przychodzi moment, 
w którym trzeba zadać sobie pytanie, czy przelewanie naszej krwi wciąż 
ma sens? Powrót Trumpa do władzy daje nam jakąś nadzieję na zmiany.
- Nie wiem czego oczekiwać, ale wiem, że gorzej już być nie może. Po 
dwóch i pół latach wojny zrozumiałem, że Ukraina nikomu nie jest po-
trzebna. Nie mam żalu do Zachodu, ale skoro obiecali, że będą z nami tak 
długo, jak będzie to potrzebne, powinni rozumieć, że przegrywają wojnę 
razem z nami - mówi Dmytro artylerzysta.
- To już jest plaga. Każdy tylko kombinuje, by nie iść na front. Trzeci rok 
w okopach. Rodziny się rozpadają, dzieci rosną bez ojców. Nikt nie chce 
umierać w wojnie, której nie ma szans na wygraną. Mieliśmy zapał i siły, 
które Zachód roztrwonił swoim niekończącym się wahaniem. Ale Ukraina 
też wiele zrobiła, żeby przegrać wojnę. Trzeba było produkować broń, wal-
czyć z korupcją, mobilizować ludzi - mówi żołnierz Igor.

Trump i nadzieja na ukraińskim froncie
Powrót Donalda Trumpa do władzy po ostatnich wybo-

rach w USA może drastycznie zmienić sytuację Ukrainy. Część 
żołnierzy dostrzega w tym szansę, inni wieszczą spełnienie 
się czarnego scenariusza. Ale wyniki wyborów w USA zmusiły 
i jednych, i drugich, aby poważnie zastanowić się nad tym, jak 
długo jeszcze Ukraina może kontynuować wojnę.wi
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Poprzedni rok był rekordowy i amerykańska zbrojeniówka zarobiła 
238 mld dolarów. To 16 proc. więcej niż w 2022 r. Obecny rok ma być 
jeszcze lepszy dzięki toczącym się konfliktom i zwiększonej puli świa-
towych zamówień.

USA i Polska uzgodniły pożyczkę w wysokości 3,08 mld dolarów na  
finansowanie wojskowe. Umowa jest trzecią pożyczką udzieloną przez 
USA. Łączne finansowanie USA dla Polski osiągnęło już 7,08 miliarda 
dolarów.
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Ukraina z bombą atomową?
Jeśli pomoc Trumpa zostanie wstrzymana

The Times poinformował w listopadzie ubiegłego roku, że Ukraina 
może opracować bombę atomową - w ciągu kilku miesięcy, jeśli ame-
rykańska pomoc wojskowa pod rządami Donalda Trumpa zostanie 
wstrzymana. Dokumentacja w tej sprawie miała trafić do ukraińskiego 
resortu obrony i to na nich mają bazować amerykańskie media.

Trzeba pamiętać, że na mocy porozumienia z 1994 r. Ukraina do-
browolnie zrezygnowała ze swojego arsenału nuklearnego w zamian 
za gwarancje bezpieczeństwa od USA, Wielkiej Brytanii i Rosji. Ukra-
ina, odzyskując niepodległość, stała się militarnym mocarstwem. Pod 
względem sił konwencjonalnych była druga w Europie, a pod wzglę-
dem arsenału atomowego – trzecia na świecie. Demontaż potencjału 
obronnego kraju trwał od lat 90.

Departament Stanu USA poinformował w czwartek 5 grudnia ubie-
głego roku o przyznaniu Polsce pożyczki na modernizację polskiego 
wojska w ramach programu Foreign Military Financing. Gwarancja 
kredytowa opiewa na kwotę 4 mld dol. Jak przekazał szef Ministerstwa 
Obrony Narodowej Władysław Kosiniak-Kamysz pieniądze mają zostać 
wykorzystane m.in. na zakup systemów obrony powietrznej Patriot 
i śmigłowców Apache.
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Świat ociepla się szyb-
ciej niż oczekiwano.
Naukowcy sądzą, że 
wiedzą dlaczego.

Ubiegły rok był najgo-
rętszy w historii. Oceany 
się gotowały, a lodowce 

topniały w zastraszającym tempie. To sprawiło, że naukowcy starali się 
dokładnie zrozumieć, dlaczego tak się dzieje. Wiedzą, że niezwykłe upa-
ły były napędzane przez wiele czynników, głównie zanieczyszczeniem 
ogrzewającym planetę spowodowanym spalaniem paliw kopalnych. 
Nie wyjaśnia to jednak niezwykle szybkiego wzrostu temperatury.

Nowe badanie opublikowane w grudniowym wydaniu Science mówi, 
że zidentyfikowało brakującą część układanki: chmury. Mówiąc dokład-
niej, gwałtowny wzrost ocieplenia został spotęgowany przez brak ni-
sko położonych chmur nad oceanami. Mówiąc prościej, mniej jasnych, 
niskich chmur oznacza, że planeta - pociemniała, co pozwala jej wchłonąć 
więcej światła słonecznego - powiedział Helge Goessling, autor rapor-
tu i fizyk klimatyczny w Instytucie Alfreda Wegenera w Niemczech. 
Zjawisko to nazywa się albedo i odnosi się do zdolności powierzchni 
do odbijania energii słonecznej z powrotem w przestrzeń kosmiczną. 
Według raportu, albedo Ziemi spada od lat siedemdziesiątych XX wie-
ku, częściowo z powodu topnienia jasnego śniegu i lodu morskiego, 
odsłaniając ciemniejsze lądy i wodę, które pochłaniają więcej energii 
słonecznej, ogrzewając planetę, a brak niskich chmur również przyczy-
nia się do tego efektu, ponieważ odbijają światło słoneczne.
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Japońskie miasto Aomori jest 
jednym z najbardziej zaśnieżo-
nych miejsc na ziemi, gdzie rocz-
nie spada średnio prawie osiem 
metrów śniegu, a jego usunię-
cie wymaga dużych zasobów 
i milionów dolarów inwestycji. 
Zespół naukowców ze start-upu 

informatycznego Forte Co. i Uniwersytetu Elektrokomunikacji w Tokio 
proponuje inne rozwiązanie: próbę wykorzystania go do wytwarza-
nia czystej i niedrogiej energii elektrycznej. Naukowcy wrzucili śnieg 
do basenu znajdującego się przy opuszczonej szkole podstawowej. 
Ich celem jest spędzenie kilku miesięcy na testowaniu możliwości 
wytwarzania energii z różnicy temperatur między zmagazynowanym 
śniegiem, a otaczającym powietrzem. W tym celu wykorzystają rurki 
cieplne do dostarczania zimnego powietrza (ze zmagazynowanego 
śniegu) i ciepłego powietrza (z zewnątrz) do chłodziwa wewnątrz 
turbiny. Różnica temperatur między nimi wytworzy prąd konwekcyjny 
w płynie chłodzącym, powodując obracanie się turbiny i wytwarzanie 
energii elektrycznej. Im większe różnice temperatur, tym większa wydaj-
ność wytwarzania energii – powiedział Nikkei Asia Koji Enoki, profesor 
nadzwyczajny na Uniwersytecie Elektrokomunikacji i twórca systemu. 
Naukowcy szacują, że proces ten może wytwarzać energię elektryczną 
równie wydajnie jak energia słoneczna i przy niższych kosztach. Suge-
rują również, że może mieć mniejszy wpływ na środowisko niż farmy 
wiatrowe czy panele fotowoltaiczne. Mówią, że stopiony śnieg można 
usunąć jak zwykłe ścieki.
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Zdjęcie z drona pokazuje 
całe bloki domów doszczętnie 
spalone. Wymykające się spod 
kontroli pożary przetaczające się 
w styczniu 2025 r. przez niektóre 
części Los Angeles, doprowadziły 
do śmierci co najmniej 10 osób, 

paląc ponad 1000 budynków i zmuszając do ewakuacji prawie 180 000 
mieszkańców w całym hrabstwie. Ten pożar w Kalifornii może stać się 
najkosztowniejszym pożarem w historii USA.

Przyczyną pożarów było połączenie wyjątkowo suchego okresu - 
w centrum Los Angeles od października ub.r. spadło tylko 0,4 cm desz-
czu - i potężnych podmuchów znanych jako wiatry Santa Ana, tworząc 
warunki sprzyjające pożarom lasów.
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Pierwsza taka sytuacja w historii
Donald Trump, prezydent elekt, został skazany za popełnienie 34 

przestępstw w Nowym Jorku bez zasądzenia kary. Tym samym będzie 
jedynym prezydentem w historii USA skazanym na podstawie zarzutów 
karnych. W praktyce oznacza to, że sąd uznał Trumpa za przestępcę, 
ale nie wymierzył mu żadnej dodatkowej kary. Sędzia stwierdził, że 
wydany przez niego wyrok jest podyktowany - nadzwyczajną ochroną 
prawną urzędu prezydenta. 

*

*

*

*

*

*

*



Świerszcz Różański 11-12/20246

Własne samorządu
•	 24 500 zł - z dzierżaw za obwody łowieckie
•	 180 000 zł - z dzierżaw i najmu 
•	 50 000 zł - z tytułu wieczystego użytkowania gruntów
•	 65 500 zł - ze sprzedaży składników majątkowych
•	 267 693 zł - z tytułu gospodarowania mieszkaniowym 

zasobem gminy
•	 5 600 000 zł - z podatku od nieruchomości 
•	 190 200 zł - z podatku rolnego
•	 147 000 zł - z podatku leśnego 
•	 190 000 zł - z podatku od środków transportowych
•	 16 000 zł - z podatku od spadków i darowizn
•	 17 000 zł - z podatku od działalności gospodarczej
•	 70 000 zł - z opłaty targowej
•	 25 000 zł - z opłaty skarbowej
•	 30 000 zł - z innych opłat lokalnych
•	 167 974 zł - z opłat za sprzedaż napojów alkoholowych
•	 345 000 zł - z podatku od czynności cywilnoprawnych

BUDŻET GMINY RÓŻAN NA ROK 2025
DOCHODY

DOCHODY - 50 728 833 zł
WYDATKI - 49 728 817 zł

•	 6 609 zł - na rzecz Izb Rolniczych
•	 18 000 zł - na projekt rozbudowy sieci wodociągowej 

w Podborzu 
•	 579 364 zł - na dopłatę od cen dostarczanej wody
•	 286 000 zł - na utrzymanie oraz naprawy dróg, chodników i ulic
•	 2 000 zł - na zakup i montaż znaków drogowych
•	 2 000 zł - na różne opłaty
•	 50 000 zł - na opracowanie dokumentacji przebudowy 

drogi w miejscowości Prycanowo
•	 46 000 zł - na opracowanie dokumentacji przebudowy 

ulic na osiedlu za cmentarzem wraz z zagospodarowaniem
•	 40 000 zł - na opracowanie dokumentacji przebudowy 

drogi od ul. Lazurowej do granicy miejscowości Dyszobaba
•	 58 000 zł - na opracowanie dokumentacji budowy 

kładki pieszo - rowerowej
•	 20 000 zł - na opracowanie dokumentacji na przebudowę 

drogi w miejscowości Kaszewiec
•	 50 000 zł - na przebudowę drogi we wsi Chełsty
•	 75 000 zł - na opracowanie dokumentacji na przebudowę 

drogi w Różanie
•	 95 000 zł - na opracowanie dokumentacji na budowę 

skrzyżowania dróg nr 2315 i nr 61
•	 20 000 zł - na opracowanie dokumentacji budowy chod-

nika przy ulicy Handlowej wraz z zagospodarowaniem 
zieleni (połączenie ulic Królowej Bony z Przemysłową)

•	 2 388 916 zł - na przebudowę drogi od ulicy 
Przemysłowej do wsi Mroczki-Rębiszewo

•	 15 000 zł - na instalację artystyczną oznakowania 
ronda z napisem Różan

•	 91 600 zł - na opłaty związane z dostępem do internetu
•	 30 000 zł - na wypłaty odszkodowań za grunty 

przechodzące na własność gminy z mocy prawa
•	 267 693 zł - na wydatki związane z gospodarowaniem 

mieszkaniowym zasobem gminnym
•	 142 782 zł - na wydatki związane ze sporządzaniem 

planów zagospodarowania przestrzennego gminy 
•	 30 000 zł - na szacunki nieruchomości, wyrysy, wypisy, 

WYDATKI podziały nieruchomości, ogłoszenia, wskazania granic
•	 14 000 zł - na wydatki związane ze sporządzeniem 

projektów decyzji o warunkach zabudowy 
i zagospodarowania terenu 

•	 11 000 zł - na wydatki Komisji Urbanistyczno- 
Architektonicznej 

•	 6 000 zł - na utrzymanie miejsc pamięci narodowej
•	 50 000 zł - na opracowanie programu rewitalizacji 

na lata 2025-2030
•	 50 000 zł - na opracowanie strategii rozwoju gminy 

na lata 2025-2030
•	 287 732 zł - na radę miejską
•	 160 000 zł - na rezerwę ogólną i zarządzanie kryzysowe 
•	 275 000 zł - na spłatę odsetek od kredytu
•	 50 000 zł - na remont masztu antenowego i instalację 

elektryczną w budynku JRG w Różanie - na 
wniosek Komendy Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Makowie Mazowieckim

•	 254 068 zł - dotacja dla niepublicznego przedszkola
•	 250 000 zł - na wyposażenie budynku nowego przedszkola 

i utworzenie placu zabaw
•	 105 000 zł - na projekt budowy szkoły podstawowej oraz 

audyt energetyczny istniejącego budynku
•	 70 000 zł - na opracowanie projektu przebudowy budynku 

po przedszkolu na potrzeby Środowiskowego Domu 
Samopomocy i Gminnego Ośrodka Zdrowia

•	 4 537 972 zł - na realizację budowy żłobka.

URZĄD GMINY
•	 4 077 113 zł - na wynagrodzenia i pochodne 
•	 67 800 zł - na wynagrodzenie na umowę zlecenie
•	 42 000 zł- na wpłaty na PFRON
•	 10 000 zł - na prowizje dla sołtysów
•	 70 000 zł - na zakup oleju opałowego do hali sportowej
•	 45 000 zł - na zakup oleju opałowego do urzędu gminy
•	 7 500 zł - na budynek w Załuziu 
•	 48 000 zł - na zakup materiałów biurowych i wyposażenia 
•	 2 500 zł - na zakup wyposażenia na halę sportową
•	 10 000 zł - na eksploatację kopiarek oraz wyposażenie
•	 16 000 zł - na środki czystości i artykuły gospodarcze

OBRONA NARODOWA
•	 1 005 zł - na wydatki związane z kwalifikacją wojskową 

STOŁÓWKI SZKOLNE I PRZEDSZKOLNE
•	 395 000 zł - na zakup artykułów żywnościowych 

•	 100 000 zł - z usług opiekuńczych i pobytu w dziennym 
domu Senior+

•	 15 000 zł - na zwrot przez dłużników alimentacyjnych 
wypłat z funduszu alimentacyjnego 

•	 300 586 zł - z opłat za wyżywienie i utrzymanie 
przedszkola

•	 350 000 zł - za wyżywienie w świetlicy szkolnej
•	 45 000 zł - opłaty za punkt przedszkolny 
•	 2 500 zł - z opłat za ochronę środowiska 
•	 2 210 000 zł - z opłat za odpady komunalne
•	 12 014  759,53 zł - podatek dochodowy od osób fizycznych
•	 150 075,02 zł - podatek dochodowy od osób prawnych
•	 18 000 zł - odsetki od nieterminowych wpłat, bankowe 

i inne 

Z budżetu państwa
•	 5 222 560,75 zł - środki należnej subwencji ogólnej
•	 72 039 zł - na administrację publiczną 

•	 984 zł - na prowadzenie i aktualizację stałego rejestru 
wyborców

•	 1 005 zł - na kwalifikację wojskową
•	 348 999 zł - na usługi opiekuńcze i obsługę świadczeń 

pomocy społecznej
•	 1 606 170 zł - na rodzinę (świadczenia rodzinne, 

z funduszu alimentacyjnego oraz składki na 
ubezpieczenie, kartę dużej rodziny)

•	 673 583 - na realizację zadań pomocy społecznej
•	 12 000 zł - na realizację programu Narodowy Program 

Rozwoju Czytelnictwa 2.0 na lata 2021-2025
•	 1 388 916 zł - na przebudowę drogi od ul. Przemy-

słowej w Różanie do wsi Mroczki Rębiszewo
•	 4 722 817 zł - na remont stadionu sportowego
•	 3 537 972 zł - na budowę żłobka
•	 10 500 000 zł - za KSOP i 49 999,70 zł - odsetki od tych środków

•	 4 000 zł - na prasę, literaturę fachową i prenumeratę
•	 30 000 zł - na opłaty pocztowe
•	 15 000 zł - na usługi telefonii komórkowej i stacjonarnej
•	 38.476 zł - na serwis oprogramowania komputerowego 
•	 9 000 zł - na usługi kominiarskie, przeglądy okresowe
•	 4 945 zł - na dostęp do BIP
•	 517 zł - na monitoring hali sportowej
•	 30 000 zł - na opłaty bankowe
•	 20 000 zł - na szkolenia pracowników
•	 10 000 zł -  na ekwiwalenty za odzież i badania lekarskie 

oraz zakup okularów i szkieł kontaktowych pracowników
•	 61 992 zł - na obsługę prawną
•	 50 000 zł - na opłaty za zajęcie pasa drogowego
•	 80 000 zł- na energię, wodę, gaz
•	 11 070 zł - na opłaty RODO
•	 15 000 zł - na opłaty i licencje
•	 5 000 zł - na bieżące naprawy
•	 8 000 zł - na przegląd i konserwację dźwigu osobowego
•	 21 000 zł - na przegląd i konserwację klimatyzacji 
•	 5 000 zł - na wymianę drzwi na przeciwpożarowe 

do archiwum w budynku urzędu gminy
•	 20 000 zł - na ryczałty samochodowe i zwrot kosztów 

podróży służbowych
•	 1 132 zł - na podatek leśny
•	 81 972 zł - na opłaty za odpady komunale 
•	 2 000 zł - na podatek VAT
•	 10  000 zł - na przegląd UPS-u
•	 30 000 zł - na ubezpieczenie budynków i sprzętu komp.
•	 88 226 zł - na odpisy na fundusz świadczeń socjalnych
•	 90 000 zł - na promocję gminy
•	 86 400 zł - na diety sołtysów
•	 14 100 zł - składki na związki, których gmina jest członkiem
•	 72 039 zł - na zadania zlecone administracji rządowej
•	 984 zł - na aktualizację stałego rejestru wyborców

(na podstawie uchwały nr  XI.54.2024 Rady Miejskiej z dn. 20.12.2024 r.)

*

*

*
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OSP
•	 70 000 zł - na ekwiwalenty za udział w akcjach gaśniczych
•	 76 846 zł - na wynagrodzenia i pochodne kierowców
•	 30 000 zł - na remonty i naprawy sprzętu
•	 60 000 zł - na zakup paliwa, olejów i smarów
•	 38 000 zł - na przeglądy techniczne pojazdów i atesty
•	 10 000 zł - na badania okresowe
•	 2 000 zł - na nagrody w Ogólnopolskim Turnieju Wiedzy Poż.
•	 30 000 zł - na ubezpieczenia
•	 75 000 zł - na energię elektryczną i wodę
•	 20 000 zł - na ogrzewanie OSP Różan
•	 1 000 zł - na zakup wyposażenia (obrona cywilna)

SZKOŁA PODSTAWOWA
•	 5 976 291 zł - na wynagrodzenia i pochodne
•	 287 414 zł - na dodatek wiejski i pomoc zdrowotną
•	 42 800 zł - na wynagrodzenia na umowę zlecenie
•	 5 000 zł - na stypendia dla uczniów
•	 100 000 zł - na zakup gazu do celów grzewczych
•	 15 000 zł - na środki czystości
•	 22 000 zł - na materiały biurowe, odzież ochronną, 

mydło, ręczniki i herbatę dla pracowników
•	 15 000 zł - na druki
•	 28 000 zł -  na gaz oraz materiały do remontów i napraw
•	 2 000 zł - na rośliny ozdobne oraz wyposażenie apteczek
•	 20 000 zł - na wodę
•	 5 000 zł - na badania lekarskie dla pracowników
•	 40 000 zł - na zakup pomocy naukowych i dydaktycznych
•	 5 000 zł - na opłaty bankowe, pocztowe, abonament RTV
•	 6 000 zł - na usługi RODO
•	 5 000 zł - na dostęp do sieci internet i opłaty za usługi 

telekomunikacyjne
•	 22 000 zł - na usługi kominiarskie i przeglądy
•	 20 000 zł - na wywóz nieczystości
•	 60 000 zł - na energię
•	 100 000 zł - na usługi remontowe
•	 2 500 zł - na zwrot kosztów podróży służbowych
•	 20 000 zł - na ubezpieczenie budynku oraz sprzętu
•	 25 000 zł - na usługi informatyczne
•	 264 862 zł - na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych
•	 4 000 zł - na szkolenia pracowników
•	 15 000 zł - na realizację Narodowego Programu 

Rozwoju Czytelnictwa 2.0 na lata 2021-2025
•	 92 925 zł - fundusz świadczeń socjalnych - nauczycieli 

emerytów i rencistów
•	 49 761 zł - na dokształcanie nauczycieli
•	 26 400 zł - na przewóz ucznia niepełnosprawnego
•	 601 717 zł - na realizację zadań wymagających 

stosowania specjalnej organizacji nauki

PUNKT PRZEDSZKOLNY
•	 306 312 zł - na wynagrodzenia i pochodne
•	 13 374 zł - na dodatek wiejski i pomoc zdrowotną
•	 10 000 zł - na zakup materiałów i wyposażenia
•	 3 000 zł - na zakup pomocy dydaktycznych i książek
•	 1 000 zł - na badania lekarskie pracowników
•	 3 000 zł - na przeglądy techniczne i usługi pozostałe 
•	 500 zł - na zwrot kosztów podróży służbowych 
•	 13 805 zł - na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych

ŚWIETLICE SZKOLNE
•	 872 392 zł - na wynagrodzenia i pochodne 
•	 20 832 zł - na dodatki socjalne
•	 15 000 zł - na zakup czasopism, odzieży ochronnej, naczyń 

i wyposażenia
•	 10 000 zł - na zakup energii
•	 10 000 zł - na bieżące naprawy
•	 4 000 zł - na naprawy sprzętu oraz zakup usług pozostałych
•	 500 zł - na badania lekarskie pracowników
•	 31 584 zł - na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych

DOWÓZ UCZNIÓW
•	 397 142 zł - na wynagrodzenie kierowcy i opiekunów
•	 10 000 zł - na wynagrodzenie za umowę zlecenie
•	 600 zł - na wydatki osobowe niezaliczane do wynagrodzeń 
•	 30 000 zł - na olej napędowy, części zamienne itp.
•	 400 zł - na badania lekarskie pracowników
•	 5 000 zł - na drobne naprawy pojazdów
•	 430 000 zł - na zakup biletów miesięcznych dla uczniów, 

koszt przejazdu uczniów do placówek specjalistycznych 
oraz przeglądy 

•	 200 zł - na zwrot kosztów podróży służbowych 
•	 15 000 zł - na ubezpieczenie autobusów
•	 16 920 zł - na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych

PRZEDSZKOLE
•	 2 568 357 zł - na wynagrodzenia i pochodne
•	 78 224 zł - na dodatki socjalne
•	 70 000 zł - na zakup oleju opałowego
•	 11 000 zł - na narzędzia gospodarcze oraz gaz w butlach
•	 11 500 zł - na materiały biurowe, druki
•	 10 000 zł - na odzież ochronną, mydło, ręczniki, herbatę 

dla pracowników oraz środki czystości
•	 20 000 zł - na zakup środków czystości oraz naczyń
•	 10 000 zł -  na materiały do remontów i napraw
•	 2 000 zł - na zakup roślin ozdobnych, nawozów
•	 10 000 zł - na wodę
•	 500 zł - na wyposażenie apteczek 
•	 3 000 zł - na badania lekarskie pracowników
•	 261 324 zł - na zakup środków żywności
•	 20 000 zł - na zakup pomocy nauk., dydakt. i książek
•	 50 000 zł - na energię i wodę
•	 16 000 zł - na konserwację, przeglądy techniczne, 

usługi kominiarskie i bieżące naprawy
•	 2 000 zł - na zwrot kosztów podróży służbowych
•	 5 000 zł - na ubezpieczenia budynku i sprzętu
•	 5 000 zł - na prenumeratę czasopism
•	 30 000 zł - na opłaty za dzieci uczęszczające do 

przedszkoli na terenie innych gmin 
•	 5 000 zł - na teatrzyki i koncerty
•	 13 000 zł - na usługi pocztowe, bankowe i RTV
•	 600 zł - na opłatę za ochronę budynku 
•	 4 000 zł - na abonament Stoperek
•	 7 500 zł - na obsługę w zakresie RODO
•	 1 900 zł - na wywóz nieczystości
•	 4 000 zł - na usługi komunalne 
•	 4 000 zł - na usługi informatyczne 
•	 1 500 zł - na internet i usługi telekomunikacyjne 
•	 99 830 zł - na zakładowy fundusz świadczeń socjalnych
•	 2 000 zł - na szkolenia 

PRZECIWDZIAŁANIE ALKOHOLIZMOWI
•	 28 000 zł - na świetlicę opiekuńczo-wychowawczą
•	 15 000 zł - na programy profilaktyczne
•	 12 000 zł - na wynagrodzenie członków komisji
•	 4 000 zł - na finansowanie imprez bezalkoholowych
•	 45 000 zł - na zajęcia sportowe rozwijające 

zainteresowania i promujące zdrowy styl życia
•	 8 000 zł - na kursy, szkolenia i warsztaty
•	 2 000 zł - na wynagrodzenie biegłego
•	 15 000 zł - na kolonie osób korzystających ze świetlicy
•	 1 000 zł - na przejazd osób korzystających z terapii
•	 5 000 zł - na zakup materiałów informa. i prenumeratę
•	 5 500 zł - na zajęcia rozwijające zainteresowania

PRZECIWDZIAŁANIE NARKOMANII
•	 1 000 zł - na materiały informacyjno-edukacyjne
•	 1 974 zł - na szkolenia i kursy
•	 2 000 zł - na programy profilaktyczne
•	 3 000 zł - na zajęcia rozwijające zainteresowania 

POZOSTAŁA DZIAŁALNOŚĆ
•	 30 000 zł - na zakup oleju dla budynku Niepublicznego 

Zakładu Opieki Zdrowotnej
•	 10 000 zł - na badania profilaktyczne i szczepienia ochronne
•	 1 000 zł - na monitoring 
•	 1 000 zł - na serwis instalacji CO i przeglądy 
•	 1 000 zł - na bieżące remonty
•	 180 000 zł - na wyjazd integracyjny dla seniorów

POMOC SPOŁECZNA
•	 300 000 zł - na umieszczenie osób w domu pomocy 

społecznej
•	 8 000 zł - na przeciwdziałanie przemocy w rodzinie
•	 776 659 zł - na usługi opiekuńcze
•	 191 000 zł - na zasiłki celowe i okresowe
•	 262 000 zł - na zasiłki stałe
•	 1 232 492 zł - na utrzymanie Terenowego Ośrodka 

Pomocy Społecznej
•	 24 000 zł - na ubezpieczenia zdrowotne
•	 231 156 zł - na dodatkowe dożywianie uczniów
•	 120 000 zł - na dodatki mieszkaniowe
•	 578 257 zł - na utrzymanie dziennego domu Senior+
•	 2 499 zł - na oprogramowanie do obsługi świadczeń

RODZINA
•	 1 589 000 zł - na świadczenia rodzinne, fundusze 

alimentacyjne oraz składki na ubezpieczenie emerytalne 
i rentowe oraz koszty z tym związane

•	 170 zł - na Kartę Dużej Rodziny
•	 115 424 zł - na wspieranie rodziny (asystent rodziny)
•	 120 000 zł - na rodziny zastępcze
•	 17 000 zł - na składki ubezpieczenia zdrowotnego

GOSPODARKA KOMUNALNA I OCHRONA ŚRODOWISKA
•	 795 098 zł - na dopłaty do cen odprowadzenia ścieków
•	 2 210 000 zł - na wydatki związane z odpadami 

komunalnymi
•	 200 200 zł - na oczyszczanie miasta 
•	 200 000 zł - na utrzymanie zieleni 
•	 7 900 zł - na abonament za system monitorowania 

powietrza wraz z serwisem 
•	 345 000 zł - na oświetlanie ulic
•	 2 600 zł - na opłaty za udostępnianie słupów linii 

napowietrzanej 
•	 18 000 zł - na odbiór i utylizację wyrobów zawierających 

azbest
•	 70 848 zł - na konserwację oświetlenia ulicznego
•	 25 000 zł - na prowizje od opłaty targowej 
•	 900 zł - na nadzór nad obsługą środowiska odpadów
•	 12 000 zł - na ubezpieczenia
•	 8 000 zł - na wykonanie badań ze składowiska odpadów
•	 23 000 zł - na bieżące utrzymanie targowiska 

i składowiska odpadów
•	 10 000 zł - opłaty za odprowadzenie wód opadowych 

lub roztopowych 
•	 25 000 zł - na akcję wyłapywania bezdomnych zwierząt 

i opiekę nad zwierzętami bezdomnymi 

EDUKACYJNA OPIEKA WYCHOWAWCZA 
•	 332 000 zł - na wypoczynek letni dzieci i młodzieży oraz 

organizacja ferii zimowych
•	 2 000 zł - na uczestnictwo w obozie sportowym 
•	 30 000 zł - na stypendia dla uczniów

•	 10 000 zł - na finansowanie Punktu Konsultacyjnego 
•	 5 000 zł - na przeciwdziałanie przemocy
•	 3 000 zł - na punkt konsultacyjny dla osób z uzależnieniami
•	 1 500 zł - na zakup wyposażenia do Ośrodka Leczenia 

Uzależnień w Przasnyszu

*

*

* *

*

*

*

*
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•	 1 500 zł - na zakup karmy dla bezpańskich psów i wolno 
żyjących kotów

•	 40 000 zł - na energię i wodę na targowisku i składowisku 
odpadów

•	 1 470 000 zł - na przebudowę głównego kolektora 
ściekowego

•	 73 800 zł - na opracowanie dokumentacji na budowę 
sieci wodno - kanalizacyjnej do ulicy Warszawskiej

•	 22 500 zł - na opracowanie dokumentacji na budowę 
oświetlenia ulicznego w miejscowości Dzbądz

KULTURA I OCHRONA DZIEDZICTWA NARODOWEGO
•	 1 200 000 zł - na Gminny Ośrodek Upowszechniania Kultury 
•	 373 000 zł - na Gminną Bibliotekę Publiczną 
•	 20 000 zł - na działalność związaną z kulturą 

i dziedzictwem narodowym 
•	 50 000 zł - na energię elektryczną w świetlicach wiej-

skich: Dzbądz, Załęże-Eliasze, Gartki i Załęże-Wielkie 
•	 30 000 zł - na opracowanie programu funkcjonalno-użytkowego 

budowy świetlicy we wsi Miłony

W RAMACH FUNDUSZU SOŁECKIEGO
•	 18 173 zł - na utwardzenie drogi we wsi Zawady-Ponikiew
•	 9 504 zł - na naprawę nawierzchni dróg we wsi Prycanowo 
•	 4 000 zł - na wytyczenie drogi we wsi Załęże-Eliasze 
•	 20 000 zł - na utwardzenie dróg we wsi Chełsty 
•	 23 578 zł - na zakup stołów i krzeseł dla sołectwa Szygi 
•	 2 559 zł - na zakup zasłony (kotary) dla sołectwa Chełsty 
•	 18 721 zł - na wymianę oświetlenia i remont ścian
•	 w Mroczkach-Rębiszewo
•	 16 000 zł - na opracowanie dokumentacji budowy 

oświetlenia ulicznego we wsi Dąbrówka
•	 32 899 zł - na budowę świetlicy wiejskiej we wsi 

Dyszobaba oraz zakup lampy solarnej, siatek do bramek 
i paliwa do kosiarki

•	 18 900 zł - na zakup traktora ogrodowego, urządzenia 
na plac zabaw, robota odkurzająco-myjącego, 
podgrzewaczy wody wraz z montażem i paliwa dla 
sołectwa Załęże-Gartki

KULTURA FIZYCZNA
•	 5 321 375 zł - na remont stadionu sportowego
•	 56 576 zł - na utrzymanie stadionu
•	 12 000 zł - na stypendia sportowe 
•	 3 000 zł - na nagrody i wyróżnienia
•	 3 000 zł - na nagrody konkursowe 
•	 10 000 zł - na organizację imprez sportowych
•	 77 150 zł - na prowadzenie zajęć sportowych (karate, 

piłki siatkowej, piłki ręcznej, piłki nożnej)
•	 5 000 zł - na zakup sprzętu sportowego 
•	 22 000 zł - na wodę i energię elektryczną na placach 

wiejskich oraz Forcie nr 4 
•	 8 631 zł - na przeglądy i konserwacje placów zabaw 
•	 130 000 zł - na wspieranie szkolenia sportowego i uczest-

nictwa w regionalnych, ogólnopolskich 
i międzynarodowych imprezach sportowych

•	 130 000 zł - na kontener sanitarny na Forcie nr 4

•	 20 366 zł - na ogrodzenie pod świetlicę we wsi Miłony
•	 35 406 zł - na projekt budowy świetlicy we wsi Załuzie
•	 34 544 zł - na zakup i montaż sanitariatów, kamer na 

budynek świetlicy wiejskiej, lamp, zlewu, wymiana 
rynien, odnowienie ścian oraz utrzymanie świetlicy 
i boiska w sołectwie Dzbądz 

•	 25 144 zł - na wymianę ogrodzenia oraz zakup lamp 
solarnych dla sołectwa Załęże Wielkie 

•	 18 329 zł - na zakup kosy spalinowej, toalety przenośnej, ża-
luzji zewnętrznych do altanki, bieżące utrzymanie oraz zakup 
materiałów eksploatacyjnych dla sołectwa Załęże-Sędzięta 

•	 14 486 zł - na zakup podkaszarki spalinowej, opryski-
wacza, wyposażenia do świetlicy, paliwa oraz wydatki 
na naprawy bieżące w sołectwie Załęże-Eliasze

•	 2 956 zł - na bieżące utrzymanie czystości na placu zabaw 
we wsi Dąbrówka 

•	  20 209 zł - na zakup stołów i krzeseł oraz przeniesienie 
przyrządów do ćwiczeń z przygotowaniem i utwardzeniem 
terenu dla sołectwa Kaszewiec 

•	 23 343 zł - na zakup dmuchawy do liści, namiotu, przedłu-
żaczy, piłek do gry, warnika do napojów, malowanie altany 
i stołów, wynajem TOI TOI oraz utrzymanie placu wiejskie-
go we wsi Podborze

•	 22 246 zł - na budowę altany ogrodowej we wsi Chrzczonki 
•	 19 896 zł - na zakup namiotu i domku ogrodowego, 

zestawu mebli składanych, grilla, wędzarni elektrycznej, 
parasola grzewczego i oświetlenia przenośnego dla 
sołectwa Paulinowo 

Śmieci - co i gdzie wyrzucać

Blacha do pieczenia, broszura, butelka po szampanie, ar-
buz, arcoroc, butelka PET, czasopismo, butelka po winie, 
banan, artykuły higieniczne, butelka plastikowa po kefirze, 
gazeta, butelka po wódce, bułka, bilet, butelka plastikowa 
po maślance, karton, butelka szklana po alkoholu, buraczki, 
butelka plastikowa po mleczku do czyszczenia, karton po 
pizzy, butelka szklana po napoju, cebula, ceramika, butel-
ka plastikowa po mleku, katalog, butelka szklana po occie, 
chleb, cerata, butelka plastikowa po musztardzie, koperta 
papierowa, butelka szklana po oleju jadalnym, chusteczka 
nawilżana, butelka plastikowa po mydle w płynie, książka, 
butelka szklana po oliwie, chwasty, chusteczki papierowe 
zużyte, butelka plastikowa po napoju, magazyn, butelka 
szklana po piwie, ciasto, długopis, butelka plastikowa po 
oleju jadalnym, notatnik, cytryna, drewniane elementy 
i przedmioty, butelka plastikowa po płynie do kąpieli, 
notes, butelka szklana po soku, czarna porzeczka, fajans, 
butelka plastikowa po płynie do mycia naczyń, papier 
paskowy, butelka szklana po wodzie, fusy po herbacie, fi-
liżanka ceramiczna, butelka plastikowa po płynie do mycia 
szyb, pojemnik/wytłaczanka po jajkach/ papierowy czy-
sty, opakowanie szklane po kosmetykach, fusy po kawie, 
fototapeta, butelka plastikowa po szamponie, prospekt, 
słoik szklany, gałązki, gąbka, butelka plastikowa po wodzie 
mineralnej, ścinki, jabłko, gips - resztki, butelka plastikowa 

po wodzie źródlanej, talerz papierowy, koper, 
guma do żucia, butelka plastikowa po żelu 
pod prysznic, tektura, kwiaty, kalka, czysta 
folia, tektura falista, liście, kanapka z pro-
duktami odzwierzęcymi np. masłem, serem, 
wędliną, drobny złom, torba papierowa, ło-
dygi, kocie odchody, folia bąbelkowa, ulotka, 
makaron gotowany na wodzie lub mleku 
roślinnym, kora, folia marszczona, worek 
papierowy, marchew, kości, grzebień, za-
drukowana kartka, nać, kotlet, guma, zeszyt, 
obierki, kryształy, kanister, odpady kuchen-
ne, kupony i bony, karton po mleku, ogórek, 
mięso, karton po soku, ogryzki od jabłka, 

odchody zwierząt domowych, kubek plastikowy, kubek po 
jogurcie, owoce, pędy, odpady higieniczne, ołówek, kubek 
po śmietanie, kubek po twarożku, pietruszka, pomarańcza, 
opakowanie papierowe po maśle, opakowania po aerozolu, 
opakowanie aluminiowe, opakowanie po jogurcie, pomelo, 
pomidor, opakowanie po dezodorancie, ości, opakowanie 
po margarynie, opakowanie po maśle, popiół z drewna, 
popiół z kominka opalanego drewnem, pampersy, papier 
termiczny, opakowanie po śmietanie, opakowanie po 
środkach czystości, popiół z ogniska z drewnem, resztki po 
zbiorach,  papieros, paragon, opakowanie po wafelkach, 
batonikach, opakowanie stalowe, sałata, skorupki od jaj, 
parówka, pellet, plastikowe sztućce, puszka po karmie dla 
zwierząt, szczypior, trawa, pielucha jednorazowa, pierze 
z poduszek, puszka po konserwie, puszka po napoju,  tru-
skawki, warzywa, podpaska, popiół z kominka opalanego 
węglem, puszka po piwie,  styropian opakowaniowy czysty, 
winogrono, ziemniaki, popiół z węgla i koksu, porcelana, 
styropian po sprzęcie RTV, AGD, talerz plastikowy, zupa we-
getariańska bez tłuszczu, prezerwatywa, przeterminowane 
sosy, tetrapak, torba foliowa, widelec plastikowy, zakrętka 
metalowa, zakrętka plastikowa, psie odchody, resztki mię-
sa, ręczniki papierowe zużyte, rękawiczki lateksowe, ryby, 
sałatka z olejem/śmietaną/majonezem/jogurtem, schab, 

PAPIER SZKŁO TWORZYWA
METALE

BIO ZMIESZANE
akumulator, akwarium, antena satelitarna, bateria, 
bateria wannowa/umywalkowa, butelka po oleju 
przemysłowym, butelka po oleju silnikowym, buty, 
chemikalia, czajnik elektryczny, drukarka, drzwi, 
farelka, fote, fotelik dziecięcy, frytkownica, glazura, 
gofrownica, gramofon, gruz, kabina prysznicowa, 
kaloryfer, kanapa, kanister po oleju, kask, kineskop, 
klawiatura, komputer, kosiarka, krzesło, lampa, lap-
top, leki, lodówka, lokówka, lustro, ładowarka, łyżwy, 
magnetofon, meble, mikrofalówka, monitor, myszka, 
naczynia żaroodporne, narty, obuwie, odkurzacz, 
odpady budowlane i poremontowe, odpady niebez-
pieczne, odtwarzacz video, odzież, okno, opakowani 
po środkach owado i chwastobójczych, opakowanie 
po farbach, opakowanie po lakierach, opakowanie 
po smarach, opakowanie po środkach ochrony ro-
ślin, opona rowerowa, opona samochodowa, panele 
podłogowe, piecyk, piła spalinowa, pralka, projektor, 
prostownica, rajstopy, rama okienna, sanki, skaner, 
skarpety, słuchawki, smartohone, sprzęt RTV i AGD, 
strzykawka, styropian budowlany, suszarka, szczo-
teczka do zębów elektryczna, szkło stołowe, szyba 
okienna, szyba samochodowa, świetlówka, tapeta, 
tekstylia, telefon, telewizor, terakota, toster, ubrania, 
umywalka, wanna, witraże, wykładzina PCV, zabaw-
ki, zabawki elektroniczne, zabawki pluszowe, zlew, 
zlewozmywak, zmywarka, żarówka, żelazko, żyrandol.

Do PSZOK oddajemy:

segregator, ser biały, ser żółty, styropian opakowaniowy 
zabrudzony, szczoteczka do zębów zużyta, tkanina, waciki, 
wędlina, worek z odkurzacza, zawartość pojemnika z od-
kurzacza, zdjęcie, zupa z dodatkiem mięsa, tłuszczu, żużel, 
żwirek dla kota brudny.

*
*
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ności wokalne, ale też rozluźniała mięśnie 
i poprawiała nastrój.

Rok 2024 obfitował również w wyjazdy 
i wydarzenia kulturalne. Seniorzy uczest-
niczyli w koncertach, m.in. Czerwonych 
Gitar w Operze Podlaskiej w Białymstoku, 
a także spektaklach, takich jak Być Kobietą 
w teatrze Łomża. Niezwykłe wspomnienia 
pozostaną po dwudniowej wycieczce ślada-
mi Jana Pawła II do Krakowa, Łagiewnik, 
Wadowic i Częstochowy. Takie wyjazdy, 
to nie jedyne wydarzenia kulturalne, w któ-
rych seniorzy mają możliwość uczestniczyć. 
W ubiegłym roku zorganizowano również 
wiele lokalnych wydarzeń, które integrowały 
społeczność seniorów. Do najważniejszych 
należało Narodowe Czytanie, spotkanie 
z przedstawicielami Komendy Powiatowej 

Seniorzy mieli okazję rozwijać swoje ku-
linarne umiejętności podczas warsztatów, 
na których przygotowywali smakołyki ta-
kie jak staropolskie potrawy, ciasta, gofry, 
pączki czy świąteczne pierniki. Nie mniej 
imponujące były ich dokonania artystyczne 
- własnoręcznie tworzyli obrazy, ceramiczne 
naczynia, palmy wielkanocne, szydełkowe 
dekoracje oraz wianki z ziół na tradycyjny 
Ostatni Nieszpór.  

Dzienny Dom Senior+ to także miejsce, 
gdzie uczestnicy dbają o swoje zdrowie 
i kondycję psychiczną. Zajęcia z fizjotera-
peutą pomagają poprawić sprawność rucho-
wą, a spotkania z psychologiem sprzyjają 
pracy nad pamięcią i koncentracją. Szcze-
gólną sympatią cieszyła się muzykoterapia, 
która nie tylko ćwiczyła przeponę i zdol-

A u Seniorów+
Kolejny rok funkcjonowania Dziennego Domu Senior+ za nami. Rok 2024 okazał się dla 

seniorów pełen niezapomnianych wydarzeń. Wachlarz proponowanych zajęć jest szeroki 
i urozmaica każdy dzień pobytu.

Policji z Makowa Mazowieckiego, Potań-
cówka Senioralna, spektakl teatralny Kabaret 
Nasza Szkoła, warsztaty zielarskie i wypieku 
chleba. 

Dzienny Dom Senior+ to przestrzeń, 
w której uczestnicy mogą rozwijać swoje 
pasje, dbać o zdrowie i nawiązywać nowe 
relacje. Każdy dzień jest dowodem na to, że 
życie po sześćdziesiątce może być pełne ra-
dości, energii i inspiracji. Najważniejsze by 
osoby starsze, samotne, nieaktywne zawo-
dowo, czuły się zaopiekowanie. Tak też jest 
w Naszym Domu. Z niecierpliwością czeka-
my na kolejny rok pełen niezapomnianych 
chwil!

Agnieszka Napiórkowska, Anna Samsel
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dania. Podsumowanie efektów prac warsztatowych 
i analizy danych zastanych w Diagnozie lokalnego 
potencjału kulturotwórczego miasta i gminy Ró-
żan. Wszystkim osobom, które pomogły w prze-
prowadzeniu działań badawczych serdecznie dzię-
kujemy! 

Spośród 8 złożonych wniosków jeden wniosek 
odrzucono z powodu niespełnienia względów for-
malnych. Komisja zapoznała się ze wszystkimi 
inicjatywami lokalnymi, które wpłynęły do GOUK 
w Różanie. W trakcie wspólnej dyskusji i zgody 
wszystkich stron na pewne ustępstwa i modyfika-
cje inicjatyw, a także w niektórych przypadkach 
usunięcie części kosztów, wybrano 7 do dofinanso-
wania i realizacji. 

Koordynatorzy wybranych inicjatyw zobligo-
wani zostali do wspólnego opracowania formy 
realizacji we współpracy z ośrodkiem kultury. Zo-
stały one zgłoszone przez osoby w różnym wieku 
i wszystkie działania skierowane były do szerokie-
go grona odbiorców. 

Inicjatywy na wydarzenia kulturalne
realizowano w okresie od 1 sierpnia
do 14 listopada 2024 r.

Robotyka-Konstrukcje od 0
Zajęcia dla dzieci z robotyki. Celem było sze-

rzenie wiedzy na temat konstruowania i programo-
wania z klocków LEGO postaci, urządzeń i przed-
miotów, które widziane są w grach komputero-
wych. Uczestnicy zdobywali wiedzę i umiejętności 
w projektowaniu i konstruowaniu. Zapoznali się 
z etapami projektowania scen widzianych w grach. 
Nie tylko świetnie się bawili, ale także doskonalili 

Dom Kultury+, Przestrzeń dla Każdego
Gminny Ośrodek Upowszechniania Kultury zrealizował w 2024 roku prestiżowy program Naro-

dowego Centrum Kultury - Dom Kultury+ , który przyniósł lokalnemu środowisku nowe możliwości 
uczestnictwa w kulturze. Program zaktywizował mieszkańców, stworzył przestrzeń dla kreatywności 
i połączył różne grupy społeczne wokół wspólnych działań kulturalnych. Stał się katalizatorem po-
zytywnych zmian w życiu lokalnej społeczności. Jego główny cel to tworzenie przestrzeni, w której 
każdy może rozwijać swoje pasje, integrować się i współtworzyć lokalne inicjatywy. Przypomnijmy, 
to już drugi udział w tym programie. Pierwszy przypadł w bardzo trudnym okresie epidemii. Jakie 
były rezultaty tego przedsięwzięcia? Sprawdzamy! 

Rozwój poprzez kulturę
Program Dom Kultury+ skupia się na 

włączaniu mieszkańców w życie kul-
turalne w ich najbliższym otoczeniu. 
Dzięki pozyskanym funduszom różański 
ośrodek kultury mógł dofinansować sze-
reg działań odpowiadających na realne 
potrzeby lokalnej społeczności. Wśród 
nich znalazły się warsztaty robotyki, 
spotkania przy grach bez prądu, integra-
cyjne, muzyczne, teatralne integrujące 
osoby z różnych grup wiekowych i śro-
dowisk. 

Diagnoza potrzeb - fundament programu
Pierwszym krokiem w realizacji programu było 

poznanie potrzeb i oczekiwań mieszkańców gmi-
ny. GOUK wraz z badaczami przeprowadził sze-
roko zakrojoną diagnozę poprzez ankiety, warsz-
taty konsultacyjne i spotkania z różnymi grupami 
społecznymi. Wyniki pokazały, że mieszkańcy 
potrzebują więcej przestrzeni do wspólnego dzia-
łania i inicjatyw odpowiadających na różnorodne 

zainteresowania, od warsztatów po dzia-
łania edukacyjne i artystyczne. Ankiety, 
wywiady i spotkania konsultacyjne po-
zwoliły na zaprojektowanie działań, któ-
re rzeczywiście odpowiadały na oczeki-
wania społeczności. Badanie przybrało 
charakter lokalnych konsultacji i próby 
wspólnego projektowania nowych roz-
wiązań wraz z mieszkańcami, w formule 
wypracowanej i sprawdzonej już przez 
Fundację Obserwatorium (wykonaw-
cę badania). Wyniki były zaskakujące. 

Okazało się, że mieszkańcy najbardziej oczekiwali 
przestrzeni do wspólnego tworzenia oraz inicjatyw 
wykorzystujących lokalny potencjał twórczy. Re-
komendacje zostały umieszczone w broszurce Dia-
gnoza potencjału kulturotwórczego gminy Różan 
(do pobrania ze strony www.gouk.pl).

Efekty i reakcje
Rezultaty programu są widoczne go-

łym okiem. Mieszkańcy czują się bar-
dziej zaangażowani w życie kulturalne, 
a ośrodek kultury stał się przestrzenią, 
do której ludzie przychodzą nie tylko na 
zajęcia, ale także po to, by spędzić czas 
w inspirującym otoczeniu. 

Zrealizowane inicjatywy lokalne
Ogłoszenie i nabór inicjatyw lokal-

nych to ostatnie działania w I części za-

Dofinansowano ze środków Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego w ramach programu Narodowego Centrum Kultury: Dom Kultury+ Edycja 2024
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zdolności manualne. Każdego dnia konstruowali 
inny rodzaj robota na podstawie instrukcji na ta-
bletach, ale tylko do pewnego momentu, ponieważ 
wykańczanie i dorabianie różnych gadżetów było 
w geście pomysłu i kreatywności uczestników. 

Gry bez prądu
Pomysł polegał na spotkaniach zapoznających 

z bitewnymi i  fabularnymi grami RPG. Organi-
zował je Klub Miłośników Fantastyki działający 
na terenie gminy od 5 lat. Było to nie lada wyzwa-
nie gdyż, ich celem była rozrywka towarzyska 
z dala od komputerów, laptopów czy telefonów. 
Na pierwszym członkowie ww. klubu przygo-
towali wystawę składającą się z ich prywatnych 
eksponatów. Uczestnicy zajęć musieli przygoto-
wać elementy służące do gier, począwszy od ich 
sklejania i malowania. Jak już figurki były goto-
we rozgrywano gry bitewne. Uczestnicy wzięli 
również udział w przygotowanej specjalnie na tą 
okoliczność sesji RPG. Gry RPG to coś więcej 
niż tylko zabawa. To prawdziwa przygoda, która 
rozwija wyobraźnię i kreatywność, uczy pracy ze-
społowej, a także pomaga budować umiejętności 
komunikacyjne. 

Teatr i muzyka to nasza taktyka - gry i za-
bawy mocno niewirtualne

W ramach projektu zorganizowano weeken-
dowe warsztaty muzyczno-teatralne, które po-
prowadzili instruktorzy posiadający gruntowną 
wiedzę metodyczną i wieloletnie doświadczenie. 
Pod płaszczem zabawy, tworzenia piosenek in-
struktorzy skupili się na rozmowie o emocjach, 
uczuciach i wrażeniach. Celem było wzmocnie-
nie uważności uczestniczek i uczestników przez 
aktywowanie ich wrażliwości artystycznej i sen-
sualnej. Oprócz pobudzenia kreatywności była to 
doskonała okazja do nauki współpracy w grupie, 
oswajania z ekspozycją społeczną, trening komu-
nikacji werbalnej i niewerbalnej. Był to też do-
skonały czas zabawy w grupie, a także kreatywna 
lekcja kompetencji społecznych i czas świadome-
go uczestnictwa. Grupa uczyła się współpracy, 
występów publicznych, autoprezentacji, kreatyw-
ności i wyrażania emocji i uważności. Czas re-
alizacji był bardzo owocny i uwieńczony został 
powarsztatowym występem dla zgromadzonej 
publiczności, którego główną bohaterką była pani 
jesień. 

Senioralna potańcówka
To pomysł na zwrócenie uwagi na potrzeby 

osób starszych ukierunkowany na aktywizację 
mieszkańców w wieku senioralnym. W ramach 
projektu uczestnicy z dziennego Domu Senior+ 
w dniu potańcówki zaprezentowali przedstawie-
nie teatralne, dzięki któremu spotkanie miało cha-
rakter nie tylko taneczny, ale również kulturalny. 
Inscenizacja składała się z dowcipnych dialogów 
przeplatanych piosenkami. Ale to nie wszytko...
następnie na scenie pojawiły się panie ze Stowa-
rzyszenia Aktywnych Pań w Załuziu. Gwiazdą 
wieczoru była Larysa Tsoy, finalistka The Voice 
Senior, która do późnych godzin bawiła uczestni-
ków wykonując znane i lubiane piosenki. 

Active Day
Integracja mieszkańców wsi Podborze

To przedsięwzięcie odpowiadające potrzebom 
mieszkańców sołectwa Podborze. W jego ramach 
zorganizowano spotkanie integracyjne. Dla młod-
szych jak i starszych uczestników czekało mnó-
stwo atrakcji przygotowanych przez 
profesjonalną obsługę specjalizującą się 
w organizacji tego typu imprez. Dodat-
kowo odbyło się szkolenie z udzielania 
pierwszej pomocy, które jak się okazało 
najbardziej zainteresowało najmłod-
szych. - Na początku planując myśla-
łam, że ta część spotkania nie zaintere-
suje dzieci. I tu się myliłam. Najmłodsi 
bardzo chętnie uczestniczyli w szkoleniu 
z udzielania pierwszej pomocy - stwier-
dziła Katarzyna Napiórkowska pomy-
słodawca projektu.

Chodź pomaluj Różan
Przedsięwzięcie polegało na zaprojektowaniu 

i wykonaniu muralu połączone z plenerem malar-
skim. Głównym celem było zwiększenie zainte-
resowania tego typu sztuką, świetną zabawą, ale 
także doskonałą okazją do rozwijania kreatywności 
i umiejętności plastycznych. Pierwszy dzień warsz-
tatów polegał na malowaniu własnych płócien 
używając farb i sprayu. Proces twórczy 
był intuicyjny i naturalny, co pozwala-
ło wyrazić siebie w sposób swobodny. 
Drugiego dnia tworzono mural na jednej 
ze ścian biblioteki, który stał się waż-
nym elementem krajobrazu miejskiego 
zmieniając pustą ścianę w dzieło sztuki 
przyciągające uwagę przechodniów.

Magia teatru
To projekt aktywizujący i integrujący miesz-

kańców sołectwa Załuzie. Zawiązana na potrzeby 
realizacji grupa zorganizowała cykl spotkań te-
atralnych z instruktorem, których finał można było 
obejrzeć podczas uroczystego podsumowania pro-
jektu w niedzielę 10 listopada. Głównym tematem 
przedstawienia było życie i twórczość Stanisława 
Moniuszko. Tego dnia odbyły się również prezen-
tacje podsumowujące pozostałe działania. 

Można postawić tezę, że Program 
Dom Kultury+ pokazał jak lokalna kul-
tura może być narzędziem zmian, inte-
gracji i rozwoju. Dzięki zaangażowaniu 
mieszkańców oraz pracy ośrodka udało 
się stworzyć coś wyjątkowego - prze-
strzeń, w której każdy czuje się mile 
widziany. To doskonały przykład na 
to, że kultura ma moc budowania mo-
stów, zbliżania ludzi, może jednoczyć, inspirować 
i wzbogacać życie. Dzięki wsparciu Narodowego 
Centrum Kultury oraz zaangażowaniu GOUK po-
wstała przestrzeń, gdzie każdy czuje się twórcą 
i współgospodarzem. To wielki krok w budowaniu 
lokalnej tożsamości i więzi międzyludzkich. 

Zapraszamy do udziału w kolejnych inicjaty-
wach GOUK - każdy pomysł i każda osoba są mile 
widziane!  M. Cachel.
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Podczas jarmarku można było zakupić 
ozdoby świąteczne przygotowane własnoręcz-
nie przez uczniów oraz nabyć domowe wypie-
ki przygotowane przez rodziców i dziadków, 
skosztować tradycyjnych potraw wigilijnych: 
bigosu, pierogów i czerwonego barszczu.

O 14.30 rozpoczęła się seria występów uta-
lentowanych uczniów. Jako pierwsi wystąpili 
najmłodsi z punktu przedszkolnego zerówka. 
Ich recytatorsko-muzyczne przedstawienie 
pt. Zmartwienie aniołków, mocno zachwyciło 
i wzruszyło licznie zgromadzoną publiczność. 
Za pięknie przygotowanie dzieci dziękujemy 
Bożenie Maruszewskiej i Monice Chełstow-
skiej. Jako drudzy wystąpili uczniowie klas 
2a i 2b z wychowawcami Eweliną Kujawą 
i Joanną Janyszko. W dalszej prezentacji dzie-
ci śpiewały i grały na różnych instrumentach 

świąteczne piosenki oraz kolędy. Występ roz-
poczęła klasa 4b przygotowana przez wycho-
wawcę Tomasza Grześkowicza. Potem kolej-
no siostry Julia i Lena Łodygowskie zagrały 
na saksofonach, Karol Chełstowski na piani-
nie, a Antoni Glimasiński i Szymon Brant na 
gitarach. Śpiewem umilali czas Błażej Jóźwik, 
Alicja Sowa wraz z Nikolą Garwacką, Anto-
nia Dobrosielska oraz Natalia Pskiet. Rolę 
profesjonalnego konferansjera objęła dy-
rektor Jolanta Drwęcka.

W trakcie  całej imprezy dzieci 
mogły skorzystać z przygotowanej 
ścianki do zdjęć z Mikołajem, wy-
słać do niego list i skosztować waty 
cukrowej. W przerwach występowali 
uczniowie, którzy przygotowali taniec 
świąteczny: Natalia i Zuzanna Pskiet, Lena 

Świąteczny jarmark 

Malicka, Pola Łebkowska, Zuzanna Kujawa 
oraz Maksymilian Bodziak. Zwieńczeniem 
jarmarku bożonarodzeniowego było losowa-
nie nagród wśród dzieci, które przygotowały 
ozdoby. 

Wszystkie dzieci biorące udział w części ar-
tystycznej zostały obdarowane słodkimi upo-
minkami, które ufundował Bank Spółdzielczy 
w Różanie, za co bardzo dziękujemy.

Słodkie prezenty otrzymali również harce-
rze, którzy dzielnie nas wspierali i zapraszali 
gości na jarmark pod opieką Marzeny Cheł-
chowskiej oraz dzieci z samorządu uczniow-
skiego szkoły pod opieką Agnieszki Żurkow-
skiej i Sylwii Paczkowskiej-Samoraj.

Rada rodziców chciałaby wyrazić swoje 
podziękowania dla dyrektora Sebastiana Ol-
szewika wraz z pracownikami, którzy ugo-
ścili nas w progach GOUK, za przygotowanie 
pysznego poczęstunku Restauracji DK61 oraz 
Centrum Ogrodniczemu Łaś Szkółka Roślin 
za udostępnienie choinek do dekoracji. Dodat-
kowo dziękujemy księdzu Pawłowi Szabłow-
skiemu za ogłoszenia o jarmarku oraz za pa-
miątkę z tego wydarzenia w postaci pięknych 
zdjęć Oliwii Szulik.

Ten mile spędzony dzień pokazał nam jak 
wiele empatii, dobroczynności i życzliwości 
jest w ludziach, którzy potrafią dzielić się tym 
z innymi.

Dochód z imprezy przeznaczony zostanie 
na potrzeby uczniów Szkoły Podstawowej 
w Różanie. Za każdy dar serca dziękujemy! 
Do zobaczenia za rok!
Rada RodzicówRada Rodziców szkoły podstawowej w Różanie, przy współpracy dyrekcji, samorządu 

uczniowskiego i całej szkolnej społeczności, zaprosiła mieszkańców na wyjątkową przed-
świąteczną imprezę, która odbyła się 8 grudnia 2024 r. w GOUK. Niezwykłe wydarzenie, 
dzięki któremu można było poczuć magię zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia.
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7 listopada br. grupa przedszkolaków wy-
brała się na wycieczkę do Gminnego Ośrod-
ka Upowszechniania Kultury. Dzieci miały 
możliwość zobaczyć garderobę, spróbować 
swoich sił na scenie śpiewając czy obserwując 
od kulis, jak funkcjonuje oprawa techniczna 
ośrodka. Zapoznały się z pojęciami takimi jak: 
scena, kurtyna, statyw, sufler, kostium, garde-
roba czy rekwizyt. Dzieci oprowadzał i wta-
jemniczał dyrektor Sebastian Olszewik. (red)

Przedszkolaki w GOUK

Święta Bożego Narodzenia to czas ra-
dości, rodzinnych spotkań i obfitości na 
świątecznych stołach. Niestety, dla wielu 
osób w Polsce święta są okresem wyjątko-
wo trudnym, naznaczonym brakiem pod-
stawowych produktów, które pozwalają na 
godne ich przeżycie. Aby temu zaradzić od 
lat organizowana jest Świąteczna Zbiórka 
Żywności, której celem jest wsparcie naj-
bardziej potrzebujących.

Świąteczna Zbiórka Żywności to inicjaty-
wa organizowana przez Banki Żywności we 
współpracy z wolontariuszami i sieciami han-
dlowymi. W wybranych sklepach na terenie 
całego kraju ustawiane są specjalne kosze, do 
których klienci mogą wkładać produkty spo-
żywcze. Najbardziej pożądane są produkty 
trwałe, takie jak: makaron, ryż, kasza, kon-
serwy mięsne i rybne, olej, cukier, mąka, sło-
dycze i produkty dla dzieci. Zebrana żywność 
trafia do lokalnych organizacji charytatyw-

Świąteczna zbiórka

nych, które przekazują 
ją rodzinom w potrze-
bie, osobom starszym, 
samotnym i bezdom-
nym.

W Różanie jubi-
leuszowa X. Edycja 
Świątecznej Zbiórki 
Żywności, organizo-
wana przez Dominika 
Podlasina, odbyła się 
30 listopada 2024 r. 
w sklepie Biedronka. 
Przy specjalnie ozna-
kowanych wózkach 
blisko 40 wolontariuszy 
zbierało produkty żyw-
nościowe, których łącz-
nie zebrano 377,52 kg. 
Każdy kilogram zebra-
nych produktów to real-
na pomoc. Zakończenie 

zbiórki to był dopiero początek. W kolejnych 
dniach wolontariusze zajmowali się przygoto-
waniem paczek. W ciągu tygodnia wszystkie 
produkty, które trafiły do magazynu w Dzien-
nym Domu Senior+, zostały dokładnie poli-
czone i podzielone na 25 kg paczki. Następ-
nie zostały przekazane 15 rodzinom z terenu 
gminy.

Akcja zakończyła się 3 grudnia. Świąteczna 
Zbiórka Żywności to piękny przykład solidar-
ności i troski o drugiego człowieka, a poma-
ganie to najpiękniejszy prezent, jaki możemy 
ofiarować. 

   M.Cachel

Dariusz Popiołek, pochodzący z Różana, po 
raz kolejny udowodnił, że nie ma sobie rów-
nych. Podczas XXIV Międzynarodowego Pu-
charu Polski IFA w Armwrestlingu w Rymano-
wie, zdobył złoto w kategorii Masters + 105 kg, 
złoto w kategorii Senior+ 105 kg, srebro w pre-
stiżowej kategorii Senior Open - rywalizując 
z najlepszymi zawodnikami z całego świata.

W zawodach wzięło udział 150 licencjono-
wanych zawodowców, a Dariusz znów poka-
zał nie tylko siłę, ale i niebywałą technikę oraz 
determinację. Info i foto FB

Z okazji Mikołajek GOUK zaprosił dzieci 
do magicznego świata pełnego przygód. Na 
scenie pojawiła się radosna Pączusia i roz-
świetlająca wszystko wokół Gwiazdeczka. 
Animatorki z ABC Dziecka przedstawiły 
teatrzyk z elementami interaktywnymi pn. 
Przygody Pączusi i Gwiazdeczki. Obie miały 
niezwykle ważne zadanie - odnaleźć list do 
Świętego Mikołaja. Bez niego jedno dziecko 
mogło nie otrzymać prezentu. Na zakończenie 
na dzieci czekał Mikołaj, który obdarował je 
słodkim upominkiem. (red)

Najsilniejszy

Spotkanie z Mikołajem

Fot. Facebook
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Zmarli pochowani na cmentarzu różańskim
XI/2023 - X/2024

Info. Parafia Różan ks. Stanisław Siemion.

1. Michalina Lubartowska, 80 lat
2. Leokadia Janiszewska, 83 lata
3. Franciszek Więckowski, 90 lat
4. Szczepan Dumała, 82 lata
5. Sławomir Mroczkowski, 72 lata
6. Jacek Drwęcki, 54 lata
7. Michalina Załęska, 82 lata
8. Czesława Batogowska, 85 lat
9. Halina Parszczyńska, 76 lat

10. Ludwik Kropielnicki, 72 lata
11. Maria Jadwiga Daszewska, 94 lata
12. Teresa Rupińska, 89 lat
13. Kazimiera Jadwiga Rochmalska, 84 lata
14. Paweł Paliwoda, 44 lata
15. Teresa Jadwiga Załęska, 81 lat
16. Halina Jadwiga Suska, 70 lat
17. Sławomir Malicki, 62 lata
18. Krzysztof Olbryś, 59 lat
19. Barbara Daszewska, 73 lata
20. Jadwiga Miłońska, 77 lat
21. Adam Sławomir Napiórkowski, 67 lat
22. Krzysztof Jacek Kępka, 58 lat
23. Czesław Biedrzycki, 82 lata
24. Roman Hołozubiec, 71 lat
25. Wacława Antonina Cychowska, 83 lata
26. Elżbieta Wiesława Domżalska, 67 lat
27. Stanisław Orłowski, 84 lata
28. Marek Sałaciński, 69 lat
29. Róża Izabela Cieślak, 76 lat
30. Kazimierz Gołębiewski, 71 lat
31. Jacek Bogusław Napiórkowski, 73 lata
32. Małgorzata Grażyna Jasińska, 61 lat
33. Henryk Daniszewski, 72 lata
34. Jan Stefan Daszewski, 84 lata
35. Wiesława Kopera, 83 lata
36. Halina Bujnowska, 82 lata
37. Karol Gerwatowski, 39 lat
38. Anna Teresa Błonko, 62 lata
39. Urszula Adamczyk, 67 lat
40. Barbara Grabowska, 87 lat
41. Henryk Brzozowski, 73 lata
42. Robert Załęski, 48 lat
43. Karol Mróz, 70 lat
44. Marek Ostrowski, 72 lata
45. Dariusz Biedrzycki, 46 lat
46. Danuta Listwon, 82 lata
47. Danuta Głażewska, 74 lata
48. Mieczysław Rudnicki, 56 lat
49. Jan Mroczkowski, 68 lat
50. Ireneusz Załęski, 45 lat
51. Marcin Świercz, 28 lat
52. Marianna Bełdycka, 87 lat
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Sezon lotowy 2024 okazał się bardzo cięż-
kim sezonem dla dorosłych gołębi. Spowo-
dowane to było trudnymi warunkami pogo-
dowymi, przeciwnym lub też spychającym 
wiatrem do kierunku lotu, oraz wysokimi 
temperaturami i to nawet już w maju. Tak 
wymagające warunki spowodowały, że 
dużo gołębi sobie nie poradziło.

Ze względu na duże straty sekcja Różan nie 
brała udziału w lotach maratońskich, a są to 
loty z odległości ponad 700 km i odbywają się 
z terenu Niemiec.

Loty gołębi młodych również okazały się 
wymagające, przy czym pierwsze dwa z od-
ległości 160 i 200 km okazały się udane, na-
tomiast trzeci z odległości 260 km, przy 
przeciwnym wietrze, okazał się katastrofalny 
zarówno dla różańskiej sekcji, jak też całego 
Oddziału Pułtusko-Przasnysko-Makowskiego.

Rak piersi to najczęściej występujący 
nowotwór u kobiet w Polsce, ale wczesne 
wykrycie zmian znacząco zwiększa szanse 
na wyleczenie. Dlatego tak ważna jest edu-
kacja i profilaktyka, które mogą uratować 
życie. Właśnie tym zagadnieniom poświęco-
ne było spotkanie edukacyjne pn. Zdrowe 
piersi są OK!, organizowane w urzędzie 
gminy przez specjalistkę z Państwowej In-
spekcji Sanitarnej z Makowa Mazowieckie-
go. 

Warsztaty miały na celu zwiększenie świa-
domości na temat profilaktyki raka piersi 
oraz zachęcenie kobiet do regularnych badań. 
Podczas spotkań uczestniczki nauczyły się, 
jak prawidłowo przeprowadzać samobadanie 
piersi - jeden z najprostszych, ale skutecznych 
sposobów wczesnego wykrycia niepokoją-
cych zmian. Poruszono tematy związane ze 
zdrowym trybem życia, który może zmniej-
szyć ryzyko zachorowania, takie jak zbilanso-
wana dieta, aktywność fizyczna czy unikanie 
używek. Uczestniczki spotkania miały także 
możliwość praktycznego ćwiczenia na fanto-
mach piersi i wyjątkowo jąder,  które stanowią 

realistyczne modele. Ułatwiają naukę i popra-
wiają pewność w przeprowadzaniu samodziel-
nych badań. Panie zapoznały się z zasadami 
profilaktyki nowotworowej. Statystyki są 
jednoznaczne - wczesne wykrycie raka piersi 
zwiększa szanse na wyleczenie do ponad 90%. 
Co ciekawe może występować również u męż-
czyzn, chociaż niezwykle rzadko. Stanowi 
zaledwie około 1% wszystkich nowotworów 
złośliwych piersi i mniej niż 1% wszystkich 
nowotworów u mężczyzn. Pomimo swojej 
rzadkości, rak piersi u mężczyzn jest równie 
niebezpieczny co u kobiet i wymaga wczesnej 
diagnozy oraz skutecznego leczenia. Dlatego 

ważne jest, aby kobiety już w młodym wieku 
uczyły się dbać o swoje zdrowie, a regularne 
badania stały się naturalną częścią ich życia. 

Często spotykamy się z tym, że kobiety boją 
się badać same, a jeszcze bardziej wizyty u le-
karza. Chcemy przełamać ten strach i poka-
zać, że profilaktyka to klucz do zdrowia - pod-
kreślała prowadząca.

Warsztaty stanowiły nie tylko okazję do 
zdobycia cennej wiedzy, ale także miejsca, 
gdzie uczestniczki mogły zadawać pytania 
i rozwiewać swoje wątpliwości. Interaktywna 
forma zajęć  pozwoliła na lepsze zrozumienie 
techniki badania i budowy ciała.

   M.Cachel

Sport gołębiarski to nie tylko współzawod-
nictwa lotowe, ale również wydarzenia zwią-
zane z działalnością charytatywną, w których 
biorą udział również różańscy hodowcy. Jedną 
z nich jest fundacja Ludzki Gest byłego już 
piłkarza reprezentacji Polski Kuby Błaszczy-
kowskiego. Na rzecz tej fundacji zostały po-
darowane i wystawione na licytację gołębie 
od najlepszych hodowców z Polski i Europy. 
Licytacja odbyła się w listopadzie w Opolu, 
a dochód z niej został przeznaczony na potrze-
bujące dzieci.

Na wystawie Okręgu Ciechanów, która od-
była się 01.12.2024 r. w Pułtusku, również 
została przeprowadzona aukcja charytatywna 
na rzecz domu dziecka. Z 20 wystawionych 
gołębi najtańszy został kupiony za 700 zł, a  
najdroższy za ponad 7000 tys.

W dniu 08.12.2024 r. w GOUK odbyło się 
zebranie podsumowujące sezon lotowy 2024 

sekcji Różan, na którym wręczono pamiątko-
we dyplomy i puchary. 

W lotach gołębi dorosłych najlepszym ho-
dowcą okazał się Andrzej Rozbicki, drugie 
miejsce zajął Radosław Jóźwiak, trzecie Ma-
riusz Rurka. We współzawodnictwie gołębi 
młodych  pierwsze miejsce zajął Dariusz Bier-
nacki, drugie Andrzej Rozbicki, a trzecie Ra-
dosław Jóźwiak. 

Na zakończenie w imieniu własnym 
i wszystkich hodowców sekcji Różan chciał-
bym podziękować Dyrektorowi Gminnego 
Ośrodka Upowszechniania Kultury w Różanie 
Sebastianowi Olszewikowi za opiekę nad na-
szą sekcją oraz dofinansowanie nagród.

 
Z pozdrowieniem hodowców Dobry Lot
  Andrzej Rozbicki

Zakończenie sezonu
lotowego gołębi

pocztowych
sekcji Różan
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Przedmoście Różan – fort III w latach 1887–1961
Cd. z numeru 7-10/2024

Centralna Składnica Odpadów Promieniotwórczych
W tle opisanej transformacji starań WP 

o utrzymanie użyteczności starych fortów 
Różana dla wojska w starania o pozbycie się 
kłopotliwego mienia – tymczasem bez szan-
sy na wykorzystanie na potrzeby obronności 
kraju – zaczęła toczyć się zupełnie inna hi-
storia.

Otóż w wizji rozwoju kraju pojawił się 
wątek pokojowego, cywilnego wykorzy-
stania osiągnięć fizyki jądrowej. Uchwa-
łą Prezydium Rządu nr 419/55 z 4 czerwca 
1955 r. utworzono Instytut Badań Jądrowych 
(IBJ) Polskiej Akademii Nauk z ośrodkami 
w Warszawie, Świerku koło Otwocka oraz 
Bronowicach koło Krakowa. Z kolei uchwałą 
nr 444/56 z 11 lipca 1956 r. powołano Peł-
nomocnika Rządu ds. Wykorzystania Energii 
Jądrowej (dalej: Pełnomocnik Rządu). Urząd 
pełnomocnika, kierowany przez ministra Wil-
helma Billiga, miał siedzibę w Warszawie, 
w oddanym rok wcześniej do użytku Pałacu 
Kultury i Nauki.

Prace wszczęte nad pozyskiwaniem mate-
riałów radioaktywnych oraz zastosowaniem 
takowych nieuchronnie wiodły do pojawienia 
się odpadów niebezpiecznych dla zdrowia 
obywateli. Wymagały gromadzenia w izola-
cji od środowiska naturalnego i ludzi, dlate-
go do tego celu nie nadawały się klasyczne 
wysypiska. Oczywiście rozpatrywano budo-
wę specjalnego atomowego śmietnika, lecz 
nie pozwalał na to brak czasu, a szczególnie 
koszty, wykraczające poza możliwości finan-
sowe państwa. Ktoś rzucił więc pomysł, żeby 
wykorzystać budowle istniejące, z wyraźnym 
wskazaniem na zbędne wojsku bunkry.

Dysponentem zasobu obiektów fortyfika-
cyjnych było Szefostwo Wojsk Inżynieryj-
nych MON, toteż zastępca Pełnomocnika 
Rządu mgr inż. Jerzy Metera rodzącym się 
kłopotem podzielił się z Szefem Wojsk Inży-

nieryjnych gen. bryg. mgr inż. Stanisławem 
Świnarskim. 27 grudnia 1958 r. powiadomił 
go o coraz szerszym stosowaniu izotopów 
promieniotwórczych w nauce, technice i me-
dycynie, a co za tym idzie, zwrotnym spły-
wie rosnącej liczby substancji odpadowych 
niebezpiecznych dla ludzi. Problem bez-
piecznego gromadzenia wymagał szybkiego 
rozwiązania, lecz jak wykazały obliczenia, 
prace projektowe i budowlane dotyczące spe-
cjalnego składowiska wiązały się z nakładami 
inwestycyjnymi wykraczającymi poza budżet 
komórek odpowiedzialnych za ochronę ra-
diologiczną obywateli. Za najlepsze wyjście 
Pełnomocnik Rządu uznał przekazanie przez 
MON fortu Twierdzy Modlin, który zostałby 
przebudowany na centralną składnicę odpa-
dów promieniotwórczych. W przypadku zgo-
dy szefa pełnomocnik zaoferował wysłanie 
swoich specjalistów do wytypowania kon-
kretnego obiektu.

W bezpośrednim kontakcie z biurem Peł-
nomocnika Rządu SzWInż ustaliło, że tenże 
pragnął zaadaptować na składowisko jeden 
z magazynów amunicyjnych twierdzy mo-
dlińskiej koło Kazunia. Sugerowaną lokaliza-
cję gen. Świnarski przedstawił szefowi Zarzą-
du I SG WP do konsultacji. Zarząd Operacyj-
ny nie przewidywał wykorzystania obiektu 
w planach rozwoju sił zbrojnych, więc wyra-
ził zgodę na odstąpienie magazynu. W tej sy-
tuacji szef Sztabu Wojsk Inżynieryjnych płk 
Brodawczuk sprawę załatwienia formalnego 
przekazania tego obiektu Pełnomocnikowi 
Rządu skierował 5 lutego 1959 r. do Depar-
tamentu Służby Kwaterunkowo-Budowlanej 
WP. Z pewnym jednak zastrzeżeniem. Było 
to możliwe dopiero po uzyskaniu zgody do-
wódcy WOW, bowiem pierwszeństwo miały 
bieżące potrzeby wojsk okręgu. Stanowisko 
wojska okazało się w pełni przychylne, ale 
na dalszy bieg sprawy miała wpływ Woje-

wódzka Komisja Planowania Gospodarczego 
(WKPG), która nie wyraziła zgody na pro-
ponowaną lokalizację składowiska między 
innymi z powodu zbytniej bliskości stolicy.

Po okresie konsternacji, w którym ponow-
nie rozpatrywano budowę nowego specjalne-
go składowiska albo zagospodarowanie na 
jego potrzeby nieużytecznego obiektu w dys-
pozycji resortu cywilnego, sprawa powróciła 
do MON w kwietniu roku 1960. Na szczeblu 
ministerialnym resort obrony zobligowano do 
wytypowania fortów lub bunkrów do groma-
dzenia odpadów radioaktywnych, tj. działania 
włączonego wówczas w zakres obowiązków 
IBJ w Świerku. Po analizie sprawy i przejrze-
niu zasobów, SzWInż sporządziło spis kilku 
zbędnych dla WP obiektów fortyfikacyjnych. 
Listę tę wraz z oceną stopnia nieprzydatności 
dla wojska gen. Świnarski przekazał 18 maja 
szefowi gabinetu ministra obrony narodo-
wej. Okazane propozycje marszałek Marian 
Spychalski przedstawił 26 czerwca Pełno-
mocnikowi Rządu. Tenże do ich rozpatrzenia 
powołał międzyresortową komisję, złożoną 
z przedstawicieli MON, Ministerstwa Zdro-
wia, Komisji Planowania przy Radzie Mini-
strów i biura Pełnomocnika Rządu.

Z ramienia MON w pracach komisji 
uczestniczył przedstawiciel SzWInż WOW 
kpt J. Kłoszewski, bowiem większość za-
proponowanych lokalizacji znajdowała się 
w granicach tego okręgu. Kłoszewski oka-
zał dokumentację techniczną fortów i ustnie 
uzupełnił ich charakterystykę dla wyjaśnienia 
wątpliwości zgłoszonych przez pozostałych 
członków. Komisja ustaliła zaocznie, iż do 
adaptacji na centralne składowisko najlepiej 
nadawały się Fort Dębe oraz forty II i III 
w Różanie. Po tym werdykcie Szef Wojsk In-
żynieryjnych 18 lipca potwierdził Pełnomoc-
nikowi Rządu, że wojsko wybór zaakcepto-
wało. Wybrane lokalizacje ponownie nie 
spodobały się WKPG, lecz 19 lipca minister 
Billig wystąpił do MON o przejęcie wymie-
nionych fortów. 27 sierpnia szef SG WP gen. 
broni J. Bordziłowski zapewnił Pełnomocnika 
Rządu, iż wojsko gotowe było oddać w każ-
dej chwili rzeczone obiekty na mogilniki, lecz 
nie będzie wszczynało niezbędnej procedury 
administracyjnej przekazania, zanim loka-
lizacja nie uzyska formalnej zgody WKPG. 
Gdy tylko WKPG wydała 1 września zgodę 
na ulokowanie mogilnika w Różanie, Billig 
natychmiast tego dnia wystąpił do gen. Bor-
dziłowskiego z prośbą o przekazanie fortów 
II i III oraz o zgodę na bezzwłoczny dostęp 
do nich ekipie specjalistów wyznaczonych do 
przeprowadzenia pomiarów mających ocenić 
stopień przydatności budowli na potrzeby 
składowiska. SG WP wydał zezwolenie na 
badania od razu 2 września. 7 września Pełno-
mocnik Rządu zawiadomił gen. Świnarskiego 
o pomyślnym zakończeniu poszukiwań miej-Widok ogólny frontowej ściany koszar szyjowych fortu III w roku 2021. Od strony prawego barku widoczne jest nie zamuro-

wane okno w latrynie. Na skraju obu fotografii znajdują się ściany kaponiery szyjowej (fot. Z. Gołaszewski)
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dr Bogusław Perzyk - 60-lecie Krajowego 
Składowiska Odpadów Promieniotwórczych 
w Różanie. Wydawca ZUOP 2022 r.

sca na mogilnik oraz upoważnieniu wyda-
nym Zarządowi Inwestycji Badań Jądrowych 
w Warszawie przejęcia fortów różańskich od 
władz wojskowych. Wystąpienie Billig za-
kończył następująco: Podając powyższe do 
wiadomości, pozwalam sobie podziękować 
uprzejmie Obywatelowi Generałowi bry-
gady oraz oficerom z Szefostwa Wojsk Inży-
nieryjnych za owocną pomoc, okazaną nam 
w poszukiwaniach obiektu przeznaczonego 
na składnicę.

Zarząd Inwestycji Badań Jądrowych prze-
jął forty II i III od rejonowego Zarządu Kwa-
terunkowo-Budowlanego WOW protokołem 
spisanym 13 października 1960 r. Następnie 
na fortach zaczęła pracę komórka administra-
cyjna powołana w strukturze organizacyjnej 
IBJ. Wydział Architektury i Budownictwa 
przy Prezydium WRN w Warszawie wydał 12 
maja 1961 r. zaświadczenie dla Pełnomocnika 
Rządu o szczegółowej lokalizacji Centralne-
go Składowiska Odpadów Promieniotwór-
czych na obu fortach. Mogilnik uruchomiono 
w październiku, na razie tylko na terenie fortu 
III (obiekt A). Wybrano go z uwagi na mniej-
sze zawilgocenie, położenie bardziej na ubo-
czu, dalej od zabudowy Różana i głównych 
dróg. Wkrótce okazało się, iż pojemność fortu 
przy ówczesnej dynamice spływu odpadów 
zaspokoi potrzeby kraju na najbliższe kilka-
dziesiąt lat. Wobec tego kilka lat później fort 
II (obiekt B) oddano do dyspozycji Prezy-
dium PRN w Makowie Mazowieckim.

Krajowe Składowisko Odpadów Promie-
niotwórczych (KSOP) działa w forcie III do 
dzisiaj, mimo upływu 60 lat. Stanowi nie 
tylko relikt dawnej inżynierii wojskowej, bo 
właściwości taktyczno-techniczne zajętego 
dzieła budownictwa obronnego zdetermino-
wały sposób i zakres przechowywania sub-
stancji radioaktywnych. Jest także reliktem 
krótkiego czasu zarządu sprawowanego nad 
obiektem przez WP po roku 1945, z czego 
mało kto zdaje sobie sprawę. Numeracja za-
sadniczych betonowych kompleksów maga-
zynowania 1, 2 i 3 wcale nie jest porządkiem 
ustalonym po osadzeniu tam składowiska 
przez jego organ kierowniczy. Przeniesiono 
ją z otrzymanej dokumentacji wojskowej. 
W ewidencji sporządzonej w roku 1949 po-

minięto numery fortów, natomiast pod nume-
rami od 1 do 11 zarejestrowano należące do 
nich poszczególne budowle kubaturowe. Bez 
znaczenia było, czy były to budowle pojedyn-
cze, czy też zespolone. Ponadto numerację 
wprowadzono przeciwnie niż porządek nada-
ny niegdyś fortom. I tak: to, co znajdowało się 
na forcie I, stało się budowlami numer 7-11, 
a te z fortu III – stały się kompleksami numer 
1, 2 i 3, i są nimi do chwili obecnej.

Podsumowanie
Historia fortyfikacji przedmościa Różan jest 

klasycznym przykładem dylematów, jakim 
przychodzi stawić czoło w planowaniu obro-
ny państwa. Stratedzy rosyjscy jeszcze przed 
rokiem 1830 sugerowali potrzebę umocnienia 
szeregu punktów na rubieży uznanej za opty-
malną linię obrony przy wschodniej granicy 
sąsiednich mocarstw, mimo że rubież nie le-
żała na terytorium Cesarstwa Rosyjskiego. 
Gdy wreszcie owa korzystna linia obrony 
znalazła się w granicach cesarstwa, barie-
ra przewlekłej zapaści finansowej przez pół 
wieku blokowała ufortyfikowanie przepraw 
przez Narew. Gdy sytuacja polityczna zmusi-
ła wreszcie do wydania pieniędzy na pozycję 
do osłony przedmościa różańskiego, ledwie 
piętnaście lat później, w roku 1902, wydatek 
okazał się zbyt skromny i tylko powiększył 
koszt postawienia fortyfikacji o właściwej 
postaci taktyczno-technicznej. Z kolei czyn-
nik natury strategiczno-operacyjnej w 1906 r. 
zdeklasował wzmacniane fortyfikacje, nim 
zakończono przebudowę – i rzec można, wy-

Przelotnia wyjścia bojowego ze schronem dla armat przeciwszturmowych przy prawym barku fortu III (fot. Z. Gołaszewski)

rzucono w błoto środki finansowe z takim 
trudem wreszcie wydzielone w budżecie pań-
stwa.

Historia lubi się powtarzać, bowiem nie-
mal tego samego doświadczyło przedmoście 
różańskie po odzyskaniu przez Polskę nie-
podległości. W polskim planowaniu obron-
nym operacyjnie pełniło taką samą funkcję 
jak w rosyjskim. Pod względem technicznym 
forty uznano za przestarzałe, gdy jednocześnie 
na wykonanie nowych budowli uzupełniają-
cych wojsku brakowało funduszy. Miały zo-
stać uruchomione dopiero w stanie zagrożenia 
wojną i tak się stało, lecz zbyt późno, a ponad-
to problemowi nie podołano organizacyjnie.

Jak pokazały wypadki przygotowań obron-
nych, a także przebieg działań wojennych 
w latach 1914–1945, bez względu na to która 
ze stron konfliktu miała w swoim władaniu 
przeprawę przez Narew w Różanie, dbała o jej 
ufortyfikowanie. Zaistniał pewien paradoks. 
Z którejkolwiek strony by nie nadciągnął 
przeciwnik, rosyjskie forty nie stanowiły czoła 
linii obrony. Poza jednym przypadkiem wrze-
śnia 1939 r., spowodowanym tylko brakiem 
czasu, sił i środków na rozwinięcie właściwe-
go frontu robót inżynieryjnych. Skutkiem tego 
podczas walk to nie na forty była kierowana 
zasadnicza siła ognia artylerii i lotnictwa. Po-
ciski burzyły czołowe fortyfikacje oraz drogi 
i miasto. Tak więc w ciągu 30 lat Różan został 
trzy razy niemal zrównany z ziemią, gdy tym-
czasem forty nie doznały żadnego uszczerbku.

Splot okoliczności szczęśliwy dla fortów 
Różana sprawił, że zachowały się budowle 
nie mające odpowiedników w dzisiejszym 
bogatym polskim zasobie dawnych carskich 
i innych fortyfikacji. Odpowiedników tak 
pod względem właściwości taktyczno-tech-
nicznych, jak i kondycji fizycznej. Fortów 
właściwie zapomnianych w obliczu natłoku 
informacji o potędze znacznie większych za-
łożeń obronnych i głośnej roli, jaką odegrały 
podczas I lub II wojny światowej. Sześćdzie-
siąta rocznica powstania KSOP stała się dobrą 
okazją, żeby przypomnieć, jakimi ścieżkami 
kroczyła historia przedmościa Różan i poka-
zać jego nadal istniejące fortyfikacje.

Podwójny kojec przeciwskarpowy fortu III (strzelnice zamurowane)
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T E C H N O L O G I E   N O W O Ś C I   D E M E N T I   P O J Ę C I A
K.Kruszewski

Na pewno charakterystyczne jest dla wszystkich to, że nie zdają sobie sprawy, że to co mówią, piszą czy cytują trafia też do ludzi o małym rozeznaniu z brakiem dystansu i jest bardzo dosłownie odbierane.
Mogą oni nie wyłapać sarkazmu, dowcipu czy przenośni. Z wolnością słowa...jak w każdej wolności trzeba być odpowiedzialnym. Więc jak masz z tym problem ..........

Największy na 
świecie system nośny 
o nazwie Starship/Super 
Heavy odbył swój szósty 
lot testowy. Próba za-
kończyła się częściowym 
sukcesem. Starship to 

dwustopniowa megarakieta nośna. Pierwszy stopień to 
booster Super Heavy, a drugi Ship, będący statkiem kosmicz-
nym. W założeniu ma nie tylko wynosić największe ładunki 
na orbitę i znacząco zmniejszyć koszty takiego transportu, ale 
także mieć kluczowy udział w kolonizacji Księżyca, a później 
- Marsa. Spore nadzieje z projektem ma również NASA, która 
chce za pomocą rakiety Starship wysłać swoich astronautów 
na Księżyc w ramach misji Artemis 3, zaplanowanej na  dru-
gą połowę 2026 r. Odpowiednio duża flota Starshipów może 
wręcz pozwolić na stałe połączenie transportowe z Księży-
cem.
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Chiny w październiku br. 
wystrzeliły nową trzyosobową 
załogę na swoją orbitalną sta-
cję kosmiczną. Kraj ten stara 
się rozszerzyć swoją eksplo-
rację przestrzeni kosmicznej 
o misje na Księżyc i dalej. Chi-
ny zbudowały własną stację 
kosmiczną po tym, jak zostały 

wykluczone z projektu Międzynarodowej Stacji Kosmicznej 
(ISS) głównie z powodów politycznych. Stany Zjednoczone 
sprzeciwiły się zaangażowaniu Chin w program ISS z powo-
du obaw o transfer technologii i bezpieczeństwo narodowe. 
W rezultacie Chiny opracowały własną stację kosmiczną, 
Tiangong i umieściły ją na orbicie w 2021 r., a 17 czerw-
ca załogowy statek kosmiczny Shenzhou 12 wysłał trzech 
chińskich astronautów w przestrzeń kosmiczną i zadokował 
do głównego modułu Tianhe-1. Po raz pierwszy Chińczycy 
weszli na pokład własnej stacji kosmicznej.

W 1993 r. Stany Zjednoczone i Związek Radziecki plano-
wały budowę Międzynarodowej Stacji Kosmicznej. Od roz-
poczęcia budowy w 1998 r. uczestniczyło w tym łącznie 17 
krajów, w tym Stany Zjednoczone, Rosja, Francja, Niemcy, 
Japonia, Włochy i Wielka Brytania, a na pokład Międzynaro-
dowej Stacji Kosmicznej weszło 244 astronautów z 19 krajów. 

Nie było tam Chin głównie z powodu nierespektowania 
praw autorskich i patentów. Rząd USA nie ufał Chinom na 
tyle, aby zaprosić je do udziału. I to nie tylko NASA (USA) rów-
nież Rosyjska Agencja Kosmiczna (Roskosmos). Jest to rów-
nież Kanadyjska Agencja Kosmiczna (CSA), Japońska Agencja 
Eksploracji Przestrzeni Kosmicznej (JAXA) oraz członkowie 
uczestniczący w Europejskiej Agencji Kosmicznej (ESA). 
Liczba przypadków, w których chińskie firmy ukradły tech-
nologię firmom amerykańskim, jest niewyobrażalnie wyso-
ka – a wszelkie protesty i wysiłki mające na celu skłonienie 
chińskiego rządu do egzekwowania praw patentowych 
kończyły się fiaskiem. Chińskie podróbki amerykańskich 

produktów są wszędzie, a nie 
jest odwrotnie. Tak więc trudno 
oczekiwać współpracy między 
USA, a Chinami w kwestiach 
zaawansowanych technologii. 
Nawet obecna Chińska rakieta 
załogowa jest prostą podróbką 
rosyjskiego Sojuza.
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Oszustw internetowych coraz więcej
Najpopularniejszy wciąż phishing
Phishing - metoda oszustwa, w której przestępca podszywa 
się pod inną osobę lub instytucję w celu wyłudzenia pouf-
nych danych logowania, danych osobowych, danych karty 
kredytowej, zainfekowania komputera szkodliwym oprogra-
mowaniem czy też nakłonienia ofiary do określonych działań.

Oszustwa na Brzoskę czy Cejrowskiego – to niestety 
codzienny obrazek w internecie. Rozwiązania wdra-
żane przez platformy internetowe nie są skuteczne. 
Oszuści znajdują sposoby, aby je obejść.

Dane opublikowane w raporcie - Krajobraz bezpieczeń-
stwa polskiego internetu CERT Polska - pokazują, że ubie-
gły rok był pod względem zgłoszeń rekordowy – wpłynęło 
ich 371 089, z czego 210 360 zweryfikowano jako oszustwa 
dotyczące cyberbezpieczeństwa i na tej podstawie zare-
jestrowano 80 267 unikalnych incydentów. Liczba zareje-
strowanych oszustw z roku na rok rośnie. W bieżącym roku 
zanotowano stuprocentowy przyrost ich liczby w stosunku 
do roku poprzedniego (w 2022: 39 693). Jak podaje zespół 
reagowania na oszustwa, działający w strukturach NASK, pod 
względem zgłoszeń ubiegły rok był rekordowy ze względu na 
uruchomienie nowego, bezpłatnego numeru 8080 do ich 
zgłaszania oraz ze względu na kampanie informacyjne. CERT 
przyjmuje zgłoszenia przez SMS, formularz na stronie, numer 
telefoniczny, e-mail i pocztą tradycyjną.

Coraz więcej oszustw na łatwy zarobek
W 2023 r. CERT zablokował 80 tys. szkodliwych domen, 

w tym 32 tys. związanych z fałszywymi inwestycjami. Oszu-
stwa na inwestycje okazały się najczęściej występującym 
celem phishingu w ubiegłym roku. Oszuści wykorzystujący 
mechanizmy reklamowe takie jak linki sponsorowane za-
chęcają użytkowników internetu do przejścia na ich strony 
internetowe. Wystarczy kliknąć w reklamę, która zawiera 
sensacyjny nagłówek, wykorzystuje wizerunek kogoś zna-
nego albo podszywającą się pod znany portal. Po kliknięciu 
użytkownik przenoszony jest na stronę o fałszywej inwesty-
cji, na której znajduje formularz kontaktowy. Za pomocą tego 
formularza oszuści wyłudzają dane. Do użytkownika dzwoni 
konsultant, który namawia do podpisania umowy, do przela-
nia pieniędzy, a nawet do zainstalowania oprogramowania, 
które przejmuje zdalnie komputer i telefon.

Wykorzystany wizerunek znanych osób
Użytkownicy, którzy chcą 

zweryfikować ofertę inwestycji 
i zaczną przeszukiwać internet 
w poszukiwaniu informacji, 
mogą natknąć się na fałszywe 
recenzje, często bardzo wysoko 
pozycjonowane w wyszukiwa-
niach Google. Recenzje wyko-
rzystują fałszywe wizerunki zna-
nych osób, aby się uwiarygodnić. 
Przykładowo: w 2022 r. CERT 
ostrzegał o reklamach z wize-
runkami piłkarzy reprezentacji 
Polski. W tym roku scamerzy, do 
reklamowania fałszywej inwe-
stycji, wykorzystali wizerunek 
Rafała Brzoski, prezesa firmy 

Inpost, oraz logo serwisu money.pl. Inna taka reklama przed-
stawiała wypowiedź Wojciecha Cejrowskiego przerobioną 
przez sztuczną inteligencję i zachęcającą do rejestracji na 
platformie inwestycyjnej przypominającej artykuł na money.
pl.

Celebryci, zbiórki pomocowe i pornografia
Oszustwa inwestycyjne to nie wszystko. CERT zaobserwo-

wał działalność oszustów także na innych polach. W 2024 r. 
zauważono trend związany z reklamami produktów medycz-
nych wykorzystującymi wizerunki osób wyglądających jak 
lekarze lub dziennikarze, co miałoby poświadczać skutecz-
ność danego leku. Strony, na które zostaliśmy przeniesieni 
po kliknięciu w te reklamy, są często stylizowane na znane 
portale informacyjne, jak np. TVP Info lub strony Minister-
stwa Zdrowia. Oszuści wykorzystują także pomoc dla ofiar 
powodzi w województwie dolnośląskim do tworzenia fał-
szywych zbiórek (np. przez podszywanie się pod WOŚP), 
a nawet – treści pornograficznych, aby reklamować środki 
na potencję. Oszuści wykorzystali wizerunek ponad 139 osób 
publicznych, m.in. polityków, sportowców, dziennikarzy i ak-
torów. Reklamy zawierają spreparowane grafiki i krzykliwe 
nagłówki dotyczące kontrowersyjnych informacji, mających 
zachęcić użytkownika do kliknięcia.
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Rząd nie spełnił żadnej ze swoich obietnic? To fałsz

Przed wyborami parlamentarnymi Koalicja Obywatelska 
opublikowała - 100 konkretów na pierwsze 100 dni rządów. 
W tym terminie rządowi Tuska udało się zrealizować w pełni 
sześć konkretów.

Było to m.in.: przystąpienie do realizacji polityki antyprze-
mocowej, uzyskanie pieniędzy z funduszy unijnych i powoła-
nie Ministerstwa Przemysłu z siedzibą na Śląsku.

Po roku rządów koalicji 15 października ze stu konkretów 
15 jest w pełni zrealizowanych, w tym 9 z opóźnieniem. 
Wśród nich nie ma żadnego, który dotyczyłby rozliczenia 
poprzedniego rządu. Te są na etapie częściowej realizacji. 
Również inni koalicjanci spełnili niektóre swoje obietnice 
przedwyborcze. Przykładowo: Lewica miała w programie pu-
bliczny program in vitro, a Trzecia Droga – kasowy PIT.
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Przekop Mierzei Wiślanej - ta niezbędna inwestycja
Kosztował 2 mld zł, kanał otwarto w 2022 r. Od stycznia 

br. przez kanał na mierzei przepłynęło zaledwie 31 statków 
towarowych z ładunkiem.
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Czy nasza 
armia posiada 
jeszcze zdol-
ności bojowe? 
Tego nie wie 
nikt. Jak mówi 
w książce do-
ś w i a d c z o n y 
oficer, wykła-
dowca akademii 
wojskowej: Po 
wybuchu pełno-

spektaklowej wojny na Ukrainie, wszystkie 
kraje europejskie zmieniły lub poprawiły 
swoje dokumenty strategiczne. Także NATO 
wydało wówczas nową strategię. W polskim 
państwie nic się nie zadziało. Wojsko nie 
przeprowadziło nawet przeglądu obronne-
go, żeby sprawdzić, na czym stoimy. A nie 
zrobiono tego, bo wyszłyby wtedy wszystkie 
błędy, niedostatki, niedoinwestowania, a to 
psułoby obraz wojska. Mijają dwa lata woj-
ny, a armia nadal nie ma własnego przeglą-
du obronnego.
Fragmenty:

Oficer sztabowy - Jeszcze jedna ważna 
rzecz pogorszyła się za Macierewicza. Od 
wejścia Polski do NATO armia kładła bardzo 
duży nacisk na znajomość języka angiel-
skiego, zwłaszcza wśród kadry oficerskiej. 
To było konieczne, żeby działać w systemie 
sojuszniczym. Ale od czasu Antoniego to ja-
koś przestało być ważne. Kiedyś większość 
kadry oficerskiej mówiła po angielsku, 
potem z tym było znacznie gorzej. Dlatego 
na ćwiczenia niejednokrotnie były wysyła-
ne nie te osoby, które powinny. Dowódcy, 
zamiast sami uczestniczyć w ćwiczeniach 
NATO, wysyłali poruczników lub kapitanów, 
którzy mówili po angielsku, bo oni sami 
ani be, ani me. I to były częste przypadki. 
Problem był też, jak mieliśmy gości z NATO. 
W takich sytuacjach wyraźnie było widać, 
że poziom wyszkolenia naszego wojska 
z języka angielskiego jest teraz naprawdę 
kiepski. A proszę wyobrazić sobie, że wybu-
cha konflikt, na terenie naszego kraju trwa-
ją działania wojenne. Wiadomo, że język 
komunikacji w NATO to angielski. No i dupa.

Oficer wojsk lądowych - Wszyscy starsi 
żołnierze pamiętali 2004 r. Pamiętali, jak 
Macierewicz wszedł do WSI i praktycznie 
rozwalił jedną z lepiej działających służb. 
Byłem wtedy młodym oficerem i patrzyłem 
na to z boku, ale z dużym niepokojem. Tym 
bardziej, że Macierewicz wywalał wtedy 
naszych oficerów wywiadu, którzy byli 
rozlokowani po świecie. Działy się tragedie. 
O tych tragediach do dzisiaj się nie mówi, 
ale dużo, naprawdę dużo złego narobił. 
Kiedy zbliżała się jesień 2015 r. i już wie-
dzieliśmy, że Macierewicz znowu trafi do 
MON, nie mieliśmy wątpliwości, że zaczną 
się dziać cuda. I zaczęły.

K.Kruszewski
P O G L Ą D Y   C I E K AW O S T K I   W Y S Z U K A N E   P R Z E C Z Y TA N E

* WARTO PRZECZYTAĆ *

Do wyjaśnienia Amber Gold była pisow-
ska komisja i Suski wszystko wyjaśnił, za 
przekrętem stała caryca Katarzyna. A tak 
poważniej to pieniądze na założenie AG po-
chodziły z pisowskiego SKOKu Stefczyka 
i dlatego Pis szybciutko wyciszył sprawę. 
Dodam, że prokuraturą w tamtym czasie kie-
rował pisowski nominat i choć Komisja Nad-
zoru Finansowego wielokrotnie składała na 
AG doniesienia, to prokuratura nie kiwnęła 
w tej sprawie palcem. PIS miał 8 dłuuugich 
lat i swoich neosędziów aby rozliczyć wszyst-
ko co do złotówki. Jednak nic nie rozliczyli. 
Ciekawe dlaczego? A co do OFE to przenie-
sienie środków do ZUS zapobiegło utracie 
ich wartości. Stopa zwrotu z ZUS przez cały 
czas była wyższa niż z OFE. Nie mówiąc, że 
zagraniczne banki, które były właścicielami 
OFE tuczyły się na prowizjach, które sięgały 
10%, a Kaczyński nie kiwnął palcem, aby to 
obniżyć. Na samych prowizjach Polacy straci-
li 15 mld zł.!!! (znający się)

Czechy - aborcja legalna, w szkołach pre-
zerwatywotematy, pigułka dzień po w każ-
dej aptece, trawa legalna, piwo napojem 
narodowym, kościoły puste. Degeneracja? 
Wcale nie - przestępczość po pijanemu niż-
sza i znaczny przyrost naturalny. U nas: abor-
cja zakazana, tabletka dzień po dostępna 
z wielki trudem (mimo działań ministra, nie 
da się przepchnąć przez Prezydenta ustawy), 
trawa nielegalna - kraj zakazów. Spora prze-
stępczość po narkotykach i pijanemu, za to 
ludzie boją się rodzić dzieci. (Komedia)

Wymiana pokoleniowa to normalna 
sprawa do tego gdy ta zachodzi to zazwyczaj 
nowe pokolenie bazuje na swoich doświad-
czeniach. Kilkanaście lat temu republikanie 
mogliby wysłać amerykańskich żołnierzy 
na Ukrainę, gdyby doszło do tego co zaszło 
w 2022 r., a teraz krytykują takie pomysły. 
Na naszej scenie politycznej też bym wysłał 
kilka dinozaurów z obu stron na emeryturę. 
(Szczebelek)

Fascynujące jest to, że Kościołem rządzą 
ludzie, którzy za nic mają nauki Jezusa, 
a miliony zwykłych wiernych, wierzy im we 
wszystko i liczy się z ich zdaniem. Niebywałe 
jest również to, że kiedy już nie ma jak ich 
bronić i ich winy są bezsporne, to wierni 
tłumaczą to tym, że to przecież zwykli ludzie 
i mogą popełniać błędy. Skąd w ludziach tyle 
głupoty? (Anonim)

PAD dobrze wie, że jest na liście do od-
strzału choćby za ordynarne sponiewieranie 
Konstytucji i Prawa w Polsce. On to wie, 
zdaje sobie z tego sprawę, bo fakty są w jego 
sprawie bezsporne, jak to fakty. (Emil)

Tusk nie ma żadnych narzędzi, żeby po-
wstrzymać sprzedaż TVN. Discovery sprze-
da holenderskiego właściciela TVN-u i Tusk 
nie ma tu nic do gadania. Nowi właściciele 
też nie zmienią radykalnie linii stacji, bo ta 
straci swoich wiernych, a biznes kupuje by 
zarabiać, a nie robić dobrze PiSowi.  Więc na-
pinanie się jednych i drugich jest na wyrost 
i bez sensu. (Adam)

13 grudnia Rosjanie zaatakowali Ukra-
inę prawie setką pocisków manewrujących 
i balistycznych oraz ok. 200 dronami. Teraz 
proszę się zastanowić, co się wydarzy, gdy 
dokładnie taki atak zostanie wycelowany 
na polskie lotnisko wojskowe, z dopiero co 
kupionymi samolotami F-35 czy FA-50, nie 
mówiąc już o F-16? Będziemy strzelać Pa-
triotami? Po 1-2 dniach nie będzie już poci-
sków. A co jeśli taki atak będzie wymierzony 
w polską fabrykę uzbrojenia? Obecnie Ukra-
ińcy budują wyłącznie podziemne, odporne 
na bombardowanie fabryki. Czy mamy 
zamiast tego potencjał Izraelskiej Żelaznej 
Kopuły? Też nie, to co mamy? Tylko dialogi 
techniczne i analizy. (Edmund)

Po wygranej Donalda Trumpa gwałtow-
nie wzrosła sprzedaż awaryjnych środków 
antykoncepcyjnych - podał portal CBS. Inter-
netowa apteka Wisp odnotowała 10-krotny 
wzrost sprzedaży pigułki dzień po. - Ame-
rykanie mają powody, by bać się dalszych 
ograniczeń wolności - uważa Danika Severi-
no Wynn, działaczka Planned Parenthood, 
organizacji non-profit.

Inna apteka internetowa Winx Health 
poinformowała, że w ciągu pierwszych 60 
godzin po wyborach sprzedaż pigułki Re-
start wzrósł o ponad 990 proc. w stosunku 
do poprzedniego tygodnia. Wisp odnotowa-
ła 10-krotnie wyższą sprzedaż antykoncepcji 
awaryjnej w dniach 5-6 listopada, tj. w dniu 
wyborów i dzień później, szczególnie w Tek-
sasie, Alabamie i Indianie. m
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Masz smart-
fona? Żyjesz 
w klatce.

Jesteś pod cią-
głą obserwacją. 
Każdy Twój ruch 
jest śledzony, 
oceniany i anali-
zowany. Bez prze-
rwy otrzymujesz 

spreparowany materiał. Krok po kroku jesteś 
sterowany przez algorytmy inżynierów, 
których nie znasz, i popychany do działań, 
których cele są Ci niewiadome. Powoli sta-
jesz się tresowanym zwierzątkiem, zdalnie 
kontrolowanym przez wielkie korporacje. 
I nie masz pojęcia, kto i w jaki sposób wyko-
rzysta zdobytą w ten sposób władzę. Brzmi 
to okropnie? Jest jeszcze gorzej: to wszystko 
dzieje się za Twoją zgodą!

Dzięki tej książce odkryjesz, jak bardzo 
niebezpieczne są media społecznościowe 
i dlaczego, aby móc zarabiać pieniądze, 
muszą działać na szkodę społeczeństwa. Do-
wiesz się, jak wywoływane są uzależnienia, 
przez które ludzie wariują. Stopniowo tracą 
też swoją indywidualność. Anonimowość 
w środowisku sieci z kolei wyciąga z nich 
i wzmacnia najgorsze cechy. W książce opisa-
no mechanizmy rządzące mediami społecz-
nościowymi. Z potęgi tych mechanizmów 
na ogół nie zdajemy sobie sprawy. Dopiero 
uświadomienie sobie, co za nimi stoi, jak 
konkretnie działają i jakie będą ich możliwe 
konsekwencje dla naszej cywilizacji, pozwoli 
na przemyślenie decyzji o usunięciu kont 
z mediów społecznościowych - niektórych 
lub wszystkich. Ostatnie słowo jeszcze nale-
ży do Ciebie.

W październiku 2023 chiński kontene-
rowiec rozwalił gazociąg łączący Estonię 
i Finlandię oraz kabel telekomunikacyjny 
ze Szwecji do Estonii, a teraz chiński konte-
nerowiec rozwala kabel Finlandia-Niemcy 
oraz Szwecja-Litwa. Chińskie kontenerowce 
rozwalają kable, pytanie kiedy kolejny roz-
wali nam gazociąg? Mamy się czym bronić? 
Do tego ściągamy setki tysięcy chińskich 
samochodów - potencjalnych bomb zapa-
lających podpiętych pod serwery w Pekinie. 
Instalujemy setki tysięcy jak nie miliony 
instalacji fotowoltaiki z chińskimi sterow-
nikami podpiętymi do serwerów w Pekinie 
i bezrefleksyjnie wpinamy je do sieci ener-
getycznej. Infrastruktura sieci komórkowych 
stoi na chińskim sprzęcie. W domach mamy 
chińskie roboty-sprzątające z łatwopalnymi 
bateriami litowo-jonowymi podpięte do 
serwerów w Pekinie, a w piwnicach chińskie 
hulajnogi też z bateriami z litem. Jedna de-
cyzja Xi i wszystko to zapłonie. (losowynik)
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Mamy trzy lata bez prawdziwej wizji zwy-
cięstwa. Co chcemy osiągnąć w sensie strate-
gicznym? Zamiast tego mówimy - for as long 
as it takes - (tak długo jak to będzie koniecz-
ne red.). Przez prawie 20 lat pracowałem 
z wojskowymi i nigdy nie słyszałem o czymś 
takim, że będziemy prowadzić operację woj-
skową tak długo, jak będzie to konieczne. Nie 
ma czegoś takiego, jak wojny, które nigdy się 
nie kończą - prof. Andrew Michta

Są na tym świecie ludzie silnie związani 
różnymi związkami z Kremlem. Oni mają 
swoją partię w Parlamencie Europejskim, 
która de facto ten europejski projekt chce 
rozsadzić. I pan Mateusz Morawiecki jak 
najbardziej się do tego nadaje — tak poli-
tolog prof. Radosław Markowski odnosi się 
do pomysłu, by na czele Europejskich Kon-
serwatystów i Reformatorów stanął Mateusz 
Morawiecki. (onet.pl)
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Informator  Informator  Informator  Informator  Informator  Informator

997 Policja
71 77 391 Różan, ul. Lwowska
998, 112 Straż Pożarna
Różan, ul. Warszawska, 76 69 008
999 Pogotowie Ratunkowe
Komenda Główna Policji (22) 62 102 51
800 120 226 tel. zaufania o przestępstwach 
w rodzinie

Zakład Gospodarki Komunalnej 
Sp. z o.o.

Tel. 76 69 159 ul. Dolna
e-mail: biuro@zgkrozan.pl
Biuro zakładu pracuje w godz. 700-1500

od poniedziałku do piątku
Tel. 76 69 041 - oczyszczalnia ścieków
Tel. 606280968, 662258790 - zgłaszanie awarii

76 69 004 Posterunek Energetyczny, ul. Polna
991, 22 3404100 zgłaszanie reklamacji
w sprawie przerw w dostawie prądu

Numery telefonów
Urzędu Gminy w Różanie:
29 numer kierunkowy
gminarozan.pl
rozan.bipgminy.pl

Burmistrz Piotr Świderski
Burmistrz przyjmuje interesantów w sprawach skarg 
i wniosków w każdy wtorek
w godz. 12.00 –16.00 w pok. nr 22 – I piętro
76 79 120 sekretariat
76 79 121 faks sekretariat
76 79 122 sekretarz 

Referat organizacji i nadzoru
76 79 122 kierownik
76 79 136 obsługa Rady i Komisji
76 79 144 administracja sieci komputerowej

Referat finansów i budżetu
76 79 132 kierownik
76 79 132 księgowość budżetowa
76 79 143 księgowość podatkowa
76 79 133 wymiar podatków i opłat
76 79 142 księgowość budżetowa szkół i przedszkola
76 79 142 płace szkół i przedszkola
76 79 134 kasa

Referat planowania przestrzennego, inwestycji, 
dróg i ochrony środowiska
76 79 126 kierownik
76 79 125 planowanie przestrzenne
76 79 125 stanowisko pracy ds. inwestycji
76 79 126 drogi i zamówienia publiczne
76 79 149 gospodarka mieniem komunalnym i rol.
76 79 149 ochrona środowiska

Referat oświaty, kultury i sportu
76 79 140 kierownik
76 79 140 oświata oraz rozwiązywanie problemów alko-
holowych i przeciwdziałania patologiom społecznym
76 79 139 działalność gospodarcza, archiwum zakłado-
we, kultura i zdrowie
76 79 294 sport

Urząd stanu cywilnego
76 79 127 kierownik
76 79 127 sprawy obywatelskie, wydawanie dowodów 
osobistych
76 79 128 promocja i pozyskiwanie środków zewnętrznych
76 79 135 obronność, obrona cywilna i zarządzania 
kryzysowe
76 69 177 Ośrodek Pomocy Społecznej

Adresy e-mail:

Urząd gminy: ugrozan@post.pl

Burmistrz: ugrozan@post.pl

Sprawy organizacyjno-kadrowe: 
p.kowalewska@gminarozan.pl

Obsługa Rady i Komisji: 
m.bialik@gminarozan.pl

Kierownik nadzoru i informatyki:
m.osiecki@gminarozan.pl

Administracja sieci komputerowej: 
p.rzezawa@gminarozan.pl

Skarbnik, kierownik referatu finansów 
i budżetu: m.powirska@gminarozan.pl

Księgowość budżetowa: 
a.grzywacz-brym@gminarozan.pl

Księgowość podatkowa: 
m.mosakowska@gminarozan.pl

Podatki i opłaty: 
m.bruzdziak@gminarozan.pl

Księgowość szkół i przedszkola: 
k.sledziewska@gminarozan.pl

Rachuby, płac szkół i przedszkola: 
m.skrzecz@gminarozan.pl

Kierownik referatu planowania prze-
strzennego, inwestycji, dróg i ochrony śro-
dowiska: c.lodygowski@gminarozan.pl

Planowanie przestrzenne: 
j.oltarzewska@gminarozan.pl

Inwestycje: w.wnuk@gminarozan.pl

Drogi i zamówienia publiczne: 
c.lodygowski@gminarozan.pl

Gospodarka mieniem komunalnym i rol-
nictwo: i.dobrosielska@gminarozan.pl

Ochrona środowiska: a.ostrowska@gmina-
rozan.pl

Kierownik referatu oświaty, kultury 
i sportu: k.ogonowska@gminarozan.pl

Oświata oraz rozwiązywanie problemów 
alkoholowych i przeciwdziałanie patolo-
giom społecznym: k.ogonowska@gminaro-
zan.pl

Sport: sport@gminarozan.pl

Kierownik urzędu stanu cywilnego: 
b.kornacka@gminarozan.pl

Sprawy obywatelskie, wydawanie dowo-
dów osobistych: b.kornacka@gminarozan.pl

Promocja i pozyskiwanie środków ze-
wnętrznych:  k.zamojska@gminarozan.pl

Archiwum zakładowe, dział. gosp, kultura 
i zdrowie: e.stryjewska@gminarozan.pl

*

BEZŚNIEŻNY MIKOŁAJ

Jak dziś Mikołaj sobie poradzi,
kiedy nie widać zimy za oknem?,
jak ma na deszczu sanie prowadzić, 
i rozwieść dzieciom prezenty mokre?

Lecz dzieciom trudno jest wytłumaczyć,
że temu winny jest wszakże klimat,
i wór prezentów, online by raczył,
jak już bezśnieżna wystąpi zima.

Dziś każdy uczeń siedzi w laptopie,
podarunkową kartę ma w sieci,
i w zależności jakie ma stopnie,
dostanie przelew dla pilnych dzieci.

Gorzej maluszkom bez Mikołaja,
trzeba sąsiada ubrać odświętnie,
czerwone szaty i broda z siana,
i Mikołajki znów będą piękne.

I się tradycji przyniesie zadość,
gdy worek darów na plecach niesie,
jaka wśród dziatwy wybuchnie radość,
kiedy do domu Święto przyniesie.

Cieszcie się zatem, młodzi i starzy,
gdy Was odwiedzić zechciał Mikołaj,
bo oprócz darów miłością darzy,
jako, że taka jest Boża wola.

Zenek Kozłowski

BYŁEŚ TAK BLISKO

Jak byłeś tak blisko nas,
i znałeś nas tylko z widzenia,
a teraz, nam Ciebie jest brak,
bo mówisz nam do widzenia.

Już wiosna nie będzie w grudniu,
bo dzisiaj, żeś ją pożegnał,
jak smutno żyć po południu,
gdy lista przebojów jest biedna.

A Ciebie już na niej, nie ma,
Trubadur odszedł w niewczasie,
Lecz kiedy poprosi ziemia,
ktoś, Tobie zagra na basie.

I Pozna Ryszarda na tyle,
gdy zechce go znaleźć na płycie,
wystarczy odświeżyć winyle,
by głos Jego tętnił znów życiem.

A życie niezwykle swe barwił,
i wielkim talentem nam służąc,
dając nazwisko, Czerwono-Czarnym,
potem Wiatrakom, i Trubadurom.

Z Krawczykiem, robił nam niezłą frajdę,
polskiej szarości wydając odpór,
że można chleba utracić pajdę,
byle w systemie wywiercić otwór.

Dzisiaj nas żegnasz swoim utworem,
gdy Trzynastego zabrzmi w Szelkowie,
już bramy niebios stoją otworem,
nam pozostanie, pamięć po Tobie.

W hołdzie, wybitnemu kompozytorowi, 
gitarzyście i soliście, Ryszardowi Pozna-
kowskiemu - Zenek Kozłowski
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